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5) 

Rok 1979 byl rokem mnoha událostí, k nimž došlo na všech kontinentech naší planety. Uchování míru 

je základní, prvořadou otázkou současného lidstva, protože imperialistické země neustále roztáčejí 

závody ve zbrojení. Před lidstvem však stojí další naléhavé úkoly – otázka zajištění surovin a energie, 

zajištění dostatku potravin, odstranění důsledku kolonialismu. Řešení je závislé především na mírové 

spolupráci, na snížení zbrojních výdajů ve prospěch výdajů sociálních, kulturních a dalších.  

 

Významný rys roku byl pádem mnoha diktátorských zemí. Zpočátku roku to byl krach Pol Potova 

režimu v Kambodži, v únoru padl nenáviděný proamerický režim irdneského šáha. Brutální agrese 

maoistické Číny proti Vietnamu skončil neslavně pro maoisty. 



6) 

V dubnu padl diktátorský režim v Ugandě a zanedlouho padly další dva režimy v Africe. V červenci 

padl režim v Nicaragui ve střední Americe.  

 

V Havaně se konala 6. konference nezúčastněných zemí, která se ještě více semkla proti světovému 

imperialismu. Nejdůležitější událostí roku 1979 bylo podepsání sovětsko-americké smlouvy Salt 2. 

Smlouva byla výsledkem vytrvalého úsilí sovětské zahraniční politiky. Je to úsilí v obětavém boji za 

mír, ve kterém byly zapojeny i další socialistické země. V OSN a na jiných mezinárodních fórech 

předložily návrhy, které snižovaly nebezpečí vojenského konfliktu a odvracely hrozbu nové války. Jsou 

to socialistické země, které jsou silou a také zárukou, že svět půjde cestou míru a pokroku.  

 

7) 

V prosinci zasedal ÚV KSČ, který zhodnotil dosažené výsledky národního hospodářství v naší zemi. Od 

XV. sjezdu KSČ, za čtyři roky pětiletky, trvale rostli národní důchod. Přes nepříznivé klimatické 

podmínky v posledním roce vzrostla i zemědělská produkce. Průměrná měsíční mzda stoupla o 

12,2%. Nejsložitější změny byly v palivoenergetické základně vlivem mezinárodní politické i 

hospodářské situace a museli jsme se orientovat na domácí zdroje. Rok 1979 byl pro naše 

hospodářství obtížnější než předchozí léta, ale těžkosti se překonávaly obětavou prací lidí, 

organizátorskou činností stranických, mládežnických a dalších organizací. Ve státním závěrečném 

účtu čs. federace za rok 1979 se vykazovaly příjmy 158 miliard 806 milionů, výdaje 158 miliard 100 

milionů a 720 tisíc korun, přebytek činil 25 milionů 86 tisíc.  

 

8) 

Vesnická organizace KSČ ve své práci vycházela z usnesení ÚV KSČ. Velká pozornost byla věnována 

volebnímu programu NF a aktivizace sil na jednotlivých úsecích veřejného a politického života v obci. 

Výbor VO KSČ čítal celkem 7 soudruhů a konal 30 řádných i mimořádných schůzí, sešlo se 12 

členských schůzí za účasti 45 členů. Výbor prováděl mezi členy světonázorovou výchovu, aby bylo 

odstraňováno tmářství v myšlení lidí a mládež vychovávána v duchu vědeckého světového názoru, jak 

to vyžaduje naše školství a duch doby. Velkou událostí byla také výměna členských legitimací, kde 

byla hodnocena práce každého člena – komunisty.  

 

9) 

Pro vyřešení společenských problémů byly svolány dvě veřejné schůze s občany. Na úseku masově 

politické práce bylo dosaženo dobrých výsledků. Veřejnost byla seznamována s událostmi domácími i 



ze světa prostřednictvím televize, rozhlasu, tisku, svůj podíl také vykonaly instituce v naší obci, o 

kterých dál budeme hovořit.  

 

Spolupráce s MNV byla velmi dobrá, na jednotlivých úsecích činnosti byla uplatňována vedoucí úloha 

KSČ. Obětaví komunisté stojí v prvních řadách při budování socialismu v naší zemi. Stranická 

organizace také vedla a řídila společenské organizace NF, které se podílely na plnění volebního 

programu a zajišťovaly zájmovou činnost pro své členy. Stranická organizace měla 26 členů, z toho 

dvě ženy. 79 členů a kandidátů bylo registrovaných. Předsedou byl s. Tiele Emil.  

 

10) 

MNV v roce 1979 vytvořil další pozitivní hodnoty pro rozvoj obce a pro spokojenost našich občanů. 

Na veřejném životě obce se podílely společenské a zájmové organizace NF a OV. Díky obětavým 

funkcionářům MNV, dobrou organizaci práce se podařilo splnit. Na úseku kulturně výchovné činnosti 

byly zabezpečeny hodnotné akce pro kulturní vyžití občanů. Charakter života nasvědčoval tomu, že 

občané si váží tvořivé činnosti a využívají všech možností, které jim naše společnost poskytuje. 

Neustále se buduje, opravuje a přestavuje, naše obec se stává stále krásnější. Program NV i do 

budoucích let je velkorysý, Bude záležet na každém z nás, jak se přičiní, aby byly zajištěny zdroje a aby 

každý našel odvahu přiložit ruku ke společnému dílu.  

 

11) 

Plenární zasedání NV, které je veřejné, projednávalo a usneslo se na jednotlivých úsecích života obce. 

Hodnotilo činnost Rady NV, komisí, plnění volebního programu a veškerou správní činnost NV. 

Občané měli možnost práci NV sledovat, vznášet i připomínky a tak se podílet na řízení obce. Škoda 

jen, že účast na těchto zasedáních byla na náš počet obyvatel nevýrazná. PZ se sešlo 6x a přijalo 

celkem 35 bodů usnesení, která byla splněna.  

 

Rada místního národního výboru se sešla ke svému jednání 18x. Zabezpečovala realizace usnesení PZ, 

projednávala činnost komisí a občanských výborů. Řešila veškeré otázky obce na úseku výstavby, 

školství a kultury, sociálních věcí, tělovýchovy, ochrany životního prostředí, zemědělství.  

 

12) 

Orgán rady MNV přijal celkem 52 bodů usnesení, které byly splněny. Plénum MNV mělo 7 komisí, 

které pracovaly dle svých plánů. Pravidelně schůzovaly s dobrou účastí členů. Usnesení byla plněna a 

Krajský národní výbor tuto práci komisí kladně vyhodnotil.  



Oblast kulturně výchovné práce byla řízena komisí školskou a kulturní a realizována byla Jednotným 

kulturním střediskem, Místní lidovou knihovou, kinem, ZDŠ a společenskými organizacemi NF.  

 

Na úseku tvorby a ochrany životního prostředí bylo vystavěno 20 km kanalizace, avšak odpadní vody 

volně odbíhají do potoku Opusta. Kvalita pitné vody se zhoršila používáním velkého množství 

saponátů a v zemědělství chemikálií. Rodinné domky jsou vytápěny ústředním topením na méně 

hodnotná paliva, kterých bylo okolo 700. 

 

13) 

Tedy i na venkově se stává ochrana životního prostředí problémem, který však v příštích letech bude 

řešen výstavbou čističky odpadních vod, zavedením centrálního vodovodu, budováním centrálních 

kotelen apod. Každým rokem se vysazují okrasné stromy a keře.  

 

Velkou pozornost věnoval MNV úseku výstavby. Závazek v rámci volebního programu byl překročen o 

450 000 Kčs. Závazek u akce „Z“ se splnil ve finančních nákladech s částkou 1 milion 900 tisíc korun 

v realizaci těchto staveb: nákupní středisko, objekt Drobných provozoven MH, sklad požární techniky, 

spojovací chodba v ZDŠ, památník 35. výročí osvobození ČSSR Rudou armádou, na osadě Borová 

výstavba nové trafostanice, generální oprava elektrické sítě a veřejného osvětlení. Národní výbor 

zabezpečoval přípravu území pro řadovou výstavbu rodinných domků. Z následující tabulky vyčtete, o 

co všechno se staral MNV a jak hospodařil.  

 

14) 

Příjmy 

daně a poplatky  33 000,- 

daň zemědělská  4 723,- 

daň domovní   117 000,- 

poplatek ze psů   7 800,- 

stavební povolení  3 950,-  

ostatní    1 680,- 

stavební místa   29 292,- 

doprava   7 180,- 

stravné MŠ, ZŠ   108 700,- 

ostatní příjmy ze školství 1 650,- 

kino     47 120,- 

vnitřní správa   23 000,- 



pohřební místa   4 200,- 

odvod a přebytky z DPMH 295 000,- 

pokuty (komise veř. pořádku) 3 460,- 

 

15, 16) 

Výdaje 

vodní hospodářství  8 520,- 

doprava   23 000,- 

oprava komunikací  109 000,- 

komunikace u DP  102 000,- 

oprava chodníků  31 000,- 

oprava čekárny   29 000,- 

ZDŠ    194 000,- 

nábytek pro ŠD   15 200,- 

školní jídelny   143 000,- 

projekt ZDŠ   18 000,- 

údržba    124 000,- 

výchovná a kult. činnost 48 000,- 

oprava rozhlasu  96 500,- 

klavír pro JKS   9 800,- 

kino    28 000,- 

SPOZ    8 000,- 

Místní lidová knihovna  8 000,- 

požární ochrana  33 000,- 

obřadní síň   5 000,- 

správa NV   120 000,- 

doplňkoví péče   18 000,- 

veřejná zeleň   4 000,- 

veřejné osvětlení   60 000,- 

stavebnictví 

za snímky a měření  57 000,- 

úrok z úvěru   116 000,- 

za projekty TVRD  18 000,- 

čerpání TVRD   831 000,- 

odvod ze zem. půdy  40 000,- 



za výkop pozemků  109 000,- 

stolařské stroje pro DP  56 000,- 

akce „Z“ nákupní středisko 1 487 780,- 

skald požární techniky  106 000,- 

úprava prostranství  232 619,- 

památník osvobození  123 000,- 

spojovací trakt ZDŠ  171 300,- 

inženýrské sítě   498 000,- 

 

17) 

Komise výstavby a plánování se zabývala ponejvíce sledováním a zajišťováním stavebních akcí, aby 

byly včas v termínu ukončeny. Jednalo se o Nákupní středisko, objekt Drobných provozoven, skald 

požární techniky, výstavbu Památníku osvobození a rozhledny U Výhody, zajišťování údržby budov a 

chodníků, inženýrských sítí v lokalitě výstavby rodinných domků za ulicí Polní. Byly evidovány další 

žádosti o řadovou výstavbu, přiděleny další stavební místa, vydáno 12 stavebních povolení pro 

výstavbu, nadstavbu rodinných domků. Další nové byly kolaudovány. Komise se sešla 17x, úkoly řešila 

v terénu. Zabývala se také vzhledem a úpravou jednotlivých ulic, podávala další návrhy na výstavbu 

občanské vybavenosti a na výsadbu zeleně.  

 

18) 

Komise finanční sledovala plnění rozpočtu NV, čerpání finančních prostředků na akci „Z“ a prováděla 

kontroly hospodaření v rozpočtových organizacích NV – ve školních jídelnách, JKS, MH. Při 

uskutečňování inventur majetku zařízení MNV jednotliví členové komise provedli revizi. Na pořadu 

jednání komise musela řešit otázku placení domovní a zemědělské daně a poplatků ze psů.  

 

Komise školská a kulturní zasedala pravidelně 1x měsíčně. Projednala plány kulturně výchovné 

činnosti, zprávy o činnosti MLK, JKS, ZDŠ, SRPŠ. Aktivně se členové podíleli na zajišťování význačných 

výročí a oslav roku: 31. výročí Vítězného února, Mezinárodní den žen, organizace oslav 1. a 9. května, 

Mezinárodní den dětí, Slovenské národní povstání, 62. výročí VŘSR.  

19) 

Koordinovala činnost společenských organizací NF v uspořádání plesů, zábav a jiných 

celospolečenských akcí. Členové kontrolovali úroveň jednotlivých akcí, byly řešeny negativní jevy 

chování mládeže i ostatních občanů a řešena ochrana životního prostředí.  



Komise sociální a zdravotní se podle svého programu zabývala otázkou zdravotnické osvěty, 

zajišťováním péče o zdraví našich pracujících a všech občanů. Naše zdravotní středisko poskytuje 

ošetření všem občanům, dětský lékař provádí preventivní prohlídky dětí předškolního i školního věku, 

je tam dětská poradna, obvodní, ženský i zubní lékař. Ošetření je bezplatné. Pro důchodce bylo 

rozděleno 18 000 Kčs jako doplňková péče. Komise provedla hygienické kontroly ve veřejných 

budovách, navštívila přestárlé občany, popřála ke třem zlatým svatbám.  

 

20) 

Podílela se na zájezdu pro důchodce do Olomouce. Můžeme konstatovat, že naše socialistická 

společnost prostřednictvím iniciativních a odhodlaných lidí – funkcionářů, plní krásné poslání, 

odvděčil se starým lidem, zajišťoval jejich klidné stáří, což v minulosti nikdy nepoznali.   

 

Komise tělovýchovy a mládeže spolupracovala s tělovýchovnou jednotou, školou a zájmovými 

tělovýchovnými a turistickými kroužky, které v obci pracovaly. Rovněž to byly sportovní a branné 

kroužky. Mládež se má kde zapojovat a sportovně vyžívat, chyběla však větší masovost. Co komise 

připravila a na čem se podílela – byly to turnaje v odbíjené a vybíjené, ve stolním tenise, střelbě, 

kopané a šachu. Oddíl turistiky uspořádal pochod „Osvobození“, a zájezdy do našich hor – Jeseníky, 

Tatry – kde se prováděla turistika.  

 

21) 

O tyto byl značný zájem. Komise se podílelas uspořádání „Sportovního dne“ v rámci 35. výročí 

Slovenského národního povstání, na uvítání a vzájemném zápolení v kopané našich a magdeburských 

sportovců z NDR.  

 

Komise pro ochranu veřejného pořádku projednávala a zabývala se prevencí všech skutečností, které 

nám škodí. Jednalo se o požární, dopravní a bezpečností prevenci. Při současné vysoké dopravní 

frekvenci jsou to dopravní značky, sjízdnost komunikací hlavně v zimním období, které ovlivňují 

bezpečnost na silnici. Prováděla se kontrola požárních hlídek, protipožární a bezpečnostní dohlídky u 

veřejných zábav, opatření k topnému období, stavu požární techniky. Projednáno bylo 12 přestupků 

proti socialistickému soužití a uloženo za 3 460 Kčs pokut.  

 

22) 

Občanské výbory – aktivně se podílely na řešení různých otázek celospolečenského života, na 

zajišťování brigád v akci „Z“, a řešily i palčivé problémy denního života, napomohly tak odstranit 

překážky, jaké tak život přináší. Členové OV šli příkladem a zúčastnili se spolu s ostatními výstavby 



nákupního střediska, památníku osvobození, starali se o zkrášlení životního prostředí, vyřizovali 

připomínky občanů k zásobování, dopravě, výchově a chování školní mládeže. Spolupracovali 

s jednotlivými komisemi, zvláště pak s komisí OUP, JKS. Na osadě Borová zajišťoval OV oslavy, veřejné 

schůze, spolupracoval s MŠ, Sborem požární bezpečnosti.  

 

23) 

Sbor pro občanské záležitosti je každým rokem hodnocen jako velmi dobrý, neboť jeho členové 

vykonávají záslužnou činnost pro své občany, přináší jim potěšení, v době smutku pomáhají překonat 

tu největší bolest. V obřadní síni slavnostně proběhlo 7x Vítání novorozeňat pro 69 dětí. Rodičům 

byly předány Pamětní listy a s kulturním programem vystoupily děti z MŠ. Ve škole bylo uvítáno 83 

prvňáčků, kteří rovněž obdrželi Pamětní listy a kytičky od starších spolužáků. Pionýrský slib slavnostně 

složilo 105 pionýrů a patnáctiletým žákům bylo předáno 56 občanských průkazů. Vše bylo doplněno 

besedou se členy SPOZ a příslušníky VB. Sbor uspořádal ve spolupráci s komisí pro brannou výchovu 2 

besedy s branci za účasti 46 branců. Vydařila se také beseda se snoubenci.  

 

24) 

Členové sboru navštívili a předali malou pozornost a poděkování za vykonanou práci 42 jubilantům. 

Besedovali s 37 důchodci, aby je potěšili a povzbudili při jejich odpočinku nebo další práci. V obřadní 

síni proběhly slavnostně 3 zlaté svatby.  

 

Za rok 1979 narozeno dětí 82, svatebních obřadů 31, z toho 18 církevních. K památníku RA položilo 

28 párů kytičku. Rozvedeno bylo 6 manželství. Zemřelo 34 občanů. Obec čítala kolem 4 000 obyvatel.  

 

Lásky si važte už v mládí 

a s léty dvakrát vroucněji.  

Láska je jako dobrá píseň 

a píseň složit těžké je.  

 

25) 

Jednotné kulturní středisko zpracovalo na podkladě kulturních plánů jednotlivých společenských 

organizací NF na potřebu obce plán kulturně výchovné činnosti. V jednotlivých částech se činnost 

zaměřila hlavně na estetickou úroveň propagačních skříněk, která se zlepšila. Byla propagována 

veškerá činnost JKS, významná výročí roku a práce společenských organizací NF.  



Na úseku mimoškolního vzdělávání byly zajišťovány přednášky ve spolupráci s NF. Lze vyzvednout 

přednášky na téma „Kriminalita a projevy trestné činnosti“ pro VO SSM, „35. výročí SNP“, „Televize, 

rozhlas, tisk, jako masově komunikační prostředky“. Tato byla spojena se zábavným programem 

s oddílem stolního tenisu TJ Sokol. Probíhal cyklus přednášek „Soudobá bytová kultura“. Ve 

spolupráci s MLK a VO SSM byla uskutečněna beseda věnovaná životu a dílu Petra Bezruče.  

 

26) 

Na úseku zájmové umělecké činnosti velmi dobře si vedl národopisný kroužek „Borovanka“ při ZDŠ 

pod vedením s. Šimečkové. Mládežnický dechový soubor uspořádal 2 koncerty pro nejlepší 

pracovníky závodu Juta a JZD, mimo jiné hrál na oslavách 1. a 9. května, MDD, VŘSR, MDŽ. Finanční 

odbor ONV povolil zakoupit pro soubor dechové nástroje v hodnotě 26 000 Kčs. Recitační kroužek 

pod vedením Evy Ratajové zajišťuje literární pásma ke všem významným výročím. V průběhu roku 

probíhal hudební kurz ve vyučování žáků na hudební nástroje.  

 

Na úseku společenské zábavy to byly velmi zdařilé večery pro mládež, pro brigády socialistické práce 

JZD Budovatel. JKS zajistilo vystoupení slovenské skupiny Pytlák. V obci hostoval populární zpěvák W. 

Matuška se skupinou KTO.  

 

27) 

Na úseku práce s filmem bylo dosaženo dobrých výsledků. Průměrně bylo na jedno představení 196 

návštěvníků, plán návštěvníků i tržby byl splněn. Vybrané vstupné činilo 48 932 Kčs. Z řad dospělých i 

mládeže byl znovu obnoven „Klub přátel sovětského filmu“.  

 

Přehled jednotlivých akcí JKS se společenskými organizacemi: mimoškolní vzdělávání – přednášky, 

besedy politického charakteru, společensko-výchovné, branné, zdravotní, JKS uspořádalo 19 

s návštěvou 1 089 občanů.  

 

Soubory a kroužky:  

recitační   1 7 členů   17 vystoupení.  

dechová hudba  1 20  6 

pěvecký  1 14  6 

národopisný  1 20  8 

fotografický  1 15 

místního rozhlasu 1 3 



28) 

Společenské akce:  

koncerty  4     1 642 návštěvníků 

taneční zábavy  41     5 680 

diskotéka  1     250 

zábavné večery, besedy, profesionální umělci 64  6 869 návštěvníků 

celkem    110 akcí    14 241 návštěvníků 

 

Vybrané vstupné na kulturně výchovných akcích: JKS 49 154 Kčs, kino 48 932 Kčs, celkem 98 086 Kčs. 

Nároky na realizování kulturně výchovné činnosti jsou stále vyšší. Kinosál nevyhovuje požadavkům, 

proto má MNV v budoucích letech postavit víceúčelový sál. Na všech akcích by se podstatně zvýšila 

návštěvnost jak dospělých, tak i mládeže.  

 

29) 

Místní lidová knihovna v letošním roce přestala plnit funkci střediskové knihovny. V minulosti řídila 

10 okolních knihoven. Nyní centrálně spadá pod okresní knihovnu a je pracovištěm knihovny města 

Kravaře. Své poslání plnila i po výchovné stránce, čehož je dokladem nárůst dospělých čtenářů. 

V tomto roce dosáhla dosud nejvyššího počtu výpůjček, a to 31 656, z čehož časopisy tvořily 2 739 

výpůjček. Do knihovny se zapsalo 782 čtenářů, z toho 364 dětí. I dospělých je větší poloviny, což 

v minulosti bylo opačně. Z celkového počtu obyvatel to bylo 20,8%. Výpůjčka na obyvatele dosáhla 

8,4 svazků. Vzrostlo i procento výpůjček naučné literatury z 21 na 27%. V práci s knihou bylo 

uskutečněno celkem 19 besed, 36 výstavek knih a rozhlasové relace k významným kulturním a 

literárním výročím.  

 

30) 

Národní fronta. Volební program Národní fronty obsahoval významné úkoly pro zabezpečení 

sociálního programu XV. sjezdu KSČ. Občané měli příležitost vyjadřovat se k plnění tohoto programu 

a aktivně se na realizaci podílet. Zvýšila se náročnost podmínek pro plnění volebních programů NF, 

kterou ovlivnila složitost politického a ekonomického vývoje ve světě. Díky úsilí všech členů, 

pracujících, občanů byly dosaženy pozitivní výsledky ekonomického, společenského i politického 

charakteru. Prohloubil se vliv KSČ na práci společenských organizací NF a vedoucí úlohy strany. 

V minulém roce byl vytyčen hlavní cíl NF a její zaměření. Oslavy 35. výročí SNP a významná výročí 

světového i dělnického hnutí, oslavy 30. výročí PO SSM, 30. výročí budování socialistického 

zemědělství prolínaly kulturně výchovnou prací po celý rok.  



31) 

Důležitou součástí politickovýchovné práce NF bylo prohlubování internacionálních vztahů a 

upevňování trvalého přátelství a spojenectví se SSSR a dalšími socialistickými zeměmi. NF čítala 16 

společenských organizací, které byly řízeny MV NF a výborem VO KSČ. Předsedou MV byl s. Tiele 

Emil. Podle hodnocení VO KSČ a MV pracovaly společenské organizace úspěšně.  

 

Na výstavbě v akci „Z“ při stavbě nákupního střediska, skladu požární techniky, při úpravě veřejných 

prostranství, při výsadbě stromů a keřů, při brigádnické pomoci v zemědělství bylo odpracováno 

3 000 brigádnických hodin. Při údržbě vlastních zařízení to byly další tisíce hodin. Ve společenských 

organizacích NF bylo zhruba 1 000 členů.   

 

32) 

Místním výborem NF byly zajištěny celospolečenské akce jako oslavy MDD, MDŽ, 1. a 9. května, 35. 

výročí SNP, 65. výročí VŘSR, 30. výročí PO SSM, dále pak Národní směny, veřejné schůze, Hovory 

s mládeží, uzavírání vzájemných dohod mezi školou a jednotlivými společenskými organizacemi NF. 

Hlavním cílem a smyslem těchto bylo vychovat v současné etapě rozvoje společnosti uvědomělého a 

vzdělaného člověka. Mimo uvedené úkoly lze vyzvednout a ocenit činnost v práci při zajišťování 

specifických úkolů velmi dobře.  

 

ČOZS – předseda s. Kocur – lze vyzvednout provoz v moštárně, kde se zpracují tuny ovoce, které se 

dříve neužitkovali, kroužek mladých zahrádkářů, zajišťování potřeb (stromky, hnojivo, sadba pro členy 

i občany), přednášky a besedy, 2 zájezdy pro členy, společenské zábavy.  

 

33) 

TJ Sokol – předseda s. Duda Alfréd. Měla velký podíl na práci s mládeží, zajišťování sportovních 

soutěží v jednotlivých oddílech – kopaná, odbíjená, šachy, stolní tenis, turistika. Oddíly soutěží 

v rámci okresu.  

 

ZO Svazarm Juta Bolatice – předseda s. Sněhota Josef. Organizace zkvalitňovala práci v jednotlivých 

oddílech a klubech – střelectví, kynologie, modelářství, radistka, AMK. Podílela se na činnosti a 

výcviku branců.  

 

SPO  - předseda s. Slivka R. Činnost žákovských družstev, výstavba skladu požární techniky, zapojení 

do okresních soutěží, provádění protipožární prevence. Na osadě Borová byl předsedou s. ing. 

Adamec, kde byly ještě navíc zajišťovány kulturní akce, využití společenské místnosti v budově PO.  



SSM – s. Šimeček Václav – organizoval sportovní, turistické soutěže, besedy a přednášky ve 

spolupráci s JKS, zajistil vedoucí pro PO SSM, členové se pravidelně schází v klubu.  

 

34) 

Český svaz žen – předsedkyně s. Obrusníková. Svaz se aktivně podílel na veřejném dění v obci, 

v dohlížecím výboru, pořádku a čistotě v obci, zajišťování kulturních akcí pro ženy i občany s JKS a 

MLK. 

 

ČČK – předseda MUDr. Andreas. Provádění zdravotnické osvěty, zdravotnický kroužek pro mládež, 

poskytování první pomoci při ošetřování úrazů.  

 

SČSP – předsedkyně s. Sněhotová Eliška – bylo jí poděkováno za dlouholetou předsednickou činnost. 

Svaz aktivizoval členy a ostatní občany pro přátelství se SSSR, spolupracoval na tomto úseku i se ZDŠ 

– soutěže, klub mladých přátel sovětského filmu, besedy s účastníky vlaku „Družby“. Zájmovou 

činnost výstavky, soutěže, prováděl SCHDZ, předseda s. Vitásek Emil.  

 

35) 

Organizace Čs. svazu myslivosti je vedena z Dolního Benešova. Prostřednictvím svých členů naší obce, 

ve spolupráci se ZDŠ se starala o ochranu přírody a zvěře, s. Složil vedl kroužek „Mladý ochránce 

přírody“.  

 

Český svaz invalidů – předseda s. Vaga Bedřich. Organizace se starala o své členy ve vyřizování jejich 

záležitostí, prováděla besedy se členy a u více postižených soudružské návštěvy.  

 

Český svaz včelařů – předseda s. Vitásek Adolf – prováděl nadále záslužnou a užitečnou činnost pilně 

a svědomitě. Znamenalo to pomoc našemu zemědělství. 

 

Strana lidová má 28 členů – předseda Karel Jiřík – pro pasivní práci nebyla hodnocena.   

 

36) 

Školství. Základní devítiletá škola. Závažné, ideově výchovné úkoly, které stanovil pro školství XV. 

sjezd KSČ, nabyly po celostátní konferenci učitelů stále větší společenské důležitosti. Pro tento školní 

rok bylo význačné, že byla uzákoněna nová československá výchovně vzdělávací soustava a v červnu 

1979 jí prošly první ročníky. Škola se podílela ve velké míře při pořádání všech masových akcí v místě, 

jako je 1. a 9. máj, Den dětí, Den učitelů, MDŽ, oslavy VŘSR. Rovněž zajišťovala kulturní programy na 



veřejné akce v obci, závodě Juta a JZD. Škola má uzavřené patronátní smlouvy se závody Juta a JZD, a 

plnila úkoly, které z ní vyplynuly. V PO SSM je 295 pionýrů a jisker v 15 oddílech. Skupina pořádala 14 

různých akcí jako turnaje, závody, promítání filmů.  

 

37) 

Oddíly měly názvy jako Timurovci, Tuláci, Rudá hvězda, Bílý delfín. Na škole pracovalo 12 zájmových 

kroužků. Žáci nasbírali 52 673 kg odpadových surovin. Národopisný kroužek Borovanka získal 1. místo 

v okresní soutěži. Během roku vystupoval na 19 akcích. Pěvecký soubor uskutečnil také 19 

vystoupení. Žáci se zapojili do soutěží „Sovětský svaz očima dětí“, „Hrajeme a zpíváme sovětské 

písně“. V rámci oslav 30. výročí založení PO SSM byly uskutečněny tyto akce: akademie pro rodiče, 

pionýrský slib, koncert, divadelní představení, filmová představení (Černý vlk, Tanková brigáda), 

položení kytic k památníku padlých, účast na branné hře Partyzánský samopal apod. Během roku 

navštívil a provedl inspekci okresní inspektor s. Chovanec, který práci školy hodnotil kladně.  

 

38) 

Školní docházku v roce 1979 ukončilo 102 žáků. Z 9. postupového ročníku 72 žáků, z nich 42 dívek. Na 

výběrové školy bylo přijato 10 dívek a 3 chlapci. Z 8. postupového ročníku vyšlo 30 žáků, z nich 17 

dívek. Na výběrové školy bylo přijato 6 žáků, na čtyřleté učební obory s maturitou 5 žáků, 19 žáků na 

učební obory.    

 

SRPŠ spolupracoval se školou a rodiči velmi dobře. Výbor zajišťoval školní akademii, rodičovské 

schůze, přednášku pro rodiče, společenský ples, MDD, poskytl finanční výpomoc a zajímal se o 

výchovně vzdělávací výsledky žáků.  

 

Školní družina má 2 oddělení a pro žáky je zajištěno stravování ve školní jídelně, kterou spravuje JZD.  

Školní tělocvična byla využívána také společenskými organizacemi NF, nejvíce TJ Sokol, SSM, Svazarm, 

SPO, ČSŽ.  

 

39) 

Tabulka v počtu žáků v jednotlivých třídách 

1. A 33 žáků  Marie Březovská, třídní učitel 

1. B 32  Bohumil Složil 

2. A 33  Danuše Vodičková 

2. B 34  Rudolf Slivka 

3. A 26  Františka Kolarčíková 



3. B 27  Eva Seidlová 

4. A 29  Jiřina Bočková 

4. B 27  Marta Gvoždíková 

5. A 24  Božena Jurášková 

5. B 23  Dana Tielová 

6.  29  Eliška Míčková 

7.  35  Rudolf Kretek 

8. A 32  Helena Drozdová 

8. B 32  Josef Labuda 

9. A 35  Josef Neuwirth 

9. B 34  Renáta Májková 

Celkem 16 tříd, 489 žáků. 1. – 5. ročník 289 žáků, 6. – 9. 197 žáků.  

 

40) 

Ředitel školy byl s. Vilém Novák, zástupce ředitele s. Ladislav Böhm. Výchovný poradce Věra 

Zemanová, skupinový vedoucí PO SSM Josef Drozd, učitelka 6. – 9. Růžena Šimečková, vedoucí školní 

družiny Vlasta Kolarčíková, vychovatel ŠD Dagmar Kociánová.  

 

Školní rok 1979 skončil v červnu, kdy byla podepsána smlouva o omezení zbrojení mezi SSSR a USA. 

Pro upevnění míru a jeho zachování to byl krok velmi významný.  

 

Ať jasné slunce lidem plane 

bez hrůzy válek, pohromy 

a děti v zemi milované 

dál hrát si budou pod stromy.  

 

41, 42) 

Na úseku služeb pro naše občany pracovaly tyto organizace: Drobné provozovny MNV, Lidové 

spotřební družstvo Jednota Opava, Zelenina Ostrava, Čistírny a prádelny Opava, Televizní služba 

Opava, Opravna elektrických spotřebičů, bot, Květena, Uhelné sklady, Pošta, Státní spořitelna. 

Z tohoto výčtu můžeme říct, že po stránce služeb byli občané velmi dobře zajištěni.  

 

Na úseku služeb drobných provozoven bylo dosaženo velmi dobrých výsledků. Jednotlivé úseky plnily 

plán takto:  



   plán   skutečnost 

autodoprava  400 000,-  415 890,- 

pohřební služba 8 000,-   8 749,- 

výstavba  230 000,-  280 316,- 

zámečnictví  260 000,-  223 242,- 

hrobnictví  4 000,-   5 445,- 

štěrkovna  200 000,-  206 305,- 

holičství  65 000,-  64 996,- 

hostinec  900 000,-  967 000,- 

cukrárna  250 000,-  341 000,- 

bufet na koupališti 360 000,-  368 148,- 

sklenářství  120 000,-  98 800,- 

propan-butan  8 000,-   7 440,- 

topičská služba  55 000,-  76 000,- 

montážní práce     5 580,- 

 

Celkem byl tedy plán ve výši 2 miliony 910 tisíc korun splněn na 3 miliony 100 tisíc 500 korun, tj. 

107%. Koupaliště navštívilo 16 000 návštěvníků, saunu 2 750 občanů.  

 

Jednota zahrnovala v naší obci prodej potravin, masa, textilu, oděvů, obuvi, stavebnin, papíru a 

kancelářských a školních potřeb, kovo a elektro zboží, drogerie. Plán na rok 1979 byl stanoven ve výši 

27 milionů 460 tisíc, byl splněn na 28 milionů 160 tisíc korun, tj. 102,5%. Tržba v zelenině byla 

751 000 Kčs. Květena byla otevřena 1. července a tržba činila 89 000 Kčs. 

 

43) 

Uhelné sklady v Bolaticích zásobovaly 9 obcí a celkem bylo evidováno 4 110 domácností. Všechny 

objednávky na hnědé uhlí byly během roku vyřízeny, pro nedostatek dopravních prostředků nebylo 

vyřízeno 60 objednávek na kaly. Vykoupeno bylo 11 559 q černého uhlí, 49 020 q hnědého uhlí, 9 880 

q briket, 7 589 q koksu, 93 500 q kalů. Tržba za palivo činila 3 miliony korun.     

 

Česká státní spořitelna, která svou činnost v obci zahájila 1. července 1976, plnila svou funkci ke 

spokojenosti občanů. Vklady obyvatelstva byly v roce 1979 vedeny na 2 930 vkladních knížkách, 

z toho 274 nově založených. Mimo to bylo vedeno 300 sporožirových účtů a provádělo se prémiové 

spoření mladých. Vkladové účty představovaly hodnotu téměř 22 milionů korun. Občané využívají i 



půjček. Hotovostních půjček v hodnotě 817 000 Kčs, novomanželských ve výši 970 300 Kčs, za 

130 000 Kčs státních příspěvků.      

 

44) 

Pošta vykazovala tyto výsledky své práce. Bylo vyplaceno 9 750 důchodů v částce 8 milionů korun, 

6 000 ks peněžních poukázek za 35 milionů korun, přijato 19 000 ks peněžních poukázek za 36 

milionů. Inkaso od obyvatelstva činilo 155 000 ve výši 1 milionu 500 tisíc korun, za předplatné novin a 

časopisů 150 000 Kčs u 1 450 předplatitelů. Dodáno bylo 265 000 dopisů, doručeno 164 000. Podáno 

bylo 3 200 ks sázenek na Sazku, Sportku a Matesa, vyplaceno 800 výher, dále podáno 1 000 

telegramů a přijato 1 050.  

 

Rudé právo odebíralo 168 občanů, Novou Svobodu 348, Zemědělské noviny 53, Práci 45, Mladou 

frontu 66, Demokracii 4, Katolické noviny 220 rodin. Mimo to bylo 684 předplatitelů novin a 766 

předplatitelů časopisů. Dále bylo doručeno 105 000 meziměstských hovorů, 215 000 místních hovorů 

a 120 mezinárodních hovorů.  

 

45) 

Juta, závod 10 národního podniku ve Dvoře Králové nad Labem. V roce 1979 splnil veškeré 

předepsané úkoly, i když byly provedeny úsporné faktory v palivech a elektrické energii. Celozávodní 

organizace KSČ, ROH a SSM a vedení závodu přijaly opatření k otázkám řízení a zásady uplatňovaly 

v každodenní práci. Pracující závodu, brigády socialistické práce, byli orientováni na nejdůležitější 

úkoly, uzavřeli závazky, kterými pozdraví nadcházející 35. výročí osvobození naší vlasti. Prokázali 

kladný vztah k práci, k podniku a jeho výrobkům. Revoluční odborové hnutí ve svém Plánu aktivity 

vytyčoval úkoly a cíle pro socialistickou soutěž, pro socialistické a racionalizační brigády, pro 

zlepšovatele, kteří po splnění vyhlášených úkolů byli odměňováni. Celkový výsledek se projevil ve 

splnění výroby zboží na 103,7%.  

 

46) 

Splněn byl i kulturní a sociální program v péči o pracující. Velká pozornost byla věnována zdravotní 

péči, zajišťování rekreací a lázeňských kúr. ROH spolu s ostatními složkami pořádalo zájezdy do 

divadel, kulturní pořady, oslavy MDŽ a další ve spolupráci s MNV a společenskými organizacemi NF. 

V závodní mateřské škole bylo umístěno 160 dětí zaměstnaných maminek i z jiných závodů v okolí. 

Kapacita ale dosud nestačí. V moderně zařízené MŠ se děti připravují podle nové koncepce čs. 

výchovně vzdělávací soustavy do základní školy. Závod má celkem 359 zaměstnanců, hlavně žen. Je 



výrobcem specializovaných výrobků jako jsou bezpečnostní pásy, lodní a horolezecká lana, které šíří 

dobré jméno čs. průmyslu i za hranicemi.  

 

47) 

Plnění jmenovitých úkolů za rok 1979 

     plán   skutečnost 

pytle   ks  5 mil 400 tis.  5 mil 538 tis.  

šňůry   kg  431 000,-  470 000,- 

lana   kg  691 000,-  707 000,- 

provaznické zboží kg  1 mil 320 tis.  1 mil 415 tis. 

komerční motouzy kg  14 000,-  14 600,- 

řemeny   m  1 mil 400 tis.  1 mil 473 tis. 

jutová příze  kg  20 000,-  22 000,- 

 

Výroba zboží celkem, plán 124 milionů, skutečnost 127 milionů 758 tisíc = 103%. Závazek, který si 

závod stanovil, byl splněn. Hospodářský výsledek v plánu 22 milionů, skutečnost 28 milionů 105 tisíc. 

Průměrný měsíční výdělek pracovníka činil 2 026,-, což je o 94 Kčs více než v roce 1978. Závod se stále 

rozšiřuje a modernizuje. Za rok 1979 bylo prostavěno za 827 938 Kčs.    

 

48) 

JZD Budovatel se sídlem v Bolaticích. Rok 1979 byl krajně nepříznivý na rostlinnou výrobu. 

Dlouhotrvající pokrývka sněhu, chladné počasí počátkem května, krupobití v červenci, kdy byla celá 

výměra řepky zničena, to vše zapříčinilo nesplnění plánu rostlinné výroby, protože úkoly a cíle naše 

zemědělství si staví oprávněně vysoko, aby byla zabezpečena výživa národa. Zvyšování rostlinné 

výroby však také záviselo na dodržení agrotechnických lhůt, na kvalitě práce a hnojení. Pro zajímavost 

uvádím, že k výživě rostlin bylo použito 270 kg čistých živin NPK na 1 ha, z toho 114 kg dusíku, 64 kg 

fosforu, 92 kg draslíku. Osvědčilo se kapalné hnojivo DAM 390. Spotřebováno bylo 190 200 q 

statkových hnojiv na 460 ha zemědělské půdy. Důležitým úkolem rostlinné výroby bylo zajištění 

krmivové základny pro živočišnou výrobu.  

 

49) 

A to bylo zajištěno dobře. Dosažený výnos 496 q kukuřice na siláž byl dosud největší v historii 

družstva. Mechanizační prostředky byly zajištěny plnou měrou a dbalo se na omezení ztrát při 

sklizních. Sklizeň obilovin a řepky byla provedena za velmi krátkou dobu vysokým nasazením 

kombajnů. Podzimní práce byly zvládnuty díky pracovnímu úsilí všech družstevníků.  



Tabulka rostlinné výroby 

druh  ha  plán a skutečný výnos v t  počet procent 

pšenice  1 115  4,26  3,23   75,8 

ječmen  702  4,01  3,13   78 

oves  13  3,3  3,62   104,7 

brambory 60  17  19,7   115,8 

kukuřice 319  40  44,6   111,5 

krmná řepa 2,5  50  66,3   132,6 

cukrovka 350  36  28,8   80 

řepka  237  2,3  1,18   51,6 

 

50) 

Plán činil 23 702 tisíc, skutečnost 21 628 tisíc = 91,25%. 

 

Živočišná výroba se střediskem v Bolaticích 

skot  1 052 ks  vepři  1 735 ks 

z toho krav 847   prasnice 203 

telat  619   selat  4 288 

úhyn telat 27   ostatní skot 15 

 

Výroba mléka 2 570 666 l, celé JZD 4 301 039 l, hovězí maso 765 t. Velkokapacitní kravín v Bolaticích 

měl užitkovost na 1 dojnici 8,58 l. Došlo k nárůstu produkce živočišné výroby. Na hospodářském 

výsledku zisku se podstatně podílí přidružená výroba, která dosáhla zisku 4 222 000 Kčs. 

 

51) 

Hospodářské výsledky celkem 

čistý zisk  5 281 000,-  78,13% 

 hrubá produkce 72 920 000,-  103% 

hrubá zem. produkce 44 988 000,-  94% 

 živočišná produkce 23 370 000,-  100,4% 

dojivost na 1 krávu 3 179 l   106% 

přírůstky hovězí maso 0,67 kg/den  94,4% 

přírůstky vepř. maso 0,48 kg/den  90,6% 

odchov selat  17,2 ks   95,5% 

fond kulturních sociálních potřeb  419 000,- 



fond odměn     1 493 000,- 

fond rezerv     224 000,- 

fond výstavby     1 500 000,- 

 

Na úseku péče o pracující bylo zajištěno: 4 stabilizační prostředky á 10 000 Kčs, 2 nástupní á 3 600 

Kčs, 6 příspěvků novomanželských ve výši 12 000 Kčs, 3 náborové ve výši 6 500 Kčs. Zajištěny zájezdy 

pro BSP, divadlo, oslavy k výročím. Došlo k nárůstu mezd o 4% a bylo dosaženo průměrného 

měsíčního výdělku na pracovníka 2 232 Kčs. 

 

52, 53) 

Počasí roku. Počátkem roku byly velké rozdíly teplot a dlouhotrvající sněhová pokrývka, která se 

nepříznivě projevila na stavech všech ozimů. Chladné počasí počátkem května a následné sucho a 

vedro ve druhé polovině května se rovněž projevilo negativně na polních kulturách. Největší škody 

způsobilo krupobití ve druhé polovině června.  

průměrná teplota 

měsíc  ráno  odpoledne 

leden  -6,3°C  -2,1°C 

únor  +5,3  +1,7 

březen  +1,5  8,3 

duben  3  9,7 

květen  8,6  21,4 

červen  13,4  24 

červenec 11,9  21,9 

srpen  12,1  23,4 

září  9,8  19,8 

říjen  4,1  14,2 

listopad 3  7,6 

prosinec 2,5  5,9 

 

Nejvyšší teplota ráno 17°v červnu a červenci. Nejnižší teplota ráno -17°C v lednu. Nejvyšší teplota 

odpoledne 31°C v červnu. Nejnižší teplota odpoledne -14°C v lednu. Jasných dnů 116, polojasných 

106, zataženo 142.  

 

Setí jařin započalo 10. 4. Sklizeň – pšenice ozimá 17. 8., ječmen jarní 15. 8., brambory 3. října, 

cukrovka 29. září. Ovocné stromy kvetly od 20. dubna do 13. května.  



Přílet ptáků: jiřička 26. 4., skřivan 11. 3., špaček 7. 3., vlaštovka 17. 4. 

 

54) 

I když rok 1979 probíhal ve značně složitých podmínkách, byly dosaženy pozitivní výsledky. Volební 

programy Národní fronty ve třetím roce volebního období NV a čtvrtém roce šestého pětiletého 

plánu byly splněny.     

 

V rušném koloběhu světa ale jsou přece jen konstantní a nepomíjivé hodnoty. Takovou hodnotou, 

zcela nepostradatelnou a nesmírně cennou pro celé lidstvo, je život bez války. Sovětský svaz a celé 

socialistické společenství rozvíjí mírovou ofenzivu i za současné složité mezinárodní politické situace. 

Odráží zuřivé útoky stoupenců studené války, dává lidem víru v nadcházející vítězství míru ve světě.  

 

Zapsal Ludvík Krejčiřík, kronikář. Za MNV Šoltys.  



55) 

1980 

56) 

Obsah roku 1980 

strana 57 – 62  35. výročí osvobození ČSSR 

 63 – 65  mezinárodní události roku 

 66 – 67  práce VO KSČ 

 68 – 84  práce MNV 

 85 – 88  SPOZ, matrika 

 89 – 91  JKS 

 92  kino 

 93 – 94  MLK 

 95 – 100 Národní fronta 

 101 – 106 školství 

 107 – 108 Juta, n. p. 

 109 – 113 zemědělství 

 114  sčítání lidu 

 115  počasí roku 

 116  závěr 



 

57) 

Rok 1980 byl rokem, kdy všechen náš lid oslavil významné jubileum 35. výročí osvobození naší vlasti 

Sovětskou armádou. Národní a demokratická revoluce v Československu, která začala Slovenským 

národním povstáním a jejíž první etapa byla završena slavným květnovým povstáním českého lidu a 

osvobozením naší vlasti hrdinnou Sovětskou armádou, byla nezapomenutelným historickým činem 

našeho lidu v jeho zápase o národní osvobození a za uskutečnění nejhlubších sociálních přeměn 

v dějinách naší vlasti. Již třicet pět let nás dělí od chvíle, kdy dozněly výstřely druhé světové války na 

evropském kontinentě. Z paměti současníků i z povědomí mladších generací nikdy nevymizí den, kdy  

 

58) 

celá naše země po šestileté porobě svobodně vydechla a plna radosti a upřímné vděčnosti vítala své 

osvoboditele. Navždy zůstane dějinnou skutečností, že  rozhodující úlohu v porážce německého 

fašismu měl Sovětský svaz. O život přišlo více jak 20 milionů sovětských občanů. S hlubokou úctou a 

vděčností se skláníme před památkou více než 140 000 sovětských vojáků, kteří přišli o život během 

osvobozování ČSSR. Vždy budeme vzpomínat s hrdostí, že po boku Rudé armády bojovaly jednotky 

našeho čs. armádního sboru, který se vytvořil jako první zahraniční útvar v SSSR.  

 

Naše obec Bolatice byla osvobozena v nočních hodinách ze 16. na 17. dubna 1945. Jako součást bojů 

třetí etapy Ostravsko-opavské operace vedli druhý den útok o obec čsl. tankisté spolu se sovětskou 

276. střeleckou divizí.  

 

59) 

Nepřítel bránil obec na ose Štěpánkovice – Albertovec – Bolatice se soustředěnou silnou tankovou 

obranou. Během noci z 15. na 16. dubna se Sovětská armáda připravovala na další útok. Pokus o zteč 

na železniční zastávku byl zamřen, ale třem tankistům se podařilo proniknout na severní okraj Bolatic. 

16. dubna čsl. tankisté znovu podnikli se sovětskými samopalníky zteč a po krutém boji pronikli do 

vesnice. Celé Bolatice byly osvobozeny 17. dubna v 1:30. V boji o osvobození naší obce položilo své 

životy více než 600 sovětských vojáků a 21 československých tankistů, kteří jsou pochováni na 

bolatickém hřbitově, kde stojí na znamení díků padlým pomník. Osvobozovací boj o naši obec je 

naplněn nesmírnou obětavostí, statečností a hrdinskými činy sovětských a našich vojáků.  

 

60) 

Tato krví vykoupená místa svobody uctívá dnešní přítomnost Památník Rudé armády u Výhody, 

v letošním roce postavená socha „Svobody“ v parku před zámkem a vyhlídková terasa u Výhody, kde 



stála 16. 4. 1945 pozorovatelna generála armády A. I. Jeremenka. 26. 4. 1945 se zde s ním setkali 

první místopředseda tehdejší čs. vlády Klement Gottwald, ministr národní obrany brigádní generál 

Ludvík Svoboda, velitel 38. sovětské armády generál plukovník K. S. Moskalenko a velitel 1. čs. 

samostatné tankové brigády v SSSR major Vladimír Janko. Přímo z tohoto místa sledovali krutý boj 

našich a sovětských vojáků s fašisty. Vojenské operace způsobily značné škody. Zbořeno bylo 82 

rodinných domků, 74 stodol a 73 hospodářských objektů, dalších 146 domů bylo poškozeno. Hmotné 

škody činily odhadem částku 20 milionů korun.  

 

61) 

Dnes, po 35 letech, můžeme s hrdostí pohlédnout na společně vykonané dílo. Z válečných trosek 

vyrostly nové Bolatice. Po letech mírového života zaznamenala obec převratné změny. Vyrostly nové 

ulice a sídliště, vybudovala se společenská zařízení, jejichž hodnota dosahuje ročně 6 milionů korun. 

V obci byl vybodován závod Juta, který dnes zaměstnává přes 400 pracovníků, dále vznikl na základě 

sloučení jednotlivých JZD moderní zemědělský podnik JZD Budovatel, hospodařící na ploše 3 835 ha. 

Postavena byla nová škola, závodní mateřská škola Juta a mateřská škola JZD na Borové, koupaliště, 

nová pošta, MNV, obchodní dům, místní hospodářství, zdravotnické středisko a další veřejně 

prospěšná zařízení.  

 

62) 

Za uplynulých 35 let se v ovzduší tvořivé spolupráce našich národů uskutečnily hluboké třídní a 

společenské přeměny. Byl dosažen pronikavý ekonomický, sociální a kulturní rozvoj. Díky vedoucí 

úloze dělnické třídy podvedením KSČ se uskutečňoval proces přerůstání v revoluci socialistickou. 

Vítězství pracujícího lidu v nezapomenutelných únorových dnech roku 1948 nám umožnilo 

uskutečňovat hluboké socialistické přeměny. Historický význam měl vznik národních výborů, které 

uskutečňovaly veškeré úkoly našeho společenského, kulturního, hospodářského života. Jejich 

spolupráce se společenskými organizacemi NF přispěla k realizaci volebních programů. Významné 

jubileum prohloubilo úsilí uskutečňovat programové cíle KSČ a dále rozvíjet revoluční odkaz našeho 

národně osvobozeneckého boje.  

 

63) 

Rok 1980 nepřinesl výraznější pokrok v těch oblastech světa, které jsou již léta ohnisky 

mezinárodního napětí. Napjatá situace setrvává na Blízkém a Středním Východě, v Íránsko-iráckém 

konfliktu, ze kterých má prospěch americký imperialismus a Izrael. Vítězný postup revolučních sil 

v Afghánistánu nezastavily kontrarevoluční bandy z Pákistánu, Iránu a Číny.  



Postoj k otázce války a míru znovu v nových souvislostech ukázal rok 1980. Země socialistického 

společenství pokračovaly ve své mírové politice. Navrhly široký, reálný program zmírnění vojenského 

napětí. Postavily se za něj na 25. zasedání Valného shromáždění OSN. Západní imperialistické státy 

naopak projevily neochotu jednat, vyráběly nové zbraně, zvyšovaly vojenské rozpočty.  

 

64) 

USA zmrazily proces ratifikace smlouvy Salt 2. Rada severoatlantického paktu rozhodla o umístění 

572 nových amerických nukleárních raket v zemích západní Evropy. Nově nastoupivší prezident USA 

Raegan odmítl o této otázce jednat. Rok 1980 přinesl nová fakta o hloubce krize imperialistického 

světa. Zrychlila se inflace a vzrostl počet nezaměstnaných.  

 

Zcela odlišnou cestou šel socialismus. Vzrostla váha socialistických zemí. V posledních letech vzrostla 

průmyslová výroba o 56%, v kapitalistických zemích o 17%. Výsledky socialistických zemí byly jednou 

z příčin, proč imperialistické země stupňovaly nepřátelství proti socialismu, míru a pokroku. To 

ukázaly události v Polsku, kde vznikly vážné hospodářské potíže, které se snaží protisocialistické síly 

zneužít proti socialismu.  

 

65) 

Polsko bylo, je a zůstane socialistickým článkem socialistických zemí. Nezadržitelný je postup 

pokroku. Nová vítězství přinesl rok 1980 revolučním silám v Latinské Americe, na jihu Afriky vznikl 

nový stát Zimbabwe.  

 

Rok 1980 nebyl jednoduchý. Zesílily útoky nepřátel mezinárodního uvolnění, USA se pokusily 

znemožnit letní olympijské hry v Moskvě a hospodářským bojkotem potrestat SSSR za afghánskou 

revoluci. Avšak nic z toho. Sovětský svaz dovezl, co potřeboval, a LOH se staly velkým svátkem 

sportovců celého světa. Nepodařilo se však snížit tempo zbrojení. Avšak hlavní cíl mírumilovných sil 

byl splněn – mír, trvající 35 let, se podařilo udržet. Mír ale není věcí pouze velké politiky, ale také věcí 

třeba i drobných činů. Činů pro rozkvět naší země.  

 

66) 

Vesnická organizace KSČ, jejímž předsedou byl s. Emil Tiele, zabezpečovala v průběhu roku politický, 

společenský a hospodářský život v obci. Příslušela jí vedoucí úloha v naší společnosti, a této se naše 

strana zhostila dobře. V oblasti stranického řízení v obci svolávala VO KSČ 2x měsíčně výborové 

schůze, 1x měsíčně členské schůze a čtvrtletně vedoucí stranických skupin. Všem komunistům bylo 

uloženo, aby postupovali dle usnesení výroční členské schůze. Výbor VO KSČ se staral také o růst 



členské základny a přijal 4 kandidáty strany. Celkem má VO 12 stranických skupin, 28 členů a 81 

neregistrovaných členů. Výbor VO KSČ čítá 7 soudruhů. Byly svolány 2 veřejné schůze s občany, kde 

byly probrány aktuální otázky života obce, rovněž tak Hovory s mládeží, aby se řešily problémy mladé 

generace a aby byla vedena v duchu pokrokových tradic našeho lidu.  

 

67) 

Výbor VO KSČ také společně zasedal s radou MNV, kde projednal plnění volebního programu, akci 

„Z“, práci poslanců-komunistů. Na úseku služeb projednal další rozšíření a zkvalitňování pro 

uspokojování potřeb našich občanů. V MNV zajišťoval výbor strany celospolečenské zájmy, jako je 

rozvoj JZD a závodu Juta, další výstavbu. Byly zajištěny veřejné oslavy MDŽ v kinosálu, v JZD, v závodu 

Juta a na ZDŠ, oslavy 1. máje, kterých se zúčastnilo 5 750 občanů včetně integrovaného MNV 

v Chuchelné, v rámci oslav 35. výročí osvobození byly položeny věnce k památníkům padlých 

Rudoarmějců a čs. tankistů. Odhaleny byly památníky osvobození v parku u MNV a rozhledna 

Vyhlídka u Výhody, slavnostně za účasti občanů a žáků ZDŠ otevřeno nové nákupní středisko.  Velkou 

manifestací byly oslavy Mezinárodního dne dětí a lampionový průvod na počest VŘSR.  

 

68) 

Národní výbor věrně a odhodlaně naplňuje revoluční odkaz. Národně osvobozenecký zápas našich 

národů, uskutečnění národní a demokratické revoluce, jsou bytostně spjaty se zrodem a působením 

národních výborů. Národní výbor vznikl jako revoluční orgán osvobozeneckého boje. Vyjadřoval 

touhu lidu po demokratizaci veřejného života a spravedlivějším uspořádání společnosti. Ihned po 

osvobození NV začal plnit úkoly obnovy sociálního a hospodářského života i pořádek ve všech 

odvětvích veřejné správy. V období 1946 až 1948 uskutečňoval důležité úkoly v zemědělství – 

zajišťování obhospodařování půdy a výživu obyvatelstva. Vítězný únor umožnil, aby Ústava 9. května 

stvrdila pojetí Národních výborů jako jednoho ze základních pilířů lidově demokratického zřízení. 35 

let činnosti NV se vyznačuje velkými pozitivy.  

 

69) 

Bez jeho obětavé a úspěšné práce by se v hospodářské, kulturní a sociální výstavbě naší společnosti 

nedosáhlo výsledků, na něž jsme oprávněně hrdi. Nezbytným předpokladem rozvoje pracovní aktivity 

občanů bylo posilování jejich zájmu o veřejné dění. Účinným prostředkem k tomu byl volební 

program NF a celoobecní závazek k 35. výročí osvobození naší vlasti. Prostřednictvím osobní agitace, 

názorné agitace, místního rozhlasu a schůzové činnosti byli občané seznamováni se všemi záměry, 

akcemi a událostmi v obci. U MNV pracovalo 7 komisí pléna NV, 3 komise rady MNV, 3 občanské 

výbory. Účast poslanců i členů komisí byla dobrá.  



 

70) 

Rada MNV zasedala 14x, plénum MNV 6x. Veřejnou schůzi uspořádal MNV 4x, z toho 2x na Borové, 

Hovory s mládeží 2x. Plenární zasedání se zabývalo činností komisí, rady NV, projednala plnění 

volebního programu NF, politickoorganizační zajištění oslav v roce 1980, připomínky, stížnosti 

občanů, hospodaření příspěvkových organizací (školy, místní hospodářství, jídelna, kino apod.). Rada i 

plenární zasedání NV se zabývaly zásobováním obyvatel, zásobování palivy, přípravou sčítání lidu, 

domů a bytů. Byly hodnoceny veškeré úseky, společenského, kulturního a hospodářského života obce 

a výstavba obce. V současných podmínkách pod vedením KSČ vnesl náš NV nemalý vklad 

k uskutečňování smělých a náročných úkolů výstavby naší socialistické společnosti. Předsedou MNV 

byl s. Gerhard Šoltys, tajemník Jiří Mlýnek.  

 

71) 

Národní výbor v akci „Z“ zajistil tyto stavby: nákupní středisko, v tomto roce slavnostně otevřeno. 

Celkem bylo odpracováno více než 90 tisíc brigádnických hodin. V tomto roce bylo vyčerpáno 152 138 

Kčs. Na sklad požární techniky 80 565 Kčs. Na spojovací trakt ZDŠ, kde budou učebny, cvičná kuchyň, 

sborovna, sociální zařízení, kabinety – 360 800 Kčs. Na památník Vyhlídka 58 982 Kčs, památník „Po 

stopách bojů ostravsko-opavské operace“ 167 955 Kčs. Památníky byly slavnostně odhaleny za účasti 

občanů a mládeže u příležitosti 35. výročí osvobození naší vlasti Sovětskou armádou. Na inženýrské 

sítě 25 328 Kčs, na terénní úpravy 145 370 Kčs, technická vybavenost rodinných domků (TVRD) 

1 077 778 Kčs, kde se zahájí výstavba řadových domků za ulicí Polní a podél Ratibořské.  

 

72) 

Jak byl plněn celoobecní závazek?  

plánovaná hodnota díla 2 182 000,-  skutečná hodnota díla 1 228 000,- 

finanční náklady 991 141,-   plánované akce 7, provedeno 6 

odpracované hodiny na akcích „Z“ 98 646 na investičních akcích 91 150 

 

Jedna akce nebyla splněna, což bylo způsobeno opožděným zahájením výstavby spojovacího traktu 

ZDŠ. Díky dobré organizaci funkcionářů MNV, aktivních poslanců, se podařilo jednotlivé úkoly splnit. 

Také díky spolupráci jednotlivých společenských organizací NF byl dobře plněn volební program a 

závazek k 35. výročí osvobození naší vlasti Sovětskou armádou.  



73, 74, 75) 

Rozbor finančního hospodaření MNV za rok 1980 

příjmy 

daň zemědělská (226 poplatníků)  52 496,- 

daň domovní (671 majitelů RD)   120 717,- (137 osvobozeno na 15 let)    

daň z příjmu obyvatelstva   8. 731,- 

Služby zajišťují 3 švadleny, 3 projektanti, 3 zámečníci, 1 natěrač, 1 pekař, 1 pokrývač, 1 kameník, 1 

autolakýrník, 2 dopravci.  

poplatek ze psů     8 225,- 

V obci máme 160 psů, 18 majitelů osvobozeno.  

Prodej stavebních míst (3)   11 436,- 

stravné (odebráno 30 900 obědů)  172 607,- 

kino      50 708,- 

místní hospodářství    66 719,- 

Příjem z nájmu za bytové a nebytové prostory, čistírny, sběrny surovin, ČSAD, spořitelny, ředitelství 

spojů, hřbitovní poplatky.  

pokuty OVP (12 případů za por. veř. soužití) 2 880,- 

ostatní příjmy     6 169 188,- 

z toho nákupní středisko   5 262 000,- 

plánované dotace    265 000,- 

účelové dotace     258 635,- (nábytek pro ZDŠ, plastika pomník) 

na odměny z FRR    33 000,- 

celkem vlastní příjmy    750 499,- 

celkem příjmy     8 308 861,- 

 

přehled výdajů za rok 1980 

vodní hospodářství    229 181,- 

doprava     555 124,- 

ZDŠ      304 199,- 

náklad na otop     24 909,- 

projektová dokumentace   36 742,- 

učební pomůcky    15 000,- 

údržba ZDŠ     133 380,- 

jídelna MŠ     159 211,- 

kulturní činnost     83 472,- 



kino      34 258,- 

požární ochrana    32 996,- 

obřadní síň     7 254,- 

SPOZ      7 176,- 

poslanci a aktiv     2 790,- 

fond rezerv a rozvoje    37 483,- 

správa NV     280 428,- 

ISP – doplňková péče    25 000,- 

veřejné osvětlení    44 898,- 

příspěvek organizacím    9 000,- 

úroky      34 000,- 

místní hospodářství    64 000,- 

výkup pozemků     101 000,- 

celkem       2 000 000,- 

Dle uvedených položek můžeme usoudit, že práce MNV byla náročná. Na druhé straně tato čísla 

dokumentují, že naše socialistická společnost vynakládá značné prostředky na rozvoj a výstavbu naší 

vesnice.  

76) 

Úsek činnosti výstavby. Komise výstavby měla bohatou činnost. Na svých 13 řádných schůzích 

projednala nebo vyřídila 335 případů, zabývala se výkupem stavebních míst, plněním akce „Z“, 

přidělováním stavebních míst, povolováním drobných staveb, kolaudacemi, životním prostředím 

obce apod. Stavebních povolení v kompetenci ONV a MNV bylo projednáno 162. ONV odborem 

výstavby bylo povoleno 11 novostaveb RD, 11 rekonstrukcí RD, 8 garáží, 4 hospodářské budovy. 

Kolaudováno bylo 20 novostaveb RD s 30 byty, 11 rekonstrukcí RD s 11 byty. V rámci pravomoci 

komise výstavby bylo vydáno souhlasů a stavebních povolení: na studny 6, na žumpy 6, ploty 13, 

drobné stavby a jejich úpravy 10, stavební úpravy RD 9, ústřední topení v RD 2, sociální zařízení 2.  

 

77) 

Na MNV je v současné době 14 žádostí o individuální bytovou zástavbu, 37 žádostí o řadovou 

výstavbu. 16 žadatelů na jaře 1981 zahájí řadovou výstavbu RD.  

 

Úsek ochrany veřejného pořádku. Komise OVP zaregistrovala celkem 21 přestupků, z toho 19 

přestupků proti socialistickému soužití. Byl zaznamenán 1 přestupek mladistvé osoby pod vlivem 

alkoholu. Byl stanoven finanční postih ve výši 500 Kčs. Celkem bylo uloženo 7 pokut ve výši 2 100 Kčs. 

Komise OVP prováděla rovněž preventivní, kontrolní a výchovnou činnost při pořádání zábav, 



v pohostinství, při protipožárních prohlídkách, pohovory s občany propuštěnými z výkonu trestu, 

dohlížela na bezpečnost na komunikacích apod. Tato velmi záslužná práce členů komise OVP posiluje 

postavení NV ve společnosti a vede občany k socialistickému soužití.  

 

78) 

Úsek sociálního zabezpečení. Komise sociální a zdravotní ve své politické, kulturní a výchovné činnosti 

se zaměřila hlavně na starší občany a v rámci 35. výročí osvobození navštívila 33 žen starších 80 let, 

uspořádala oslavy MDŽ s módní přehlídkou, kulturním programem, uspořádala zájezd pro důchodce 

na Javoříčko-Bouzov (36 občanů), zájezd do Hrabyně k památníku Ostravské operace, zajistila 

promítání filmu pro důchodce. S komisí péče o dítě projednala sociální případy rodin, narušené 

rodiny, kde preventivně zasahovaly. Zabývala se také hygienickou kontrolou a opatřeními ve 

veřejných objektech. Spolupracovala také s ČČK a Ústavem národního zdraví. Rozdělila 25 000,- mezi 

113 sociálně slabých občanů. Mimo důchod pobírali důchodci následující dávky: opakovaná výpomoc 

z ONV 29 důchodcům měsíčně 2 730 Kčs, podpora při onemocnění cukrovkou 150,- (1), příspěvek pro 

bezmocnost 3 600,- (12), opakovaný příspěvek z JZD 360,- (6). Pečovatelská služba byla poskytována 

5 občanům 5 ošetřovatelkami. 

 

79) 

K 31. 12. 1981 žily v Domově důchodců 2 občanky. Ukázka sociálního zabezpečení v naší obci byla 

vyřešena ke spokojenosti všech občanů, kteří se dožili zaslouženého odpočinku, nebo těch, kteří 

onemocněli. Náš stát vynakládá velké prostředky na zabezpečení zdravotních a sociálních potřeb a 

váží si každého občana, který má kladný vztah k našemu socialistickému zřízení a má úctu i k lidem 

starším. Většina těchto tento krásný dar oceňuje a tím více miluje svou vlast.  

 

80) 

Na úseku školském a kultury zabezpečovala úkoly komise školská a kulturní, která veškerou kulturní a 

osvětovou činnost zaměřila k oslavám 35. výročí osvobození naší vlasti Sovětskou armádou.  Při všech 

akcích bylo poukázáno na ten obrovský rozvoj naší obce, na vysoký růst životní úrovně. Komise 

projednala jednotný plán kulturně výchovné činnosti, sledovala činnost školství a kulturní politiky 

v obci. Schvalovala politickoorganizační zabezpečení jednotlivých oslav – Únorové vítězství 

pracujícího lidu, MD6, osvobození naší vlasti, májové oslavy, VŘSR a MČSP, MDD, slavnostní odhalení 

památníků, zahájené nového školního roku. Podpořila soutěž o životní prostředí a klub přátel 

sovětského filmu. Projednala výsledky výchovně vzdělávací práce ZDŠ a MŠ, kde tyto hodnotila 

vysoce kladně. Práce byla radostná, neboť od osvobození naší vlasti uběhlo 35 mírových let.  



81) 

Komise místního hospodářství, bytová a dopravy ve své činnosti se zabývala výsledky hospodaření DP 

MH, prověrkou vedení bytové agendy, stavem vozovek, životním prostředím obce, provozem 

koupaliště. Záměry směřovala k rozšíření služeb pro občany a jejich zkvalitnění. Přesto však komise 

hodnotila velký pokrok ve službách a to co NV pro občany zajišťuje. Vyrostla moderní budova pro 

MH, kde jsou tyto služby zajišťovány a postupně budou rozšiřovány. V současné době se zajišťují 

služby v širokém rozsahu. Tak například je to doprava, těžba štěrku, zámečnictví, topenářské, 

zednické, sklenářské, krejčovské, holičské, hrobnické a další práce. Tento fakt potvrzuje, že MNV 

vychází občanům vstříc a že v budoucnu tyto budou ještě vyhledávanější. Budou sloužit celému okolí.  

 

82) 

Komise tělovýchovy a mládeže iniciativně zajišťovala sportovní vyžití pro mládež, splnila tak svůj 

závazek k 35. výročí osvobození a mladým lidem ukázala správnou cestu ke zdraví a využití volného 

času. Novoročního turnaje v odbíjené se zúčastnilo 7 družstev, Sportovního odpoledne ve spolupráci 

s PO SSM a VO SSM 16. února, 1. března a 15. března se zúčastnilo více než 100 chlapců a děvčat. 

V rámci osvobození byly uspořádány turnaje ve stolním tenisu, šachový turnaj, kterého se zúčastnila 

družstva z JZD, závodu Juta a jednotlivých společenských organizací. Z dalších sportovních akcí je 

třeba zaznamenat, že 20. 4. byl uspořádán Pohár osvobození ve stolním tenisu, Sportovní den TJ 

Sokol 10. 8., Dětský den ZDŠ, tyto jsou tradiční a účastní se jich stovky občanů. Na Dětském dnu 

vystoupí zhruba 500 žáků. Komise se také zabývala využitím tělocvičny na ZDŠ, neboť zájemců stále 

přibývá a tělocvična je jen jedna.  

 

83) 

Komise JSBVO – jednotného systému branné výchovy obyvatelstva plnila výchovné úkoly v rámci 

přípravy našich občanů k civilní obraně, řídila výcvikové středisko našich branců, a zabývala se 

brannou výchovou našich žáků a občanů. Uspořádala ve spolupráci se ZDŠ a Svazarmem branné 

soutěže k 35. výročí osvobození. Pokud hrozí nebezpečí vypuknutí války, občané musí být 

uvědomováni, školeni a vedeni i po této stránce. V tom je také opora bezpečnosti našeho státu a i 

pokojného života, šťastného mírového života našich dětí.  

 

84) 

Občanské výbory v Bolaticích 2, na Borové 1. Jejich úloha je stále významnější. Vynakládaly své úsilí 

na řešení problémů, které se vyskytly v jejich obvodu. Tak např. v části Borová se podílel OV na 

vyřešení nastoupení plotů, zpevnění chodníku k prodejně, položení obrubníků, úpravě okolí 

veřejného prostranství, opravě el. osvětlení. V Bolaticích velmi dobře pracoval OV č. 3, který se 



podílel na zajišťování plnění volebního programu, organizací směn NF, vůbec veškerým životem 

občanů od zajišťování služeb až po spolupráci se Sborem pro občanské záležitosti a uspořádání 

brigády na sběr slámy v JZD. Ukázaly se i další možnosti, jak zvýšit vliv OV na život v obci. Zvyšováním 

kvality veřejných schůzí, aby lidé věděli, co se bude projednávat, v prohloubení spolupráce 

s organizacemi NF. OV vykonaly velký kus práce a jsou si vědomy svého poslání. Přeměna naší obce 

za léta socialistické výstavby je patrná na první pohled. Staré hospodářské usedlosti zmizely a na 

jejich místě jsou nové, krásné domy a nová veřejná zařízení.  

 

85) 

Sbor pro občanské záležitosti pracuje od roku 1957, čítá 15 členů, z čehož 3 členové občanských 

výborů, zástupce JZD a Juty. Zasloužil se o zvyšování ideové a kulturní náplně pořádaných aktů, aby 

všechny životní události našich občanů od narození až po úmrtí byly pozorností celé naší společnosti. 

Jaké akce provedl: vítání občánků – ze 74 narozených v 6 pořadech uvítáno 58 dětí, předání 

občanských průkazů 39 žákům ZDŠ, kolektivní beseda pro snoubence pro 10 snoubenců. U příležitosti 

svatebního obřadu položilo 23 snoubenců kytičky k památníku 1. čsl. tankové brigády. V obřadní síni 

bylo uspořádáno 5 zlatých a 1 diamantová svatba.  

 

86) 

Zlatou svatbu oslavili manželé Kocurovi z Borové, Gillarovi z Opavské ulice, Paškovi z ulice Svobody, 

Sněhotovi z Borové, Halfarovi z 1. Máje. Diamantovou svatbu oslavili manželé Hanzlíkovi z ulice 

Nádražní.  

 

Bylo provedeno 31 návštěv k významným životním výročím, k MDŽ společně s ČSŽ navštíveno 42 žen 

starších a osamělých. Pro starší generaci byly uskutečněny dvě besedy ve spolupráci s komisí sociální, 

JZD a JKS, na kterých se občané pobavili a zavzpomínali. Hrála jim dechová hudba a hlučínské písně a 

tance předvedl soubor Borovanka. Sbor má 3 smuteční řečníky, kteří se rozloučili na 22 pohřbech se 

zesnulými jménem MNV a SPOZ. Zasláno bylo 42 projevů soustrasti. Sbor se také podíle na uvítání 

prvňáčků do školy, účastnil se pionýrských slibů, besed s branci a důchodci. Všichni naši občané 

oceňují péči NV a SPOZ pro nás od kolíbky až po úmrtí.  

 

87, 88) 

Přehled o činnosti na matričním úseku. Veškeré slavnostní obřady se odehrály v obřadní síni, která 

byla vybudována v novém MNV v roce 1978. Počet matričních událostí – celkem 51. 

manželství 25  úmrtí  26 

počet vydaných  



druhopisů matričních dokladů  42 

jiných potvrzení   141 

ověření podpisů   45 

ověření opisu listin   5 

rozhodnutí o změně příjmení  3 

matričních dokladů do ciziny  5 

dodatečné záznamy   4 

vítání nových občánků 

celkem narozeno   74 

v obřadní síni vítáno   58 

kolektivní vítání    6 

přítomno osob    343 

svatební obřady    25 

položeno kytic u památníků  23 

besed se snoubenci   1 

celkem zemřelo    45 

občanské obřady   1 

občansko-církevní   22 

církevních obřadů   22 

odeslaných kondolenčních listů  45 

vítání prvňáčků    1 89 žáků 

předání OP    1 39 

pionýrský slib    1 63  

besed s branci    2 31 

besed s důchodci   1 430 

jubilejní svatby    6 

osobní návštěvy   31 

blahopřání v místním rozhlase  15   

 

Matrikářkou od roku 1967 Zdeňka Běláková, referentka s celodenním úvazkem, zástupkyní je 

Řehořová Růžena, pracovnice místní lidové knihovny.  



89) 

Jednotné kulturní středisko řídilo oblast kulturně výchovné činnosti i další oblasti umělecké činnosti a 

společenské zábavy. Koordinace všech akcí a všech společenských organizací NF byla někdy obtížná. 

Všechny akce směřovaly a měly za cíl důstojně oslavit připomenout 35. výročí osvobození naší vlasti 

Sovětskou armádou, ukázat mladé generaci obrovský rozkvět naší obce a celé naší vlasti, velký přerod 

i v myšlení našich občanů. Velmi obtížná byla práce v zajišťování vlastních kulturních pořadů, protože 

účinkující jsou získáváni z řad mládeže, studentů, dělníků a ne vždy je dostatečný počet a výběr a také 

chybí profesionální vedoucí. I přesto však byla zajišťována bohatá kulturní a společenská zábava, 

vzdělávání občanů a zájmová umělecká činnost.  

 

90) 

Na úseku mimoškolního vzdělávání byly uskutečněny přednášky 

politika KSČ  5x 156 občanů 

věda a technika  1 29 

občanská výchova 4 164 

všeobecná témata 18 567 

estetická výchova 2 90 

sport a tělovýchova 1 47 

cyklus přednášek 

osvobození ČSSR Rudou armádou 1 cyklus  78 občanů 

občanská výhova   2 cykly  754 

ostatní kulturní společenské akce  

1 výstava 300 občanů  43 tanečních zábav 8 114 občanů 

2 koncerty 160   4 diskotéky  420 

101 ostatních akcí – zájezdy, divadelní představení, vystoupení profesionálních umělců 

 

91) 

Zájmová umělecká činnost. V obci působí mládežnický dechový soubor, který zpestřil svým 

vystoupením všechny oslavy a veřejné kulturní, společenské a tělovýchovné akce jako 1. máj, MDD, 

VŘSR apod. Na krajské přehlídce dechových souborů v Pavlovicích úspěšně účinkoval, 2x koncertoval 

v Karlově Studánce, Novém Jičíně a Opavě.  

 

Pěvecko-recitační kroužek pod vedením Pavla Glinze a Evy Ratajové působil na veřejných schůzích a 

oslavách. Do hudebního kurzu chodilo 12 žáků, které učili 3 lektoři. L. Lokaj, vedoucí mládežnického 

orchestru, připravil 10 žáků pro hru v souboru. Odbor kultury ONV v Opavě zakoupil pro tento 



klarinety v hodnotě 7 536 Kčs. V JKS pracuje 11 členů rady, vedoucí byla Uvarová Helena.  Příjem činil 

62 295,- a výdaje 57 154 Kčs. 

 

92) 

Kino místního národního výboru využívá stále ke své produkci kinosálu, který slouží všem a pro 

všechno. Příprava pro jednotlivá vystoupení různých žánrů je pracná a zařízení málo vyhovující. 

Dosud se nepodařilo z ONV získat finanční prostředky na výstavbu víceúčelového kulturního domu. 

Činnost byla zaměřena k výchově a pobavení diváka, poučení a prožití napínavého dobrodružství. 

Vedoucí kina s. Šoltys Richard citlivě přistupoval k plánování a výběru jednotlivých filmů, aby 

uspokojil náročného diváka. Plán představení 202, skutečnost 202, plán návštěvnosti 21 000, splněn 

na 21 051, plán tržeb 50 000 Kčs splněn na 50 875 Kčs. Nejvyšší návštěvnost (6 759) byla na filmy čs. 

produkce a na sovětské (6 085). U místní organizace byl ustaven Klub přátel sovětského filmu, který 

měl 70 členů, a Klub přátel mladých, který čítal 49 žáků ZDŠ.  

 

93) 

Místní lidová knihovna byla v tomto roce připojena ke střediskové knihovně Kravaře a stala se jejím 

pracovištěm podobně jako Štěpánkovice, Kobeřice, Dolní Benešov). Plní ušlechtilé poslání – duchovně 

obohacovat člověka, aby se stal moudřejším a šťastnějším. A skutečně přirozená potřeba knihy u 

občanů neustále stoupá. Nové estetické prostory splňuje požadavky čtenářů a jsou plně využívány. I 

to je splněn velký závazek NV a kulturní fronty. Za 35 let byl učiněn v knihovnictví velký pokrok.  

Stav knižního fondu k 31. 12. 1980 představoval 11 272 svazků, za rok 1980 přibylo 690 svazků. Počet 

svazků na 1 obyvatele byl 2,87. Obrat knižního fondu byl pro mládež 4,4, pro dospělé 2 svazky. 

Knihovna odebírá 41 druhů časopisů. Celkem byly vypůjčeny 3 161x.  

 

94) 

Služby čtenářům 

procent čtenářů z počtu obyvatel 21,99 

počet výpůjček na 1 obyvatele  8,48 

počet výpůjček na 1 čtenáře  38,6 

Celkem je 855 čtenářů, přibylo 73. Za rok 1980 bylo 32 995 výpůjček.  

naučné pro dospělé bylo vypůjčeno 4 973 svazků 

krásné literatury pro dospělé   9 936 

naučné literatury pro mládež  4 565 

krásné literatury pro mládež  13 521 

 



Politickovýchovná práce byla zaměřena k 35. výročí osvobození ČSSR a byly uspořádány 3 besedy o 

knize L. Svobody „Z Buzuluku do Prahy“, literární soutěž „Bojovali za naši svobodu“ a vybrané 

družstvo se umístilo na 3. místě v okresu, 1 besedu s lidickými ženami, pořádány byly besedy o 

knihách a k jednotlivým výročím roku. V klubu SSM byl uspořádán literární večer sovětské poezie 

s ukázkami z knihy L. I. Brežněva „Malá země“.  

 

95) 

Národní fronta. Inspirujícím podnětem pro další práce celé NF bylo 35. výročí vyvrcholení národně 

osvobozeneckého boje našeho lidu a osvobození Československa Sovětskou armádou. Revoluční 

odkaz těchto událostí je ztělesněn ve velkolepém díle socialistické výstavby naší vlasti. V jejím 

pevném přátelství a spojenectví se Sovětským svazem. Tento odkaz bude nadále rozvíjen. Politický 

systém NF, který se u nás postupně vytvářel v letech národně osvobozeneckého boje a v období 

socialistické výstavby přesvědčivě prokazuje svou životnost. Dává milionům lidí příležitost vyjadřovat 

se k základním otázkám našeho života.  

 

96) 

V dalším rozvoji pracovní a společenské aktivity našich společenských organizací se prohloubila 

spolupráce s MNV prostřednictvím MV NF, jehož předsedou byl s. Tiele, předseda VO KSČ a ředitel 

závodu Juta. Hlavním cílem a úkolem bylo naplňování volebního programu NF, zejména při 

dokončování nákupního střediska, skaldu požární techniky, spojovacího traktu na ZDŠ a na 

zvelebování životního prostředí. Dále se prohloubilo vnitřní upevnění všech organizací rozmanitou a 

přitažlivou činností, naplňovaly volný čas svých členů. Společenské organizace se velkou měrou 

podílely na splnění celoobecního závazku, kde v akci „Z“ bylo odpracováno 98 000 hodin a na 

investičních akcích 91 150 hodin. Dobrovolná práce občanů, poslanců, aktivistů, členů organizací NF, 

kteří se podíleli na všem dobrém a užitečném, zaslouží plné ocenění.  

 

97) 

Společenské organizace NF řízeny MV NF, zajišťovaly a podílely se na organizování celospolečenských 

akcí, které proběhly v naší obci – oslavy MDD, 1. máje a 35. výročí osvobození naší vlasti Sovětskou 

armádou a při té příležitosti odhalení památníků Ostravské operace, položení věnců u památníku 

padlých sovětských a čs. vojáků ve 2. sv. válce a umučených občanů fašisty za 2. sv. války, oslavy 

VŘSR s lampionovým průvodem, oslavy MDD, organizování sportovních a požárních slavností 

v Bolaticích a na Borové, pořádání společenských plesů jednotlivými organizacemi NF v kinosále. 

Členové organizací se zapojili do jarních podzimních směn NF.  



98) 

Na uvedených akcích se podílely všechny organizace NF, ale mimo to lze vyzvednout u jednotlivých 

složek aktivní velmi bohatou zájmovou činnost. Přehledně uvádím: 

 

Svaz českých zahrádkářů – předseda s. Kocur, členů 199. Uspořádány 3 jednodenní zájezdy na hory, 

do Havířova, 1 třídenní do NDR, odborná přednáška s filmem, promítání diafilmů, vedení kroužku na 

ZDŠ, Dům zahrádkářů.  

 

TJ Sokol – předseda Duda Alfréd, členů 320. Vlastní hřiště na fotbal, kde je i hřiště pro odbíjenou, 

šatny s malým sálem vybudovány vlastními prostředky a silami. Má oddíly kopaná (muži, dorost, 

žáci), odbíjená, šachy, turistika – zvláště oblíben je turistický kroužek, který pořádá zájezdy do hor.  

Svazarm – předseda Sněhota Josef, členů 130, zájmová a branná činnost rozvíjena v kroužcích 

střeleckém, kynologickém, modelářském, AMK, organizování branných závodů pro školní mládež.  

 

99) 

Svaz požární ochrany – předseda Slivka R., budování nové zbrojnice s přísálím pro společenskou 

zábavu, soutěž požárních družstev, protipožární prevence, udržování techniky, výcvik a školení 

požárníků.  

 

SPO Borová – předseda ing. Adamec, kulturní činnost na Borové – MDŽ, MDD, sportovní a požární 

slavnost. Vlastní požární zbrojnici, moderně vybavenou.  

 

SSM – předseda Šimeček Václav, členů 25. Velmi dobrá klubová činnost, pořádá besedy, literární 

večery a společenské zábavy.  

 

Český svaz žen – předsedkyně s. Obrusníková. Zapojen do veřejného dění v obci, besedy ve 

spolupráci s JKS, MLK, dohlížecím výborem, péče o prostranství, zásobování.  

 

ČČK – předseda MUDr. Andreas; prováděl zdravotnické přednášky, poskytoval první pomoc, školení 

zdravotníků.  

 

SČSP – předsedkyně s. Drozdová; založeny kluby přátel sovětského filmu, pořádány besedy o SSSR, 

soutěže Co víš o SSSR, Zpíváme a hrajeme sovětské písně.  



100) 

Svaz chovatelů drobného zvířectva – předseda s. Vitásek Emil; zájmová činnost zaměřena na chov 

holubů, kde se zúčastňují soutěží, dosáhli již významných úspěchů.  

 

Čs. svaz myslivosti – organizace v Dolním Benešově, předseda s. ing. Kašing. Velkou péči věnovali 

členové ochraně zvěře, krmení, ochraně životního prostředí. Pořádali tradiční hony na bažanty, 

odstřel zajíců zastaven a tradiční poslední leč.  

 

Český svaz invalidů – předseda Vaga Bedřich; besedy pro členy invalidy, pomoc a péče o postižené.  

 

Český svaz včelařů – předseda s. Vitásek Adolf; produkuje a odevzdává (neuvedeno) kg medu při 

(neuvedeno) včelstev.  

 

ÚV KSČ na svém 14. zasedání vyzvedl práci NF, kterou bude nadále podporovat, protože přispěla svou 

činností v rozvoji národního hospodářství a je projevem uvědomělého vztahu občanů ke společnosti.  

101) 

Školství. Základní devítiletá škola. Také v našem školství byly učiněny velké proměny související 

s dalším prohlubováním vědomostí mladého pokolení s rozvíjejícím se vědeckotechnickým pokrokem. 

Také naše škola byla připravena a nestále přizpůsobuje podmínky novému pojetí čs. výchovně 

vzdělávací soustavy. Byla postavena v roce 1960 jako 18 třídní budova s některými odbornými 

učebnami a tělocvičnou. V současné době se přistavuje spojovací trakt mezi pavilony a tělocvičnou, 

kde budou nové učebny, sociální zařízení, sborovna a ředitelna. Budou rozšířeny odborné učebny a 

kabinety. V roce 1978 byla postavena nová školní družina s jídelnou ze staré školy.  

 

102) 

Školní rok byl slavnostně zahájen ve znamení 35. výročí osvobození ČSSR. Na školním hřišti se 

shromáždilo 257 žáků 1. – 4. ročníku, 202 žáků 5. – 9. postupového ročníku. Ředitelem školy byl s. 

Vilém Novák z Opavy, zástupcem ředitele s. Böhm Ladislav.  

Třídní učitelé a počty žáků 

Bohumil Složil  1. A 25 

Františka Kolarčíková 1. B 24 

Jiřina Bočková  1. C 25 

Marie Březovská 2. A 32 

Božena Jurášková 2. B 31 

Danuše Vodičková 3. A 34 



Miroslava Ševčíková 3. B 33 (od 1. 4. na MD) 

Jarmila Hutyrová 4. A 26 

Eva Seidlová  4. B 27 

Eliška Tomíčková 5. A 28 

Libuše Neuwirthová 5. B 27 

Helena Drozdová 6. A 24 

Růžena Šimečková 6. B 23 

Josef Neuwirth  7.  28 

Rudolf Kretek  8.  38 

Josef Labuda  9.  34 

Věra Zemanová – výchovný poradce, Josef Drozd – skupinový vedoucí PO SSM, Vlasta Kolarčíková – 

vedoucí ŠD, Dáša Kociánová – vychovatelka ŠD.  

 

103) 

Prospěch a chování žáků bylo velmi dobré. 6 žáků bylo pochváleno za výborný prospěch a chování, 4 

členky souboru Borovanka. 3 žákům byla snížena známka z chování za špatné chování – ubližování 

spolužákům, nevhodné vystupování.  

 

Zájem žáků o povolání byl usměrňován již od 1. třídy dle potřeb národního hospodářství. Důležitým 

úsekem byl nábor do prioritních povolání a do vojenských škol. V roce 1980 ukončilo školní docházku 

54 žáků – z 8. ročníku 20, z 9. ročníku 34.  

 

  přijato do škol  3letý VO 4letý VO pracovní poměr 

8. třída  4   16 

9. třída    6   24  2  2 

 

Politicko-kulturní činnost. Velmi úspěšně pracoval národopisný soubor Borovanka pod vedením s. uč. 

Šimečkové Růženy. Vystupoval na místních, okresních i krajských akcích. Získal 1. místo v okrese.  

 

104) 

Soutěže a kulturní pořady: Sovětský svaz očima dětí, Hrajeme a zpíváme sovětské písně, o nejlepšího 

čtenáře, zdravotníka, výtvarníka apod.  

výchovné koncerty  2 191 žáků 

divadelní a dramatické pořady 4 749 

literární a hudební pořady 3 379 



filmy    9 1 980 

knihovna – besedy  2 460 

hrady a zámky – exkurze 6 550 

výstavy    4 670 

jiné akce   9 1 231 

 

Práce PO SSM. V PO SSM pracovalo 269 jisker a pionýrů ve 14 oddílech, což činilo 58% 

organizovanosti. Na počest 35. výročí osvobození byly uspořádány tyto akce: pionýrská slib, soutěž O 

partyzánský samopal, branné závody, karneval, beseda pod. Pionýrská skupina darovala 300,- na 

Fond solidarity a 200,- na výstavbu památníku v Hrabyni. V okresní soutěži družstev v ledním hokeji 

získalo 2. místo, ve výtvarné soutěži 1. místo, v soutěži O partyzánský samopal 2. místo.  

 

105) 

Sběr odpadových surovin. 

železný šrot 53 233 kg papír 18 367 kg 

textil  11 999 kg kovy 514 kg 

 

Školní družina zahájila svou práci ve 2 odděleních se 45 žáky. Funkci vedoucí zastávala Vlasta 

Kolarčíková. Na oběd do ŠJ, kterou spravuje JZD, docházelo 270 žáků.  

 

Předsedou SRPŠ byl Prchala Milan. Spolupráce se školou byla velmi úspěšná. Jednotlivé komise plnily 

své poslání a tak proběhlo na škole konzultační odpoledne, podílely se na zlepšování školního 

prostředí, na oslavách MDD, pořádal ples, brigády apod.  

 

Síň tradic ve škole navštívil příbuzný padlého čs. tankisty s. Delety, s. Příhodová z Lidic, která provedla 

besedu o tragických událostech roku 1942.  

 

106) 

Mateřské školy. Bolatice se mohou pochlubit dvěma novými MŠ, jednu spravuje Juta Bolatice a na 

Borové JZD Budovatel. Obě jsou moderně vybavené, na Borové byla postavena z adaptace staré 

školy.  

 

MŠ v Bolaticích navštěvuje 140 žáků, je vybavena moderní kuchyní, která vyvařuje i pro MŠ na 

Borové. Ředitelkou byla s. Bárová, vedoucí ŠJ s. Krejčiříková. V MŠ vyučovaly s. učitelky Bočková, 



Benešová, Lyková, Zelinková, Nováková. Své výchovné a vzdělávací výsledky naplňovaly obětavou 

prací. S dětmi vystupovaly na besídkách, při oslavách a vítání občánků do života.  

 

V MŠ na Borové byla ředitelkou s. Porubová Ilona a školu navštěvovalo 35 dětí. Byla to první MŠ pod 

patronací JZD v naší republice. Vyučovala zde s. Krejčiříková. MŠ vystupovala i na veřejnosti při 

oslavách MDŽ, MDD a při oslavách osvobození.  

 

107) 

Juta, národní podnik, ředitelství závodu Dvůr Králové. Je to příklad mírového budování po 2. sv. válce. 

Závod vznikl ze statku (dřívější majitel Lichnovský) a dnes je jediným výrobcem specializovaných 

výrobků, jako jsou bezpečnostní pásy, lodní lana apod. V závodě dostalo příležitost pracovat přes 400 

lidí, převážně žen. V současné době se závod neustále modernizuje a rozšiřuje. Zaměstnanci, 

převážně z místa, mají všechny výhody dobrého zaměstnání, sociálních výhod, rekreace, zájezdy, 

kulturní vyžití. Závod se podílel také na politické a kulturní práci v obci, na zajišťování všech 

politických a společenských akcí.  

 

108) 

Jak závod plnil úkoly pro rok 1980 

druh zboží  jednotka plán  skutečnost  % 

jutová příze  kg  415 000 376 880  90,8 

pytle   ks  5 700 000 5 786 250  101,5 

šňůry   kg  450 000 452 000  100,6 

lana    kg  658 000 668 200  101,5 

provaznické zboží kg  1 639 000 1 694 000  103,4 

řemeny   m  1 500 000  1 524 000  101,6 

 

Celkem plán výroby 126 000 000 splněn na 126 440 000, to je na 100,35%. Hrubý obrat byl splněn na 

134 035 000, to je na 100,03%. Hospodářský výsledek splněn na 25 600 000, to je na 106,68%. 

Měsíční výdělek na 1 pracovníka činil 2 144 Kčs. V roce 1980 byly veškeré výrobky jak provazárny, 

tkalcovny i konfekce vyrobené v I. jakosti.  

 

Ředitelem závodu byl s. Tiele Emil, předseda ZO KSČ s. Kretek a předseda CZV ROH Jarkuliš F.  



109) 

JZD Budovatel. Obrovské změny nastaly také v zemědělské výrobě. Za uplynulé období usilovné práce 

se dospělo na úseku socializace zemědělství ke koncentraci zemědělské velkovýroby. V Bolaticích 

vznikl na základě sloučení jednotlivých JZD z okolních obcí (Dolní Benešov, Zábřeh, Bohuslavice, Píšť, 

Moravec, Bělá) moderní zemědělský podnik hospodařící na 3 835 ha zemědělské půdy. Zemědělská 

výroba se modernizuje, využívá se moderních strojů a postaveny jsou velkokapacitní zařízení 

v živočišné výrobě. Růst životní úrovně se neustále projevuje ve stále se lepšícím zabezpečení 

sociálních podmínek. Tak např. v roce 1980 dosáhlo 89 pracovníků vyšší průměrné odměny bez 

podílu jako 3 000 Kčs. 

 

110) 

V oblasti péče o pracující byly za rok 1980 vyplaceny následující příspěvky. 

novomanželské příspěvky  14 000,- náborové příspěvky 10 000,- 

nástupní příspěvky  3 200,-  stabilizační příspěvky 27 500,- 

Pracovníkům, kteří odešli do důchodu, byla vyplacena částka 20 000 Kčs.  

Z celkového počtu 695 pracovníků bylo do socialistické soutěže zapojeno 556, tzn. 80%. Nad plán 

bylo sklizeno 60 t sena, 60 000 l mléka a uspořeny 2 t jaderných krmiv.  

 

Rok 1980 byl svými klimatickými podmínkami krajně nepříznivý. Možno jej charakterizovat jako 

teplotně chladný a vlhký, navíc srážky v průběhu roku byly velmi nepravidelně rozloženy. Nejméně 

byly ovlivněny jarní práce.  

 

111) 

Velké škody rostlinné výrobě způsobilo rozvodnění Opavice, kdy bylo zaplaveno a silně podmáčeno 

okolo 150 ha orné půdy a stejná výměra luk a pastvin. Nepříznivé počasí protáhlo i žňové práce. 

Sklizňové práce byly ukončeny 5. září. Podzimní práce byly skončeny včas.  

 

Plnění hlavních výrobních a ekonomických ukazatelů 

tržby a výnosy celkem  73 384 000,-  99% 

hrubá zemědělská produkce 44 999 000,-  v roce 1979 

v roce 1980 plán  63 490 000,-  skutečnost 69 000 000 99,2% 

z toho RV   29 milionů  skutečnost 27,5 milionů 97,5%  

 ŽV   34,5 milionů  skutečnost 35,5 milionů 102,6% 

 PV   20,3 milionů  skutečnost 19,8 milionů 97,5% 

užitkovost v l na krávu  91,15 l   111,3% 



přírůstky hovězího na ks/den 0,67   96% 

přírůstky vepřového ks/den 0,53   112,8% 

odchov selat   3 791 ks  88% 

VKK Bolatice   1 088 ks skotu, z toho 765 krav 

narozeno selat   846 ks 

počet pracovníků  695 

 

Družstevníci si kladou stále vyšší úkoly, aby zabezpečili výživu našich občanů.  

 

112) 

Katastr obce Bolatice má výměru veškeré půdy celkem 1 320 ha, z toho orná 793ha 56a 74m2, 

zahrady 45ha 65a 47m2, louky 19ha 61a, pastviny 2ha 47a 72m2.  

 

Nezemědělskou půdu tvoří lesy 348ha 18a 38m2, ostatní vody 1ha 69a 98m2, zastavěná plocha 12ha 

59a 36m2, ostatní plocha 66ha 34a 61m2, cesty 30ha, celkem 458ha 81a 73m2.  

Zemědělskou i nezemědělskou půdu užívají JZD Budovatel Bolatice, Albertovec, Státní lesy, Jednota 

Opava, Bytová správa Kravaře, MNV Bolatice, Juta Bolatice, Farní úřad, Okresní správa silnic, TJ Sokol, 

Myslivecké sdružení, Včelaři, OÚNZ, MNV Dolní Benešov, uživatelé RD.  

 

113) 

V roce 1980 obhospodařovalo  

51 záhumenkářů 4ha 43a zemědělské půdy 

781 JHR do 0,5 ha 70ha 92a 

47 JHR nad 0,5 ha 44ha 4a 

 

Počet hospodářského zvířectva 

drůbež 3 194 ks kozy 40 ks kachny 49 ks koně 2 ks prasata 83 ks  

husy 46 ks  ovce 34 ks krůty 8 ks skot  74 ks  z toho 24 krav 

 

Bylo povoleno 222 domácích zabíjaček. JHR dodali 59 059 l, tj. 2 466 l mléka na 1 dojnici. Dodáno 

zhruba 12 000 ks vajec, 12 tun masa. V roce 1980 bylo trvale činných osob v zemědělství 13.  

 

Počet ovocných stromů a keřů v obci 

jabloně  3 448 ks broskvoně 44 ks  hrušně 980 ks 

meruňky 41 ks  vlašský ořech 297  slívy 349 



třešně  837  švestky  458  višně  95 

angrešt  914  rybíz   981  maliny 170,5m2 

 

114) 

Sčítání lidu, domů a bytů v roce 1980 

osoby celkem  3 887 muži 1 882   národnost  

    ženy 2 005   česká  3 840 

Bolatice  3 201 muži 1 556   slovenská 27 

    ženy 1 645   ukrajinská 1 

Borová   686 muži 326   polská  7 

    ženy 360   maďarská 3 

osoby ekonom. aktivní 1 919 muži 1 063   německá 9 

    ženy 856 

V obci je zaměstnáno 675 osob.  

 

Byty, domy, vybavení 

celkem domů  887 Bolatice 732  z toho 32 ostatních 

    Borová  155  z toho 3 ostatní 

celkem bytů  1 352 z toho obydlených  1 254 

vybavení  koupelna  980  ČB televize 900 

   vodovod  1 131  chata  2 

   ÚT   560  motocykl 103 

   chladničky  1 042  osobní auto 305 

   automat. pračka 249  jiná pračka 759 

   barevná TV  81 

I z tohoto přehledu můžeme posoudit velký růst životní úrovně našeho lidu.  

 

115) 

Počasí roku 

průměrná teplota 

měsíc  I. II. III. IV. V. VI. VII. VIII. IX. X. XI. 

ranní teplota -6,5 -1,1 -0,4 2,7 5,4 12,1 13,8 6,5 9,9 5,4 1 

odpol. teplota -2,1 4,5 5 11,3 15,2 20,6 21,2 23 18 14 5 

nejnižší ranní -15 -5 -6 -1 4 8 8 8 3 -2 -4 

nejvyšší odpo. 7 8 13 21 21 31 30 30 22 18 14 



Jasných dnů bylo 77, zamračeno 129, polojasných 88, deštivo 71. Jaro bylo deštivé a chladné, stejně 

jako léto. Podzim suchý a teplý, zima mírná, více sněhu než v letech minulých. Sejití sněhové 

pokrývky souvislé 29. 2. Počátek jarních prací 1. 4., počátek žní 25. 8., setí ozimého žita 29. 9. 

Průměrná úroda – pšenice ozimá 45 q/ha, ječmen jarní 41 q/ha , cukrovka 300 q/ha.  

 

116) 

Závěr. Skončil rok 1980. Naše kroky se již zastavit nedají, ale v mysli můžeme posoudit, co jsme 

vykonali, i to, co nás ještě čeká. Jen dál kupředu, to je dnes už naším vžitým myšlením. Co se zdálo 

být snem, proměňujeme ve skutečnost. Vstupujeme do roku 1981 v těsném sepětí se společenstvím 

socialistech zemí, silní porozuměním i hospodářskou spoluprací, abychom pro budoucí pokolení 

uhájili mír.  

Zapsal Ludvík Krejčiřík, kronikář.   Za MNV Mlýnek. 

      RMNV dne 7. 1. 1982 schválila, Šoltys. 



117) 

1981 

118) 

Obsah roku 1981 

119 – 123  Světové a vnitropolitické události 

124   VO KSČ 

125 – 153  Práce MNV, volby, komise MNV 

154 – 156  SPOZ 

157 – 158  Místní lidová knihovna 

159 – 160  Jednotné kulturní středisko 

161   Kino 

162 – 169  Školství 

170 – 182  Národní fronta, společenské organizace 

183 – 184  Služby občanům – Drobné provozovny 

185 – 187  Uhelní sklady, Státní spořitelna, pošta 

188 – 189  LSD Jednota 

190   Ústav národního zdraví 

191 – 193  Juta Bolatice 

194 – 199  Zemědělství JZD, JHR 

200 – 202  Farní úřad 

203 – 205  Počasí roku, závěr 

 

119) 

Rok 1981 byl charakterizován bojem o zachování světového míru a to především mírovou politikou 

Sovětského svazu a všech socialistických zemí.  

 

„Pro Spojené státy americké jsou důležitější věci než mír“, vyhlásili vedoucí američtí politici. Tito 

vstoupili do 80. let s úmyslem zvrátit dosavadní strategickou rovnováhu ve světě, získat převahu nad 

SSSR jako oporou socialismu a všech pokrokových revolučních sil na světě. Zbrojní výdaje USA 

dosáhly 1 bilionu dolarů. Aby tento nárůst USA zdůvodnily, teorie o sovětské vojenské hrozbě, 

mezinárodní terorismus apod. Do této zbrojní politiky zatáhly i další státy jako spojence NATO, 

jihoafrické rasisty a některé diktatury v oblasti Tichého oceánu, na Blízkém a Středním Východě.  



120) 

V této vážné situaci se koncem února konal XXVI. sjezd KSSS, který předložil světu souhrn osmi 

nových iniciativ, které jsou pokračováním mírového programu. Tento se stal osnovou boje všech 

mírumilovných sil světa za zachování politiky uvolňování, za odvrácení hrozby jaderné války. USA se 

po celý rok snažily prosazovat svou válečnickou politiku bez ohledu na návrhy druhé strany a bez 

ohledu na názor vlastních spojenců. Všechny akce americké vlády vyvolaly v celém světě nevídanou 

vlnu protiválečného a mírového hnutí. V samotné Americe, Japonsku, západoevropských státech 

desítky tisíc lidí demonstrovaly za zastavení zbrojních závodů, odmítali nové americké jaderné 

zbraně.  

 

121) 

Američanům se nedařilo vnucovat jiným národům nepřátelský tón ve vztahu socialistickým zemím. 

Náš stát přispěl aktivně i v tomto roce k boji národů za mír, spolupráci společenský pokrok. V souladu 

se závěry XVI. sjezdu KSČ byl učiněn významný krok v rozvoji spolupráce se zeměmi, které se vydaly 

cestou socialistického vývoje na africkém a asijském kontinentu. Generální tajemník ÚV KSČ a 

prezident republiky s. Gustáv Husák navštívil Libyi, Etiopii, Jemenskou lidovou republiku. 

Československo navštívila delegace z Angoly a Mosambiku. Také jsme přispěli aktivně k práci XXXVI. 

zasedání Valného shromáždění OSN, aby byl dosažen pokrok v oblasti uvolnění a odzbrojení a 

zabezpečení práv mládeže, především práva na vzdělání a na práci.  

 

122) 

V lednu složil prezidentský slib Ronald Raegan a stal se 40. prezidentem USA. Jeho politika spěla 

k horečnému zbrojení, umístění jaderných prostředků v západní Evropě, k výrobě neutronové bomby, 

k rasové politice Izraelu vůči Palestincům a zasahování od politiky jiných států. Po neblahých 

událostech v Polsku, Sejm zvolil do funkce předsedy rady ministrů W. Jaruzelského. V prosinci však 

musel být vyhlášen výjimečný stav v Polsku a vytvořena byla vojenská rada národní záchrany, aby tak 

bylo zabráněno protisocialistickým živlům rozvracet socialistické zřízení PLR.  

 

Na XVI. sjezdu KSČ byl opět zvolen prvním tajemníkem ÚV strany s. Gustáv Husák a na XXVI. sjezdu 

KSSS znovu zvolen s. Brežněv generálním tajemníkem ÚV KSSS. V sovětské kosmonautice byly 

zaznamenány další úspěchy. V březnu a květnu byly vypuštěny kosmické lodě s mezinárodními 

posádkami. V USA byl vypuštěn na oběžnou dráhu raketoplán Columbia. Oproti sovětským lodím, 

tento je určen k vojenským účelům. Politováníhodné.  



123) 

V dubnu 1981 jednal nejvyšší orgán československých komunistů – XVI. sjezd KSČ. Jednání se 

zúčastnilo 114 delegací ze 102 zemí světa. Byl to důkaz širokých svazků naší strany se všemi silami 

světového revolučního procesu.  

 

XVI. sjezd KSČ zhodnotil výsledky dosažené v uplynulých pěti letech a přijal program dalšího rozvoje 

naší země. V současné složité a vinou imperialistických agresivních sil zostřené mezinárodní situaci 

vytyčil vše, co je v našich silách. Historické místo XVI. sjezdu KSČ bylo určeno i tím, že svá závažná 

usnesení o nutnosti uskutečnit rozhodný obrat ke zvýšení společenské výroby učinil v předvečer 60. 

výročí založení KSČ. Její zrod byl základním předpokladem pro nástup dělnické třídy a vytvoření 

socialistické společnosti v naší zemi. Tohoto významného výročí bylo vzpomenuto ve všech 

institucích, obcích a městech.   

 

124) 

Vesnická organizace Komunistické strany Československa v naší obci čítala 23 členů, 1 člen v tomto 

roce zemřel. Z tohoto počtu jsou 3 ženy a 15 členů je nad 60 let. Předsedou strany byl zvolen s. Tiele 

Emil. VO plnila úkoly na úseku masově politické práce, kde lze vyzvednout velkou účast na oslavách 1. 

a 9. května, MDD, MDŽ, lampionovém průvodu na počet 64. výročí VŘSR a 99,92% účast občanů při 

volbách do zastupitelských orgánů. Výbor VO řídil práci společenských organizací, kde v tomto roce 

byli navrhováni kandidáti za poslance do zastupitelských sborů. Dále se členové zabývali veškerým 

děním v naší obci, zasedali na 26 výborových a 13 členských schůzích. Byl sledován volební program 

NF, úsek zásobování, sociální, školství a kultura, úsek zemědělský. VO má do budoucna jasné 

perspektivy, které se naplňují.  

 

125) 

Místní národní výbor. V roce 1981 se NV, plénum, rada a jeho komise podílely na zajišťování 

významných celospolečenských událostí. Mezi ty se řadil XVI. sjezd KSČ, 60. výročí založení KSČ, volby 

do všech zastupitelských orgánů, volby nových občanských výborů, oslavy Vítězného února, MDŽ, 30. 

výročí vzniku Svazarmu, 64. výročí VŘSR, slavné májové dny.  

 

Ve volbách prokázal náš lid vysokou podporu politiky naší strany. Bylo zvoleno mnoho nových a 

především mladých poslanců, kteří se budou podílet na vykonávání správních věcí a na realizaci 

volebního programu NF.  



Naše obec se mohla pochlubit také tím, je stále krásnější. Výsledky společné práce občanů, 

společenských organizací NF, závodu Juta a JZD Budovatel byly zveřejněny v televizi a tisku.  

 

126) 

Po volbách do národních výborů, které se konaly 5. a 6. června, si MNV vytýčil úkoly ve smyslu závěru 

XVI. sjezdu KSČ a to na úseku plánování a výstavby, rozvoje služeb, kultury, ochrany veřejného 

pořádku a národního majetku, ochrany zemědělského půdního fondu, práce s mládeží a péče o naše 

starší spoluobčany. Rada a plenární zasedání MNV na svých pravidelných zasedáních hodnotily práci 

na všech úsecích života obce, hodnotily práci komisí, realizovala se opatření k uskutečnění 

plánovaných úkolů. Na úseku výstavby obce byla dokončena přístavba základní školy, staví senová 

centrální kotelna pro celý školní areál. Na úseku služeb bylo cílem NV tyto zkvalitnit. Mnoho 

připomínek bylo vzneseno na úseku služeb obchodu. Ve spolupráci s komisí MH se nedostatky řešily.  

 

127) 

Mnoho našich občanů podléhalo nákupním horečkám, které byly vyvolávány nepřáteli socialismu ze 

zahraničí. Rada a plenární zasedání se zaměřily na úsporná opatření v hospodaření s finančními 

prostředky.  

 

Na úseku rozvoje kultury a společenského života byla pozornost zaměřena k tomu, aby se rozvíjela 

vlastní zájmová umělecká činnost, kterou se doposud nedaří plnit. Vyžití mládeže směřovalo spíše 

k tanečním zábavám a diskotékám, starší využili nabídky televizního programu.  

 

Na ochraně zemědělského půdního fondu byly zainteresovány složky jako JZD, Svaz chovatelů 

drobného zvířectva, včelaři, myslivci spolu s NV. Každá nevyužití plocha musí být zúrodněna. 

Obrovskou výstavou za poslední léta nám mnoho půdy ubylo.  

 

128) 

Volby do zastupitelských orgánů. Příprava voleb v naší obci byla dobře zajištěna a vlastní volby měly 

důstojný průběh ve všech volebních místnostech, které byly ve škole, v nové požární zbrojnici a 

v požární zbrojnici na Borové. Účast našich občanů ve volbách a odevzdané hlasy pro poslance byly 

přesvědčivým důkazem souhlasu s politikou naší strany, s plněním programu XVI. sjezdu. Starší 

občané byli přivítáni kytičkou od pionýrů a krojovaných děvčat, vyhrávala dechová hudba. Vyhlášen 

byl také volební program NF a to: ukončení spojovacího traktu v ZDŠ, výstavba centrální kotelny 

v areálu ZDŠ, výstavba dvou oddělení MŠ, výstavba smuteční síně. Tyto akce představují hodnotu díla 

ve výši 7 milionů 800 tisíc Kčs. 



129) 

Docílené výsledky v období let 1976 – 1980 činily 12 milionů 500 tisíc.  

 

Ustavující plenární zasedání konané dne 1. července 1981 schválilo zprávu mandátové komise o 

výsledku voleb poslanců MNV a ověřilo platnost voleb. Schválilo zřízení orgánů MNV a volbu jejich 

členů.  

 

MNV se usnesl a zvolil: předsedou MNV s. Gerharda Šoltyse, tajemníkem MNV s. Jiřího Mlýnka, 

místopředsedou MNV s. Jana Boháče; za další členy rady tyto poslance: s. Radomil Hrubý, s. Alois 

Pěcháček, s. Friedhelm Dastík, s. ing. Josef Ricka, s. Oskar Fojtík, s. Jana Stuchlíková, s. Valtr Hluchník, 

s. Valtr Šimeček.  

 

130) 

MNV zřídil podle zákona následující komise MNV: 

Komise plánování a výstavby – předseda Valtr Hluchník, tajemník Vojtěch Sokol; členové z řad 

poslanců – Josef Engliš, E. Duxa, Jiří Gazda, Alfréd Baránek, Karel Duda, R. Dembek, Adolf Drastík; 

z řad neposlanců – Max Gvoždík, Max Hluchník, Jiří Kretek, Karel Sněhota, Jiří Blokeš, Valtr Fojtík.  

 

Komise finanční – předseda Milan Prchala, tajemník Pavel Florián; členové poslanci – Hrubý Radomil, 

Pelech Antonín, Stuchlíková Ruth; členové neposlanci – Jurášková Magda, Sněhota H., Boček Josef, 

Kolarčíková H.  

 

131) 

Komise zemědělská – předseda Pavel Pavelek, tajemník Josef Fojtík; členové poslanci – Jiří Jirsák, 

Helena Pašková, Irena Šimečková, Josef Duda; členové neposlanci – Bohumil Složil, Rudolf Kubiš, 

Josef Neuwirth, Richard Kocur, ing. Adolf Blahetka.  

 

Komise ochrany veřejného pořádku – předseda Valtr Šimeček, tajemník Jana Stuchlíková; členové 

poslanci – Josef zajíček, Robert Lasák, G. Hluchník, Magda Švanová, Hedvika Kašná, Karel Moravec, J. 

Radošovský; členové neposlanci – Josef Plaček, Al. Slivka, Evald Grigarčík, ing. V. Adamec.  

 

132) 

Komise místního hospodářství, bytová, dopravy – předseda ing. Josef Ricka, tajemník Oskar Boček; 

členové poslanci – Augustin Jařab, E. Vitásek, František Potomák, Gerhard Dihel; členové neposlanci – 

J. Jurášek, D. Tichá, R. Škovránek, ing. Eva Ratajová.  



Komise sociální a zdravotní – předseda Helena Drozdová, tajemník Zdena Kučerová; členové poslanci 

– A. Königová, Bedřich Vaga, Marta Kubná; členové neposlanci – MUDr. Jiří Andreas, J. Hanzlík, Elfrída 

Běláková, Jiřina Kretková.  

 

Komise školská a kulturní – předseda Friedhelm Dastík, tajemník Arnošt Kolarčík; členové poslanci – J. 

Chrápek, Jiří Potyš, M. Langrová, J. Kretek, A. Kramářová; členové neposlanci – Pavel Glinz, Josef 

Majda, Eva Seidlová, R. Šoltys, J. Kupka, I. Nováková.  

 

133) 

Komise tělovýchovy a mládeže – předseda Zdeněk Čečil, tajemník Jan Halfar; členové poslanci -  Jana 

Zapletalová, J. Pašek, I. Stočková, Jaroslav Pomykal, R. Náhlík, Helena Ratajová; členové neposlanci – 

J. Michalík, K. Balarinová, V. Rataj. H. Vavřínek.  

 

Komise pro obchod a cestovní ruch – předseda Alois Pěcháček, tajemník Gerhard Balarin; členové 

poslanci – K. Smolková, Helena Bočková, L. Návratová, M. Konečná; členové neposlanci – M. 

Miketová, E. Bočková, V. Siebert, Helena Koligová.  

 

Pracovní komise 

JSBVO – Oskar Fojtík, J. Sněhota, Josef Beneš, A. Boček.  

SPOZ – Ludmila Bočková, M. Herudek, Marcela Jeřábková.  

 

134) 

Komise místního národního výboru – výstavby a plánování. Do června pracovala komise a sešla 6x. Po 

volbách se rozšířila na 17 členů. Scházela se pravidelně 1x měsíčně a 3x v neděli za účelem zpracování 

výhledového plánu výstavby v obci. V roce 1981 projednala 352 spisů a žádostí, vydala 20 povolení 

pro zřízení drobných budov, 20 plotů, 20 septiků, 9 úprav RD, 1 studna. Projednala také jeden 

přestupek proti stavebnímu řádu. Komise evidovala výstavbu nových RD, nadstaveb a rekonstrukcí, 

k nimž vydala 28 stavebních povolení, z toho 7 pro výstavbu nových RD. V řadové zástavbě na ulici 

Polní bylo poleno 16 RD s 18 byty.  

 

135) 

V tomto roce bylo kolaudováno 10 RD a 14 rekonstrukcí a bylo zřízeno 29 nových bytových jednotek. 

Komise rovněž sledovala a dohlížela na dokončování budovy požární ochrany, na práce při přístavbě 

ZDŠ, výstavbu kotelny u ZŠ, na úpravu cest a chodníků, výkup pozemků na zástavbu RD uprostřed 



obce. Náš stát, naše socialistická společnost umožnila našim občanům obrovské možnosti výstavby, 

přispěla ke zvyšování životní úrovně, pěkné bydlení a zkrášlování obce.  

 

Komise finanční se ve své činnosti zabývala hospodařením MNV a všech zařízení MNV. Provedla 

prověrku u JKS, schválila návrh rozpočtu na rok 1982, projednávala placení daně zemědělské a 

domovní.  

 

136) 

Všichni členové komise úkoly plnili svědomitě a tak v hospodaření MNV nebylo shledáno závad.  

 

Komise zemědělská na svých měsíčních schůzích projednala úkoly, které vycházely z potřeb občanů, 

volebního programu NF a dodržování socialistické zákonnosti. Sledovala a kontrolovala evidenci 

pozemků, sklizeň sena ze zemědělských ploch, využívání zemědělské půdy, povolování kácení 

ovocných a jiných stromů, znečišťování vodních toků, studní, užívání pitné vody v celé obci. 

Projednala také přestupek u JHR – přilévání vody do mléka. Dále se zabývala znečišťováním lesů a 

okolí, dala podnět pro akci „Čistý les“ a „Čištění studánek“ mládeži i dospělým. Spolupracovala s JZD 

Budovatel i společenskými organizacemi NF.  

 

137) 

Komise ochrany veřejného pořádku čítala 15 členů, pravidelně se scházela 1x měsíčně, neúčast 

jednotlivých členů byla omluvena. Hodnotila souhrnná opatření na úseku boje proti negativním 

jevům – v boji proti alkoholismu byly prováděny pravidelné kontroly v místních pohostinstvích a při 

tanečních zábavách. Nebyly zjištěny podstatnější závady. Rovněž byla kontrolována uzavírací doba. 

Na úseku ochrany majetku v socialistickém vlastnictví a požární ochrany byly provedeny prohlídky 

topných zařízení v RD. Přesto došlo v tomto roce ke dvěma požárům a to jeden od vadného komína a 

jeden od přehřátého televizoru. Oba požáry se podařilo včas zlikvidovat a zabránit vyšším škodám.  

 

138) 

Svaz požární ochrany v Bolaticích i na Borové měl v současné době nepojízdná požární auta. Na úseku 

dopravní bezpečnosti došlo k podstatnému zlepšení. Všechny místní komunikace byly ve sjízdném 

stavu a opatřeny dopravními značkami. Za poslední léta nedošlo v obci k dopravním nehodám. Na 

úseku péče o dovršení nápravy odsouzených prováděla komise pohovory s občany propuštěnými 

z výkonu trestu. Většinou se však jednalo o recidivisty a tyto pohovory neměly kladný účinek. Péče o 

ohroženou a narušenou mládež – v naší obci se na tomto úseku nevyskytl žádný případ. Přestupky 

měly snižující se tendenci. Jejich počet klesl.  



139) 

Tak např. v roce 1979 bylo 39 přestupků proti společenskému soužití nebo nekázni a uloženo 15 

pokut ve výši 3 400 Kčs, v roce 1980 bylo zaznamenáno 21 přestupků a uloženo bylo 7 pokut ve výši 

2 100 Kčs. V roce 1981 bylo projednáno 12 přestupků s uloženou pokutou ve výši 1 450 Kčs. MNV měl 

zájem o výchovu všech občanů a svými prostředky předcházel přestupkům proti negativním jevům. 

 

Komise MH, bytová a dopravy – pracovala dle plánu, scházela se 1x měsíčně s 80% účastí v průměru. 

V novém volebním období v komisi pracovalo 12 členů.  

 

140) 

Komise sledovala činnost DP MH, kriticky posuzovala jednotlivé služby poskytované občanům; do 

provozu byly uvedeny provozovna stolařství a dámské krejčovství. Nejméně byla využívána 

provozovna zámečnictví ze strany občanů, nejvíce autodoprava na dovoz různých materiálů a kalů 

pro ústřední topení v RD. Štěrkovna končí dolování ve vyčleněné části a pro další nutno další řízení. 

Sloužila také jako skládka popela a smetí. Projednávala se možnost vybudování přístřešku pro sběrnu 

propan-butanu. Tento je využíván v širokém měřítku.  

 

V letošním roce při pěkném počasí navštívilo koupaliště 31 000 lidí. Napouštělo se 6x, na jedno 

napuštění bylo potřeba 2 804 m3 vody a spotřebovalo se 1 206 kWhod. elektrické energie.  

 

141) 

Komise se dále zabývala pohřební službou, které doposud chybí pohřební auto, správou místního 

hřbitova, který nevyhovoval pro svou malou rozlohu. Dohlížela také na činnost sběrny odpadových 

surovin v obci, která byla tak důležitá pro národní hospodářství. Občané, hlavně školní mládež, 

nasbírali tisíce tun odpadových surovin jako železa, barevných kovů, hader, papíru. Sběrna bývala 

často přeplněna, protože vázl odvoz těchto surovin. Práce komise byla záslužná, snažila se, aby 

vyhověla potřebám našich občanů.  

 

142) 

Komise školská a kulturní měla 13 členů, pravidelně 1x měsíčně schůzovala. Účast členů byla 77%, 

ostatní byli omluveni. Komise projednávala nápravná opatření k povolování tanečních zábav, 

zabývala se stavem kinosálu a zajišťováním kulturních akcí.  Vyjadřovala se k činnosti JKS, MLK a kina. 

Na svých schůzích projednala úroveň školní a mimoškolní výchovy a zhodnotila současný stav na 

úseku mimoškolského vzdělávání a výchovy. Úkoly uložené plenárním zasedáním a volebním 



programem NF splnila. Vysoce kladně lze vyzvednout uskutečnění 21 a 2 cyklů přednášek z tématiky 

Proletářský internacionalismus a socialistické vlastenectví, cyklus přednášek k volbám.  

 

143) 

Komise pro obchod a cestovní ruch měla hodně práce s vyřizováním připomínek a stížností na naši 

obchodní síť. Problémy se řešily ke spokojenosti našich občanů, kteří také ne vždy byli objektivní a 

podléhali různým náladám a panikám. Projednala a prosadila s vedením Jednoty výsek masa 

v prodejně na Borové. Schválila politickoorganizační opatření k zabezpečení příjmu objednávek na 

pevná paliva. Do komise byli přizváni zástupce Jednoty, předsedové Dohlížecích výborů, vedoucí 

jednotlivých oddělení nákupního střediska.  

 

144) 

Komise jednotného systému branné výchovy obyvatelstva měla za úkol vést občany a mládež 

k branné výchově. Mezinárodní situace to vyžadovala od každého občana. Za tímto účelem proto 

komise zajistila v rámci školení promítání filmů s brannou tématikou pro občany. S mládeží byla 

organizována soutěž O partyzánský samopal, Dukelský závod branné zdatnosti, Sokolský závod. 

Výcvik branců probíhal úspěšně, naše výcvikové středisko, které navštěvovali i branci z Chuchelné, 

Strahovic a Bělé, se v rámci okresu umístilo na 2. místě. Výcviku se zúčastnilo 52 branců. Z našich 

branců pak budou zdatní obránci vlasti.   

 

145) 

Občanské výbory. Po volbách do zastupitelských sborů byly zřízeny 3 občanské výbory – 2 v Bolaticích 

a 1 na Borové. Zvoleno bylo celkem 47 členů OV z řad poslanců i neposlanců. Jejich činnost byla 

zaměřena k vyřešení jednotlivých připomínek občanů, aktivizování obyvatel k plnění volebního 

programu NF, ke kulturní činnosti apod. OV se podílely na zajišťování podzimních a jarních směn NF, 

kde se občané zapojili do úpravy veřejných prostranství a okolí domků, na zajišťování účasti na 

veřejných schůzích a dalších společenských událostech v obci.  

 

146) 

Předvolební veřejné schůze v květnu se v Bolaticích zúčastnilo 325 občanů, na Borové 109. 

Představeni byli kandidáti za poslance do národních výborů. V říjnu na veřejných schůzích, kde 

proběhly volby občanských výborů, bylo přítomno 376 občanů. Zvoleni byli: OV č. 1 – Borová - 

předseda Günter Hluchník, tajemník Margit Nandziková, místopředseda Bruno Mertens; OV č. 2 – 

předseda Josef Fojtík, tajemník Josef Labuda, místopředseda Rudolf Walný; OV č. 3 – předseda Jiří 

Gazda, tajemník Richard Kocur, místopředseda Valter Mučka.  



147) 

Komise sociální a zdravotní spolu s komisí péče o mládež a děti musela řešit i v současné době 

některé palčivé problémy v rodinách s málo podnětným výchovným prostředím. Jednalo se o 3 

rodiny, které byly také navštíveny. Pravidelně byly projednávány a schvalovány jednorázové podpory 

pro starší občany, pro zlepšení životní úrovně. Rozděleno tak bylo 35 000 Kčs. Dále se komise 

zabývaly o lékařské služby, pečovatelské služby, které byly kladně hodnoceny. Bylo vyplněno 115 

šetřících listů sociálně potřebných občanů. Také po stránce kulturní komise zajišťovala tyto akce – 

zájezd důchodců (Hrabyně, Gottwaladov, Praděd). Prováděly se návštěvy přestárlých, besedy 

s dárečkem a kytičkou jako úcta k našim spoluobčanům.  

 

148) 

Komise mládeže a tělovýchovy zhodnotila plnění usnesení ÚV KSČ k mládeži. Pozornost byla 

věnována těmto oblastem – zapojení mladých lidí do veřejného života, účast na plnění volebního 

programu v obci, pravidelné konání Hovorů s mládeží, kulturní a společenské vyžití mládeže, 

spolupráce organizací SSM v obci.  

 

Naše mládež se zapojila do práce MNV a společenských organizací NF, o čemž svědčí volby do NV. 

Zapojení do brigádnické činnosti bylo jen průměrné, protože v tomto směru činnost VO SSM 

stagnovala. Hovory s mládeží měly vždy velmi dobrou úroveň. JKS vždy zajistilo kulturní program.  

 

149) 

Kulturní vyžití mládeže bylo zaznamenáno ve velké účasti mladých na tanečních zábavách a 

diskotékách, vystoupení profesionálních zpěváků. V naší obci jsou 3 organizace SSM, TJ Sokol, Svaz 

požární ochrany, kde aktivně pracuje mládež. Komise mládeže a tělovýchovy svou činnost orientovala 

právě na spolupráci všech společenských organizací NF, na zvyšování účasti mladých lidí na 

jednotlivých akcích a společenských událostech a na sportovním vyžití mládeže. Také Svazarm dává 

velké příležitosti pro vyžití mládeže, pro správné využívání volného času. V současné době lze kladně 

hodnotit přístup mladých, ale i starších k utužování zdraví. Rozvíjí se turistika, běh a jízda na kole.  

 

150, 151, 152, 153) 

Rozbor finančního hospodaření MNV 

vlastní příjmy 

daň zemědělská  44 970,- 

daň domovní   119 972,- 

daň z příjmu   7 897,- 



poplatek ze psů   7 850,- 

poplatek správní  8 150,- 

za stavební místa  3 360,- 

stravné MŠ   175 134,- 

kino    41 870,- 

kultura    1 650,- 

místní hospodářství  82 815,- 

OVP    1 885,- 

vodné    5 680,- 

doprava   7 123,- 

ostatní    202 114,- 

celkem    710 737,- 

příjmy z vyšších organizací  

převody z fondu rozvoje 1 053 533,- 

převody účelové dotace 264 315,- 

převody globální dotace 491 000,- 

příjem na TVRD   1 351 906,- 

příjem na výkup pozemků 312 990,- 

celkem příjmy   4 184 481,- 

 

výdaje 

vodní hospodářství  40 213,- 

doprava   38 662,- 

ZDŠ    499 637,- 

údržba ZDŠ   62 562,- 

otop    28 883,- 

školní jídelna MŠ  162 684,- 

kultura    15 000,- 

kino    24 369,- 

požární ochrana  32 983,- 

doplňková péče    35 000,- 

odvoz odpadů   5 666,- 

oprava koupaliště  9 981,- 

veřejná zeleň   10 763,- 

bytové hospodářství  522,- 



DP MH    27 771,- 

veřejné osvětlení  84 996,- 

sběrna surovin   21 674,- 

příspěvkové organizace  8 000,- 

obřadní síň   7 221,- 

SPOZ    5 929,- 

poslanci   43 245,- 

správa NV   164 623,- 

projektová dokumentace 17 560,- 

podíl FK SP   1 909,- 

celkem výdaje   1 349 854,- 

vydání na akce „Z“  1 064 206,- 

technická vybavenost RD 1 051 906,- 

za odnětí půdy   312 990,- 

celkem    4 078 956,- 

 

Hodnocení výstavby za léta 19776 – 1980 

investiční část akce „Z“  finanční náklad  hodnota díla 

dostavba budovy MNV  608 425,-  699 700,- 

pošta    969 964,-  1 115 460,- 

Drobné provozovny  662 073,-  860 700,- 

2 oddělení MŠ   827 340,-  974 000,- 

výstavba nákupního střediska 4 092 000  4 990 000,- 

inženýrské sítě u NS  522 000,-  673 000,- 

úprava ploch   377 684,-  535 800,- 

výstavba památníků  167 995,-  210 000,- 

Na Vyhlídce   182 822,-  263 000,- 

požární zbrojnice  317 389,-  466 000,- 

kanalizace   425 520,-  553 180,- 

spojovací trakt ZDŠ  532 097,-  585 000,- 

výstavba chodníků  53 800,-  69 900,- 

celkem    9 739 078,-  11 995 740,- 

technická vybavenost k RD,  

ZŠ, kanalizace, komunikace 2 567 645,- 

komunikace Náplatková,  



K Hrázi, Svobody, ZDŠ  1 116 402,- 

na Borové – vodní zdroj,  

kanalizace, osvětlení, cesty 1 440 230,- 

celkový finanční náklad  15 596 277,-  20 098 517,- 

 

154) 

Sbor pro občanské záležitosti dosáhl velmi dobrých výsledků. Slavnostní obřady v pěkném prostředí 

mají pozitivní vliv na úroveň. Činnost sboru byla také vyššími orgány hodnocena dobře. Vítání 

občánků do života je dnes již samozřejmou událostí, o tom svědčí 90% účast narozených a za účasti 

více rodinných příslušníků. Slabinou zůstaly občanské pohřby, tato událost narážela na smuteční síň, 

která zatím není. Smuteční řečník však vystoupil u většiny pohřbů. Z dalších zdařilých akcí lze 

vyzvednout návštěvy členů sboru u spoluobčanů u příležitosti životních jubileí a další, viz: 

 

155, 156) 

počet členů SPOZ   13 

počet aktivů SPOZ   3 

počet akcí v ROH   25 

počet akcí u JZD   15 

počet smutečních řečníků  3 

vítání nových občánků 

celkem narozeno dětí   66 

vítáno v obřadní síni   39 za účasti 185 osob 

svatební obřady  

počet matičních obřadů  25 

položeno kytic u památníku  23 

počet besed se snoubenci  1 při svatebním obřadu účinkují 2 hudebníci 

smuteční obřady 

celkem zemřelo    37 

občansko-církevní obřady  22 

církevní     15 

slavnosti pro mládež 

     pro  účast občanů 

vítání prvňáčků   1 79 454 

vydání OP   1 22 49 

ukončení ZDŠ   1 64 459 



složení pionýrského slibu 2 97 287 

besed s branci   3 84 82 

beseda s důchodci  1 95 

jubilejní svatby   2 

osobní návštěvy    u 36 jubilantů 

písemná blahopřání   7 

 

Do práce sboru byli zapojeni také učitelé a žáci ZŠ a MŠ, vedoucí JKS a MLK.  

MŠ 2 učitelé 22 žáků  ZŠ 1 učitel  23 žáků 

JKS 1 člen  26 akcí  MLK 1 člen  1 akce 

 

Byla to záslužná práce, vysoce společenská, mravní a politická. Předsedou SPOZ byl Herudek M.  

 

157) 

Místní lidová knihovna se ve své kulturní a výchovné činnosti zaměřila k významným výročím roku. 

K 60. výročí KSČ a volbám do NV byly instalovány nástěnky a výstavky knih, besed o knihách (I. 

Olbracht, Anna proletářka), soutěže pro mládež Co víš o KSČ, Co víš o NV. Pro ČSŽ byly uspořádány 

besedy o knize J. Kolárové Cizí děti a k MČSP literární pořad. Pro mládež, žáky 1. – 4. ročníku byly 

uspořádány knihovnické lekce a besedy o knihách. Celkem bylo provedeno 40 besed, instalováno 45 

tématických výstavek knih, 18 nástěnek, byly umožněny exkurze dětí do knihovny. Vedoucí MLK 

Růžena Řehořová.  

 

158) 

Jaké byly odborné úkoly knihovny? Knižní fond – během roku bylo dodáno okresní knihovnou Petra 

Bezruče ve 13 souborech 570 nových knih. K 31. 12. 1980 je stav knižního fondu 11 900.  

 

naučná literatura pro dospělé  3 242 svazků 

krásná literatura pro dospělé  4 395 

naučná pro mládež   723 

krásná pro mládež   3 540 

 

Počet svazků na 1 obyvatele činil 3,06. Knihovna odebírala 41 druhů časopisů. Z počtu obyvatel je 

22,97% čtenářů. Na 1 obyvatele 8,6 výpůjček, na 1 čtenáře 37,46 výpůjček. Plán výpůjček byl 32 500 

svazků, skutečně to bylo 33 453 svazků. V roce 1981 se zapsalo 893 čtenářů. V závěru tedy můžeme 

říct, že touha po vzdělání, vědění a zábavě roste.  



159) 

Jednotné kulturní středisko. Významná výročí roku ovlivnila obsahové zaměření kulturně výchovné 

činnosti v obci. JKS spolupracovalo s MLK, všemi společenskými organizacemi. Byl vypracován 

Jednotný plán kulturně výchovné činnosti. V průběhu roku pořádalo JKS 17 výstav s účastí 1 487 

občanů. Tanečních zábav a veselic bylo celkem 20 s účastí 4 520 osob. Dále bylo zorganizováno 

vystoupení profesionálních umělců, zájezdy do divadel, akce pro důchodce, děti, mládež, zábavné 

večery a diskotéky, celkem 43 akcí s účastí 5 471 návštěvníků a ostatní společenské organizace 33 

akcí s účastí 1 434 návštěvníků. Ve spolupráci se ZDŠ byly uspořádány 2 cykly přednášek k rozvoji 

sovětské kosmonautiky a k volbám.  

 

160) 

Za rok 1981 proběhlo 11 přednášek a besed. Kroužek německého jazyka navštěvovalo 30 posluchačů. 

Na úseku zájmové umělecké činnosti si dobře vedl mládežnický dechový soubor pod vedením 

kapelníka s. Lokaje z Dolního Benešova. Hrál v obci, ale i v Karlově Studánce, Opavě, Ostravě a Novém 

Jičíně. Účastnil se přehlídky mladých dechových souborů v Pavlovicích. Při významných výročích, 

veřejných schůzích, vystupoval pěvecký kroužek pod vedením s. Glinze. Současně s ním vystupoval 

recitační kroužek pod vedením s. ing. Ratajové. JKS se stalo zřizovatelem souboru tanečního a 

beatového. Kulturně politická činnost přispěla k obohacení kulturního a duchovního života našich 

občanů.  

 

161) 

Kino MNV. Dosud se zápasilo s prosazením nového kulturního stánku nebo adaptací stávajícího 

kinosálu, který je majetkem MNV. Prozatím žádná alternativa nenašla souhlas u vyšších orgánů pro 

současnou nedobrou rozestavěnost, nedostatkem finančních zdrojů a materiálu. V Bolaticích se však 

s kulturním zařízením počítá. Prostředí kina není lákavé a nebylo dosaženo plánovaných ukazatelů 

v návštěvnosti. Vedoucí kina s. Šoltys R. onemocněl, i tím vznikl výpadek. Odehrálo se 197 

představení pro 17 461 návštěvníků a příjem byl 41 870 Kčs. Zvláštní představení byla promítána pro 

Klub přátel sovětského filmu a školní mládež.  

 

162) 

Školství. Mateřské školy. Čtyřtřídní MŠ v Bolaticích je spravována n. p. Juta v Bolaticích. K docházce 

v tomto roce bylo zapsáno 140 dětí. Funkci ředitelky školy vykonávala s. Bárová Jarmila. Jako učitelky 

působily Ludmila Bočková (během roku nastoupila MD), Ilona Slavíková, Ingrid Nováková, Dana 

Benschová, Eva Lyková, Libuše Zelinková a Jarmila Mlýnková, která rovněž odešla na MD a nastoupila 

za ni Ivana Ulrychová. Správní zaměstnanci soutěžili o titul Brigáda socialistické práce. U příležitosti 



60. výročí založení KSČ a XVI. sjezdu KSČ MŠ uspořádala s dětmi školní akademii, Radostné 

odpoledne, kde děti zpívaly, recitovaly a tančily.  

 

163) 

Dále pak se zúčastnily maškarního plesu, vystupovaly na oslavě MDŽ, MDD. Byly zapojeny do 

výtvarné soutěže Děti, mír a umění. V průběhu celého roku se žáci MŠ podíleli svým vystoupením na 

Vítání občánků. Zaměstnankyně a pedagogické pracovnice uspořádaly 2 brigády na úpravu 

prostranství MŠ. V rámci pořadu Kultura školám navštívili žáci dvě představení. Veškeré výchovné a 

vzdělávací úkoly byly splněny. MŠ na Borové spravovalo JZD Budovatel. Ředitelkou byla s. Porubová 

Ilona a vyučovala zde s. Krejčiříková. MŠ měla jedno smíšené oddělení se 36 žáky. Plánované 

výchovně vzdělávací úkoly rovněž splnila.  

 

164, 165) 

ZDŠ. Tento školní rok byl výrazně motivován klíčovými událostmi politického a společenského 

významu, zejména 60. výročí založení KSČ, XVI. sjezd KSČ a volbami do zastupitelských orgánů. Do 1. 

– 4. ročníku nastoupilo 273 žáků a do 5. – 9. ročníku 202 žáků. Na škole působilo 23 pedagogických 

pracovníků.  

 

tř. učitel  třída počet žáků chlapci dívky 

Bohumil Složil  1. A 25  14 11 

Eva Seidlová  1. B 26  17 9 

Jar. Hutyrová  1. C 26  12 14 

Fr. Kolarčíková  2. A 35  17 18 

Jiřina Bočková  2. B 35  19 16 

Marie Březovská 3. A 32  17 15 

Božena Jurášková  3. B 30  16 14 

Danuše Vodičková 4. A 33  15 18 

Marie Pyšíková  4. B 32  14 18 

1. – 4. ročník  9 tříd 274  141 133 

Josef Drozd  5. A 26  12 14 

Helena Drozdová 5. B 26  13 13 

Eliška Tomíčková 6. A 28  14 14 

Libuše Neuwirthová 6. B 27  14 13 

Josef Labuda  7. A 24  14 10 

Josef Neuwirth  7. B 24  13 11 



Růžena Šimečková 8. 28  19 9 

Rudolf Kretek  9.  19  1 18 

5. – 9. ročník  8 tříd 202  100 102 

1. – 9. ročník  17 tříd 476  241 235 

 

Ředitel školy Vilém Novák, zástupce ředitele Ladislav Böhm. Výchovný poradce Věra Zemanová, Dana 

Tielová, učitelka, Vlasta Kolarčíková, vedoucí ŠD, Dagmar Kociánová, vychovatelka ŠD.  

 

166) 

Na ZDŠ pracovala pionýrská organizace, kterou řídila s. uč. Hutyrová. Organizováno bylo 336 jisker a 

pionýrů ve 14 oddílech. K nejúspěšnějším akcím patřily tyto: Čistý les, Bolatická dvacítka, papírová 

středa (nasbírali 1 194 kg papíru – část výtěžku 650,- bylo zasláno na Fond solidarity. Skupina byla 

také zapojena do Pionýrské sportovní ligy a Dětské zájmové umělecké činnosti.  

 

Školní družina měla dvě oddělení se 44 žáky. Činnost družiny byla zaměřena na školní přípravu žáků a 

zájmovou činnost. Největší úspěch měla putovní výstavka výtvarných prací školních družin, branný 

závod, zapojení do soutěže Otevírání studánek, kterou pořádal čs. rozhlas.  

 

167) 

Sběr odpadových surovin – žáci nasbírali 60 025 kg železa, 2 033 kg barevných kovů, 5 038 kg papíru, 

220 kg textilu, 85 kg léčivých bylin. Pro naše národní hospodářství cenné suroviny a splnění 

výchovných cílů u naší mládeže.  

 

Kulturní činnost. Na škole velmi dobře pracoval národopisný soubor Borovanka. Vystupoval na 

národní přehlídce v Kyjově, v okresním městě, v obci pak při volbách do zastupitelských orgánů a 

významných oslavách a výročích roku. Soubor vedla s. Šimečková R. Klub přátel sovětského filmu 

vedla s. Neuwirthová, 50 členů shlédlo 5 představení.  

 

168) 

Přehled kulturních akcí pořádaných školou.  

výchovné koncerty 1 175 žáků 

divadla   2 149 

filmy   7 1 152 

exkurze do MLK 2 328 

exkurze vlastivědné 6 229 



výstavy   2 475 

besedy   4 403 

návštěva památek 14 823 

 

Jak byli vycházející žáci umístěni do života. Škola měla za úkol cílevědomě usměrňovat profesní 

orientaci žáků podle potřeby NH. Úkol získat žáky pro hornictví a vojenství se nepodařil splnit.  

  školy 4letý UO 3letý UO 9. třída celkem 

8. třída  5 2  17  4 24 

9. třída  8 1  10  - 19 

 

169) 

Spolupráce s rodiči a SRPŠ i veřejností byla na dobré úrovni. Byly svolávány pravidelné výborové, 

třídní a celorodičovské schůze. Rozvíjela se spolupráce se společenskými organizacemi NF. Byla 

dokončena přístavba školy a pokračovaly práce na výstavbě kotelny pro celý školní areál.  

 

tabulka klasifikace 1. – 4. ročník 

JČ prvouka M Vl. Př.  Ps.  TV VV HV Pv. celkem 

2,29 1,75  2,2 2,12 2,06 2,01 1,3 1,8 1,6 1,7 1,84 

 

5. – 9. ročník 

JČ JR ON BV D Z M F CH Př. TV VV 

2,5 2,37 1,6 1,6 2,27 2,38 2,43 2,1 2,0 2,3 1,37 1,6 

Rý HV PV celkem průměr 

1,3 1,57 1,42 1,98 

 

170) 

Národní fronta. V tomto roce, kdy se hodnotily a připravovaly nové volební programy, měla 

významnou úlohu celá NF. Volební program NF se stal významným politickým dokumentem. Je 

základem pro spolupráci NV se všemi společenskými organizacemi NF. Důkladně byly zhodnoceny 

výsledky plnění dosavadního volebního programu. S uspokojením bylo konstatováno překročení 

plánovaných úkolů. Při vypracování nového volebního programu se přihlíželo k požadavkům NF a 

všech občanů. Jako středisková obec budeme mít nadále možnosti další výstavby.  



171) 

Při navrhování kandidátů na poslance vzrostla úloha společenských organizací NF a méně aktivní 

organizace byly zaktivizovány. Téměř u všech složek můžeme kladně hodnotit podíl na splnění 

volebního programu. Společenské organizace byly vedeny místním výborem NF, jehož předsedou byl 

s. Tiele Emil. NF dále zajišťovala všechny významné akce v obci – oslavy MDŽ, 1. a 9. května, VŘSR, 60. 

výročí založení KSČ, seznamovala občany se závěry XVI. sjezdu KSČ. Místní výbor NF svolával 

pravidelně předsedy jednotlivých organizací, zajišťoval organizování Národních směn a jednotný 

postup všech organizací NF v zajišťování společných úkolů a cílů.  

 

172) 

Tělovýchovná jednota Sokol měla 350 členů, předsedou byl s. Duda Alfréd. Sdružuje oddíl kopané, 

jehož I. mužstvo hrálo I. B třídu – krajský přebor, II. mužstvo IV. třídu okresního přeboru. Dorost hrál 

soutěž I. A třídy – krajský. Žáci 1. družstvo v okresní soutěži, 2. družstvo hrálo mimo soutěž. Oddíl 

kopané udržoval přátelskou družbu s oddílem kopané v Barendorfu v NDR. Uskutečnily se výměnné 

zájezdy a byla sehrána utkání. Šachový oddíl v počtu 40 členů hrál turnaj v rámci okresu. Oddíl 

odbíjené měl 20 členů a účastnil se okresní soutěže. Udržuje družbu s oddílem v Dessau, NDR. Oddíl 

stolního tenisu pořádal místní turnaje.  

 

173) 

Oddíl turistiky v počtu 40 členů velmi aktivně zajišťoval účast v celostátních turistických závodech a 

soutěžích jako Jizerská 50 apod. V místě organizoval přespolní běh, který byl evidován v celostátním 

měřítku.  

 

Na vlastním zařízení – stadionu TJ – odpracovali členové 960 hodin, v akci „Z“ 220 hodin a na pomoc 

zemědělství 120 hodin. O dobrou a záslužnou činnost se postarali Číž Karel, Sněhota Leo, Sněhota 

Heřman, Engliš Josef, aktivní členové výboru a vedoucí jednotlivých oddílů.  

 

174) 

Český zahrádkářský svaz měl 177 členů, předseda Richard Kocur. Pro své členy zajišťoval kulturně 

politickou a zájmovou činnost. Byly uspořádány 3 taneční zábavy, 1 společenský ples, 3 odborné 

přednášky, 1 výstava ovoce a zeleniny, která byla velmi dobře navštívena, 5 zájezdů spojených 

většinou s exkurzí  - Bratislava Šala, Bojnice, Věžky u Kroměříže, Jeseníky. Na vlastním zařízení – Dům 

zahrádkářů a moštárna – odpracovali členové 300 brigádnických hodin, na plnění VP v akci „Z“ 1 250 

hodin, v zemědělství 400 hodin. ZO ČSZ vychází vstříc všem občanům jak už po stránce odborné, ale i 



ve využívání moštárny, nákupu semen ovocných stromů a keřů. O aktivní činnost se zasloužil celý 

výbor, dále pak František Rataj a Šula.  

 

Svaz požární ochrany měl 200 členů, předseda s. Slivka Alois. Svaz pořádal v tomto roce 1 

společenský ples, 3 taneční zábavy, 4 odborné přednášky.  

 

175) 

Na vlastním zařízení v akci „Z“ odpracovali členové 4 000 hodin. Byl otevřen nový sklad požární 

techniky, v zemědělství bylo odpracováno 400 hodin. Členové organizace provedli preventivní 

prohlídky, udržovali požární techniku, avšak auto bylo v nepojízdném stavu; mladí požárníci se 

pravidelně scházeli k nácvikům na soutěže a ke sportovní činnosti. Je tedy záruka, že požárníci budou 

vždy aktivní, neboť mají také významné celospolečenské postavení.  

 

176) 

Český červený kříž. Organizace čítala 160 členů, předsedou byl MUDr. Andreas J. Spolu s komisí 

zdravotní, JKS a MLK uspořádala organizace, 2 přednášky a 1 besedu – pro důchodce i občany. Na 

plnění volebního programu členové odpracovali 220 brigádnických hodin, v zemědělství 100 a na 

vlastním zařízení – klubovní místnost – 40 hodin. Jednotliví přihlášení členové jsou podle potřeby 

transfuzní stanice voláni k odběrům krve. Takových případů za tento rok bylo 55. První pomoc byla 

poskytnuta v 150 případech, zdravotní sestry Okruhlicová a Pelecká vyškolily žáky 4. tříd, kteří získali 

odznak Mladý zdravotník.  

 

Svazarm Juta měl 152 členů, předseda byl s. Josef Sněhota. Na úseku kulturně výchovné činnosti 

členové uspořádali společenský ples, taneční zábavu, 4 odborné přednášky a 1 besedu. 

 

177) 

Jeden zájezd byl do Vrátné doliny a jeden lyžařský na Praděd. V areálu pískovny se uskutečnil 

Svazarmovský den, kde proběhla soutěž ve střelbě. Na vlastním zařízení – v areálu – bylo 

odpracováno 1 300 brigádnických hodin, v akci „Z“ 180 hodin a v zemědělství 60 hodin. Organizace 

Svazarmu sdružovala klub střelectví – jeho členové se účastnili okresní střelecké ligy, soutěží v rámci 

okresu, klub motorismu pořádal soutěž místní, klub leteckého modelářství účast v okresní soutěži, 

klub kynologický pořádá výcvik psů, akce jsou řízeny okresním výborem.    



178) 

Vykazovala se velmi dobrá spolupráce se školou, kde byli a jsou získáváni mladá Svazarmovci, byly 

pořádány branné závody, Bolatická dvacítka apod.  

 

Český myslivecký svaz měl 70 členů z obcí Bolatice, Bohuslavice, Dolní Benešov a Zábřehu. Předsedou 

byl ing. Kašing, zaměstnanec JZD Budovatel. I když odborná a zájmová činnost svazu je náročná, 

vykazovala organizace kulturně politickou činnost. Uspořádala 2 tradiční myslivecké plesy s účastí 700 

osob, 1 mysliveckou slavnost, 6 politicko-odborných přednášek, memoriál K. Podhajského, 2 výstavy. 

Na všech akcích bylo odpracováno 10 000 hodin, což je příkladem pro všechny.  

 

179) 

V roce 1981byl povolen odstřel bažantů – zastřeleno 1 550 ks, 200 ks zajíců. Neplánovaný odstřel – 

1 000 ks kačen, 1 divočák, 2 lišky, 300 ondater. Činnost byla také zaměřena na osvětu k ochraně 

přírody a péče o ni. Díky dobrovolné práci členů MS se stavy zvířat neustále zvyšují.  

 

SSM – v obci byly 3 organizace. Socialistický svaz mládeže v Jutě, JZD a vesnická organizace. Bylo 

snahou VO KSČ, komise pro tělovýchovu a dalších orgánů o těsnější spolupráci v oblasti jednotlivých 

činností. Prakticky šlo o to, aby organizace konaly společné akce např. ve sportu, přednáškové 

činnosti apod.  

 

180) 

Organizace SSM jsou takřka výběrové, každá čítala 25 – 30 členů. Předsedou SSM Juta Bolatice byl s. 

Friedhelm Dastík, JZD Budoavtel s. (neuvedeno), VO SSM s. Šimeček Václav. Společeně byly 

organizovány Hovory s mládeží, kde byl zajištěn kulturní program. Všechny měly společné úkoly a 

body programu. Činnost byla zaměřena na sportovní a branné soutěže, pořádání plesu mladých 

(Juta), diskoték, kulturních a společenských večerů.  

 

Český svaz žen, předsedkyně s. Kolarčíková. Schůzová činnost byla menší, aktivita výboru nebyla 

v souladu s posláním ČSŽ. Přesto však aktivní členky výboru byly zapojeny na různých úsecích 

veřejného života v obci, JKS a MLK uspořádaly pro ženy besedy a přednášky.  

 

181) 

Český svaz chovatelů poštovních holubů – předsedou byl Gerhard Hluchník, organizace měla 18 členů 

a vyvíjela tuto zajímavou činnost. Zúčastnili se 13 závodů, 10 tuzemských a 3 zahraničních. V první 

desítce okresu se umístilo 5 chovatelů z Bolatic. Organizace uspořádala 3 besedy, 1 výstavu holubů, 



členové odpracovali 220 brigádnických hodin na vlastním zařízení as v akci „Z“. V organizaci je 

zastoupena mladší i střední generace, takže budou následníci zajímavého koníčku.  

 

182) 

Český svaz včelařů měl velký počet členů – 186 – z obcí Bolatice, Borová, Dolní Benešov, Chuchelná. 

Předsedou ČSV byl s. Adolf Vitásek z Bolatic. Svaz uspořádal 2 odborné přednášky, 4 besedy, 1 

výstavu a 1 zájezd. Na vlastním zařízení bylo odpracováno 260 hodin, v zemědělství 190. Na pomoc 

zemědělským kulturám kočovalo 580 včelstev, to je 2 320 včelstev. V celostátní soutěži se svaz umístil 

na 3. místě a v okresním na 1. místě. Obdržel odměnu ve výši 6 000 Kčs. Včelaři si dali závazek 

odevzdat do výkupu 3 600 kg medu, skutečnost byla 4 960 kg medu. Velmi užitečná a dobrá práce 

svazu zasluhuje pochvalu.  

 

Zájmovou činnost prováděly organizace SČSP – s. Drozdová, členové byli zapojeni v klubu přátel 

sovětského filmu, VŘSR, MČSP, a český svaz invalidů – B. Vaga.  

 

183) 

Na úseku služeb působily v naší obci tyto organizace, DP MH, LSD Jednota, Silesia Opava – sběrna 

obuvi, elektrospotřebičů, Čistírny a prádelny – sběrna, Uhelné skaldy, spořitelna, pošta. Na úseku 

místní hospodářství DP zajišťovaly 15 profesí. Nově otevřeno bylo dámské krejčovství a stolárna. To, 

že sloužily občanům, dokazoval fakt, že celkový podíl tržeb na obyvatele byl 70,3%. V oblasti tržeb byl 

plán 3 021 000,- skutečnost 3 047 543,- = 112,8%. DP převedly do rozpočtu MNV 200 170 Kčs, 

náklady činily 443 653,- + 2 500 000 Kčs.  

 

184) 

V DP pracovalo 32 osob. Pracovníků na dohodu pracovalo 16.  

autodoprava zisk 1 145,- 

hrobnictví ztráta 739,- 

výstavba hosp. výst. 51 422,- 

zámečnictví   40 137,- 

sauna ztráta  7 040,- 

koupaliště zisk  8 455,- 

štěrkovna zisk  78 400,- 

holičství zisk  1 335,- 

pohostinství zisk 144 938,- 

cukrárna zisk  25 957,- 



bufet koupák zisk 35 175,- 

sklenářství zisk  32 874,- 

propan-butan zisk 6 070,- 

topičská služba zisk 5 110,- 

stolařství zisk  705,- 

krejčovství ztráta 930,- 

 

185) 

DP zajišťovaly služby občanům velmi dobře. Pokud bude dostatečný zájem o nový provoz, jsou 

kapacity pro jeho otevření.  

 

Uhelné sklady z naší obce zásobily 9 obcí v okolí. Bylo dodáno 18 550 q černého uhlí, 52 541 q 

hnědého uhlí, 203 514 q kalů, 8 586 q koksu, 3 020 q dřeva. Bylo přijato a vyřízeno 4 520 objednávek, 

tržba za rok 1981 činila 4 347 296 Kčs. Oproti minulému roku došlo ke zlepšení na úseku zásobování 

palivy. Vedoucí US s. Sněhotová.  

 

186) 

Státní spořitelna, pobočka v Bolaticích docílila těchto výsledků, doplňkových a účelových půjček bylo 

poskytnuto 51 ve výši 593 689 Kčs, hotovostních 77 v hodnotě 418 500 Kčs. Sporožirových účtů je 

založeno 381 se zůstatkem vkladu 594 260 Kčs. Z počtu 3 017 vkladních knížek je 450 na prémiové 

spoření mladých, kteří mají našetřeno 4 069 276 Kčs, celkem je uloženo 24 666 193 Kčs. Počet 

podnikově spořících bylo zaznamenáno 990 s průměrným měsíčním vkladem 300 Kčs. Zde můžeme 

posoudit, že důvěra ve spořitelnu ej velká. Lidé mají vypůjčeno, ale i mnoho ušetřeno.  

 

187, 188, 189) 

Poštovní úřad je zmodernizovaný, zavedena automatická telefonní ústředna, poskytoval velké služby 

našim občanům a organizacím. To můžeme vyčíst z následujících údajů.  

podané doporučené zásilky  3 154 ks 

podané balíky    1 533 

dodané zásilky       224 223 

podané sázenky   13 242 

vyplacené výhry ze sázek  1 043 ks 

podané telegramy   496 

dodané telegramy   1 052 

přijaté peněžní poukázky  20 057 



vyplacené peněžní poukázky  5 679 

počet vyplacených důchodů měsíčně 680 

s částkou    725 000,- 

průměrný měsíční obrat pošty  4 – 4,5 milionů Kčs 

počet předplatitelů tisku  1 500 

roční předplatné   138 000,- 

 

počet předplacených tiskovin 

Rudé právo  167  Vlasta   67 

Nová svoboda  380  Tribuna   11 

Zemědělské noviny 63  Tvorba   6 

Mladý svět  15  Katolické noviny 118   

 

Vedoucí pošty Linka Beková. Ocenění zaslouží i doručovatelky, které se snažily poštu včas doručit a ke 

spokojenosti občanů vše vyřídit.  

 

Prodejny LSD Jednota jsou většinou umístěny v Nákupním středisku, na Opavské ulici a na Borové. 

V současné době si již občané na nakupování v NS zvykli a provoz nákupu se ustálil.  

potraviny  vedoucí Musiolová tržba 12 661 000,- 

maso    Kurka Alois  4 785 000,- 

průmyslové zboží Volný   10 902 000,- 

stavebniny   Blokeš   1 972 000,- 

zelenina  Feilhauer  831 000,- 

pohostinství  Kalinovská  609 000,- 

pohostinství  Vltavská  919 000,- 

smíšené zboží Borová Paverová  2 771 000,- 

pohostinství   Řehánková  379 000,- 

celkem      35 829 000,- 

 

Životní úroveň byla stoupající, přesto však vinou napjaté mezinárodní situace i v ekonomice a to ze 

strany kapitalistických zemí, některé potraviny a zboží byly nedostatkové. Někteří občané však 

některé druhy skupovali v nadměrném množství. V Květeně u s. Kamráda jsme mohli nakupovat a 

objednat si pokojové květiny, živé květy, věnce, kytice. Lidé koupili těchto kvítek za 164 598 Kčs. 



190) 

Ústav pro národní zdraví. V budově Ústavu národního zdraví jsou ordinace obvodního lékaře (MUDr. 

Kavan), dětského lékaře (MUDr. Pastrňák), ženského lékaře (MUDr. Bárta), zubního lékaře (MUDr. 

Andreas). Mimo to je zavedena poradna pro ženy těhotné a matky s dětmi. Obvodní lékař průměrně 

ošetřil měsíčně 705 osob, za měsíc průměrně 92 návštěv, ženský lékař průměrně ošetřil 800 osob, 

zubní lékař týdně 30 osob. Doktor Kavan rovněž vykonával funkci závodního lékaře Juty – 5 hodin 

týdně pro 395 zaměstnanců. Dále byl koordinátorem pro JZD, kde konal prohlídky zaměstnanců JZD 

pro celý EC. Délka života se prodlužuje, za to také vděčíme našemu vyspělému zdravotnictví. 

Zdravotnická péče začíná od narození až do samého konce.  

 

191) 

Juta Bolatice, národní podnik, ředitelství Dvůr Králové. Ředitelem Juty byl s. Tiele Emil. Závod plnil své 

úkoly na rok 191 následovně:    

hrubá výroba byla splněna   63 164 000,- 

hrubý obrat ve výši   131 195 000,- 

zisk byl splněn ve výši   26 343 907,- 

 

Byly splněny všechny jmenovité úkoly a ukazatele jako jsou pytle, lněné zboží, technická konfekce, 

šňůry, lana, provaznické zboží, řemeny, komerční motouz a příze. Bylo vyrobeno zboží v hodnotě 

122 450 000 Kčs a prodáno výrobků za 121 834 000 Kčs.  

 

192) 

Závod měl problémy v zásobování surovin jako je chemlon, bavlna, příze. Celkový počet zaměstnanců 

byl 359 a průměrný měsíční výdělek činil 2 230 Kčs. Oproti roku 1980 vzrostl o 86 Kčs. Vedení závodu 

uplatňuje přijatá úsporná opatření el. energie, paliv a materiálu. Příkladem byly BSP, které mají 

uzavřeny závazky a tyto realizují. Z 18 brigád získalo 15 bronzový odznak. Na aktivech BSP byly tyto 

předány a vyhodnoceni byli nejlepší pracovníci.   

 

V závodě pracovala ZO KSČ, CZU ROH, kde byla 100% organizovanost, tyto složky se podílely na řízení 

u pracovně právních vztahů pracujících a závodu. Předsedkyní ROH byla Slivková A. Závodní výbor 

organizoval zájezdy do Polska, NDR, Maďarska.  

 

193) 

Do dětského pionýrského tábora v Medlově bylo vysláno 40 dětí zaměstnanců závodu. V závodní 

jídelně se vyvařovalo pro 100 strávníků. Za odměnu bylo rozděleno 23 poukazů na rekreaci, 



průměrně ročně závod poskytuje 12 zaměstnancům lázeňskou kúru. V závodě byla ustavena ZO SPO, 

předseda s. Langer. Organizace zajišťovala prevenci protipožární.  K dispozici měla cisternový hasicí 

vůz a pro připravenost provádí námětová cvičení. Předsedkyní ZO ČČK byla s. Klimášková, prováděla 

zdravotnickou prevenci a dohlížela na sociální vymoženosti pracujících. ZO SSM – předseda s. Dastík.  

 

194) 

Zemědělství. JZD Budovatel se sídlem v Bolaticích se v tomto roce vyrovnalo s výrobními i 

ekonomickými ukazateli tak, jak si je dali družstevníci do plánu. Byly příznivé klimatické podmínky, ale 

také zlepšená organizace práce a úsilí družstevníků. STS Opava pomohla sklidit 900 ha obilovin. Na 

jaře bylo zaseto 117 ha do ovsa. Na podzim bylo sklizeno 50 ha brambor, 350 ha cukrovky, 200 ha 

kukuřice, zaseto 265 ha řepky, 93 ha ječmene a 1 250 ozimé pšenice. Živočišná výroba měla potíže 

s odchovem zvířat. Hlavním produktem byla produkce mléka a hovězího masa.  

 

195) 

Denní užitkovost ve velkokapacitním kravíně v Bolaticích byla 9,65 l na 1 krávu, roční 3 522 l na krávu. 

Celkově JZD vyrobilo 5 230 000 l mléka, plán byl překročen o 99 000 l mléka. Hovězího masa 

vyrobeno 5 681 q, vepřového masa 2 362 q. Celkem masa 8 231 q, splněno na 100,7%. Přidružená 

výroba JZD měla plán na 11 522 000,-, byl splněn na 11 818 000 Kčs, tj. 103%. Zisk za rok 1981 byl 

6 130 000 Kčs, plnění na 102%. Na výrobu 1 l mléka ztráta 0,17 Kčs, 7,21 Kčs na kg hovězího masa. 

Měsíční odměna na 1 pracovníka byla 2 386 Kčs. 

 

196) 

V oblasti péče o pracující byly za rok 1981 vyplaceny příspěvky 

stabilizační  2 družstevníci 4 600,-  novomanželské  2  4 000,- 

nástupní 2  3 400,-  náborové  11  28 500,- 

 

Pro družstvo se učilo 10 učňů v oborech opravář, chovatel, traktorista, operátor zemědělské techniky. 

Ve správě JZD byla MŠ na Borové pro 36, v Píšti pro 120 dětí. Pro družstevníky se vařilo v družstevní 

jídelně kvalitně. Jídelna vyvařovala i pro žáky ZDŠ, MH, OÚNZ, pískovnu Závada. 25 členů odešlo do 

důchodu a byla jim vyplacena částka 50 400 Kčs. Trvalé příspěvky k důchodu činily 26 000 Kčs, 

pravidelné částky 39 000 Kčs. Práce se zdařila, je tolik potřebná pro výživu našeho národa.  



197) 

druh  plocha  výnos z 1 ha 

pšenice  1 128 ha 42,8 q 

ječmen jarní 518  36,3 

ječmen ozimý 168  41,9  

oves  10  45 

brambory 50  155,8 

cukrovka 350  446,5 

skot VKK v Bolaticích 

krav  771 telat 814 úhyn 28 

výroba mléka 2 688 665 l 

počet pracovníků  685 

měsíční výdělek  2 386,- 

roční výdělek  28 635,- 

 

zisk na 1 ha 

krmná řepa  8 802,-  ječmen ozimý 2 019,- 

řepka   6 138,-  ječmen jarní 1 973,- 

oves   4 196,-  cukrovka 1 869,- 

pšenice   2 569,-  kukuřice 446,- 

brambory  549,- 

 

198) 

Jednotně hospodařící rolníci. Většinou jsou to občané, kteří vlastnili půdu do 50 arů, někteří nad 50 

arů a záhumenkáři. Největší z nich jsou 3, kteří mají do 6 ha zemědělské půdy. Oproti JZD plnili 

dodávky špatně. Mléka odevzdali 62 839 l, na 1 krávu je to 2 327,37 l za rok, což bylo 6,38 l na krávu 

denně. Plán vajec byl 11 000 ks, dodáno 4 698 ks, na Borové plán 4 000 ks, dodáno 1 876 ks.  

Stavy hospodářských zvířat 

 

JHR do 0,5 ha 

kuřata na chov  159  husy  215 

kuřata na výkrm 11  kozy  28 

slepice   2 027  kachny  14 

kohouti   32  ovce  21 

krávy dojnice  6  prasnice 1 



skot celkem  25  prasata celkem 66 

 

199) 

JHR nad 0,50 ha – celkem 17 osob 

kuřata    34  koně  4 

slepice   145  prasnice 5 

drůbež celkem  204  prasata  19 

ovce   3  skot celkem 50 

 

záhumenkáři – celkem 86 

drůbež    538  prasata  34 

ovce   10  skot  5 

 

V současné době se začal rozvíjet chov domácího zvířectva, záhumenkáři JZD dostali koupit prasata 

na porážku za protihodnotu 5 q obilí. Každé využití půdy, chování domácího zvířectva pomáhá 

našemu zásobování.  

 

200) 

Farní úřad v Bolaticích. Farnost s kostelem sv. Stanislava, biskupa (na Velehradě), byly přičleněny 

opatství na Velehradě. Nynější kostel byl postaven v roce 1703, ale asi zde musel stát už předtím jiný, 

protože zvon, který dosud existuje, je datován 1495. V roce 1912 byl podle plánu stavitele J. 

Seyfrieda z Kravař rozšířen do současné podoby. Pan farář Pavel Pleschka se značně zasloužil o 

přestavbu i věnováním značného obnosu peněz. Přestavba byla provedena šťastně, protože kostel 

jako kulturní památka je stejně jako zámek ozdobou naší obce. Naposledy byla opravena zásluhou 

nynějšího duchovního správce P. Antonína Lanče roku 1970, kdy byly pořízeny 3 nové zvony.  

 

201) 

Bylo v něm zřízeno vytápění stejně jako na faře. Z cisterciáckých proboštů vynikl zvláště Kristián 

Bohumír Hirschmentzel, rodák z Frýdku, který zde působil v letech 1674 – 1692. Po třicetileté válce se 

zasloužil o obnovu úcty Cyrila a Metoděje, kteří se zasloužili o slovanský jazyk a písmo. Hirschmentzel 

nechal na bolatickém dvoře vystavět kapli Cyrila a Metoděje, u kostela zbudoval věž se dvěma 

kopulemi, opatřenou zvonem. Zvelebil také řádové hospodářství – cihelnu, palírnu, mlýn a pivovar. 

Do farnosti vedle Henneberků patřil do roku 1695 také Zábřeh. Duchovní správci farnosti jsou známi 

od počátku 17. století.  



202) 

Prvním je velehradský Jan Vencelius. Je však známo, že zde pobýval a působil Jakub Bělský z Bělé. Do 

nynějška je známo 35 duchovních správců a z Bolatic pocházeli 3: Kašpar Solich, nar. 1774, vysvěcen 

1803, Antonín Vavřinec Braške, nar. 1800, farářem byl v Lešnici u Ratiboře, Cyril M. Braschke, knezem 

od roku 1893, působil ve Valašském Meziříčí a Cvilíně. V červnu 1977 byl současný duchovní správce 

p. Lanča k sedmdesátým narozeninám jmenován čestným kanovníkem. Tolik stručně z historie 

farnosti a kostela, který zachováváme jako kulturní památku. Část kostela je chráněna Státní 

památkovou péčí.  

 

203) 

Počasí roku. Jaro bylo chladné, zpočátku suché a ke konci mokré. Oteplení nastalo až v druhé 

polovině května, což způsobilo pomalý vývin vegetace a květů. V příhodném létu příroda vše dohnala. 

Podzim byl velmi příznivý pro setbu i sklizeň okopanin. Úroda obilí se pohybovala 37 – 46 q z ha, u 

brambor činil výnos 150 q z ha, cukrovka 420 – 450. Teplotně byl rok normální až podnormální, 

srážkově pod normálem. Srážky byly nestejnoměrně rozděleny, často pršelo v době pilných prací. 

Průměrná roční teplota ráno -1°C, odpoledne 5. Počátek jarních prací 17. 3., počátek žní 29. 7., 

ukončení žní 11. 8. Setí – ozimá pšenice 24. 9., sklizeň 29. 7., cukrová řepa 2. 4., sklizeň 11. 10.  

 

204) 

Přílet a odlet ptáků  

jiřička  23. 4. 18. 9.  

skřivan  6. 3.  29. 9.  

vlaštovka 18. 4.  6. – 25. 9.  

prolet včel  17. 3. 

 

Začátek kvetení 

sasanka  18. 3.  akát  12. 5.  

 sněženka 4. 3.  šeřík  9. 5.  

hloh  18. 5.  konvalinka 10. 5.  

jeřáb  28. 5.  růže šípková 28. 5.  

jíva  9. 3.  lípa  2. 7. 

 

Květ a zrání plodů 

třešeň  8. 4. 30. 6.  jabloň  24. 4.  21. 8.  

švestka   17. 4.  28. 7.   ořech  7. 5.  30. 10.  



hrušeň  20. 4. 2. 8.   rybíz  13. 4. 30. 6. 

 

205) 

Závěr. Ohlížím se, jak že jsme pomáhali společnému dílu. Sám není člověk nic. Teprve v kolektivu, 

s druhými. S těmi jsme vybudovali velké hodnoty. Také zavál chladný vítr. Planeta duní hrozbou. To 

imperialisté vyhrožují. Věříme, že tito hlupáci se zalknou vlastním soustem. Opět zavane teplejší vítr, 

zazní řeč moudrosti a citu, děti ve všech světadílech si budou hrát na svých pískovištích.  

Zapsal Ludvík Krejčiřík, kronikář.   Za MNV Šoltys 



207) 

1982 

208) 
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286 – 287  JHR a záhumenkáři 
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209) 

Rok 1982 byl v mezinárodním politickém životě velmi složitý, rozporuplný. Vpravdě historické, 

humánní gesto učinil Sovětský svaz, který vyhlásil nepoužít jaderné zbraně jako první. Jeho příklad 

zapůsobil na světovou situaci v tom nejkladnějším smyslu, stal se oporou i pobídkou všem 

mírumilovným silám bojujícím za odvrácení hrozby jaderné války.  

 

Na druhé straně však americký prezident Raegan vyhlásil „křižácké tažení“ proti socialismu. 

Nebezpečí bylo v tom, že ve vládnoucích kruzích Spojených států a i dalších zemích 

Severoatlantického paktu takto nerealisticky uvažují, ale i jednají. Poměr sil ve světě už dávno však 

není takový, aby si imperialismus mohl dělat sebemenší naději na zvrat historického pochodu lidstva 

od kapitalismu k socialismu.  



210) 

USA a členské státy NATO uskutečňují strategické přezbrojování, plány na rozmístění nových 

amerických jaderných zbraní v Evropě, chtějí tak získat převahu nad SSSR. Rostoucí agresivita 

amerického imperialismu byla také projevem neschopnosti vybřednout z hluboké hospodářské a 

společenské krize, která zasáhla kapitalistický svět. V jeho hospodářsky nejvyspělejších zemích bylo 

na 30 milionů lidí bez práce, zostřoval se třídní boj, proti vlastnímu pracujícímu lidu, dělnické třídě, 

pokrokovým a mírovým silám.  

 

211) 

Na jedné straně to byla snaha zaměřená na pokračování uvolňování napětí, růst porozumění a mírová 

spolupráce mezi národy prosazované státy socialistického společenství a mnoha dalšími zeměmi a na 

druhé straně to byla linie zaměřená proti všemu kladnému, co se podařilo v mezinárodních vztazích 

prosadit. Americké vládnoucí kruhy odpovídají na mírovou politiku zvyšováním zbrojení, 

hospodářskou blokádou, byla dána americká podpora zločinné agresi proti revolučním silám ve 

Střední Americe, spiknutí s jihoafrickými rasisty, vymyšlené obvinění Bulharské lidové republiky 

z účasti na pokusu o atentát na papeže. Byl také zaznamenán krach plánu mezinárodní reakce na 

kontrarevoluční zvrat v Polsku. Americký imperialismu sehrával neblahou úlohu k upevňování své 

politiky horečného zbrojení, oslabování pokrokových sil. Izraeli dodávaly zbraně, aby pak uskutečnil 

invazi do Libanonu.  

 

212) 

V únoru 1982 bylo Československu vráceno 18,4 tuny měnového zlata, které bylo za 2. sv. války 

uloupeno nacisty.  

V dubnu začala mezi Argentinou a Británií válka o Malvínské (Falklandské) ostrovy trvající 72 dnů.  

V červnu vtrhla izraelská armáda do Libanonu. V New Yorku manifestovalo za mír přes milion lidí a 

v Bonnu statisíce. Izraelská armáda řádila v Libanonu a prováděla masakry v palestinských táborech 

západním Bejrútu, při němž přišlo o život přes 320 000 lidí.  

V listopadu zemřel generální tajemník ÚV KSSS Leonid Iljič Brežněv, velký bojovník za světový mír a 

přítel našeho lidu. Novým generálním tajemníkem byl zvolen Jurij Andropov.  

 

213) 

Z vnitropolitických událostí nutno vyzvednout 6. a 7. zasedání Ústředního výboru KSČ, která byla 

důležitá tím, že projednávala otázky života našeho lidu – opatření ke službám pro občany a plnění 

hospodářsko-sociálního programu XVI. sjezdu KSČ v prvních dvou letech 7. pětiletky. Klad se velký 



důraz na plnění vývozních úkolů, plynulé zásobování vnitřního trhu, zintenzivnit zemědělskou 

produkci, řešit úkoly technického rozvoje a realizovat jeho výsledky ve výrobě.  

 

V celostátním měřítku proběhly oslavy 34. výročí Vítězného února, 1. máj – svátek práce, 37. výročí 

osvobození Československa Sovětskou armádou a 65. výročí VŘSR. Ke všem těmto výročím byla 

rozvíjena pracovní iniciativa občanů, prohlubování svazku KSČ s pracujícími a prohlubování přátelství 

a spojenectví se Sovětským svazem.  

 

214) 

Vesnická organizace Komunistické strany Československa věnovala pozornost prohlubování 

socialistické demokracie, rozšiřování účasti lidí na správě a řízení společenských záležitostí v obci, 

naplňování aktuálních závěrů 6. zasedání ÚV KSČ z dubna ke zkvalitňování práce národních výborů. 

Výbor i členské schůze se kriticky zabývaly názory a připomínkami pracujících, formovaly akční 

program obce. Vytýčily další prohlubování ideologické a masově politické práce, protože tato je 

nedílnou součástí řídící práce všech hospodářských orgánů a organizací NF. Předsedou VO KSČ byl s. 

Tiele Emil. V roce 1982 měla VO KSČ 26 členů a 1 kandidáta, 88 členů registrovaných. Uspořádáno 

bylo 28 výborových schůzí s 95% účastí a 12 členských schůzí s účastí přes 30 členů. 9 členů rady bylo 

nad 60 let.  

 

215) 

Organizace získala 1 kandidáta, do závodu doporučila 7 kandidátů a do vojenských útvarů 9. Práce VO 

KSČ vycházela z plánu práce, který byl vypracován z potřeb života naší obce a ze všech úseků. 

V průběhu roku byly na schůzích uspořádány 4 přednášky. Přednášeli lektoři Socialistické akademie 

věd v Opavě. Byly také vytvořeny podmínky pro „Rok stranické výchovy“. Za poslance MNV byla 

zvolena nadpoloviční většina komunistů a byly dobře plněny závěry XVI. sjezdu KSČ. Přesto však účast 

komunistů-poslanců na plenárních zasedáních MNV, občanských výborů nebyla nejlepší. Na úseku 

ideologické práce byla činnost zaměřena na oblast agitační, školskou a kulturně politickou, na 

usměrňování činnosti společenských organizací NF.  

 

216) 

Místní národní výbor všechny úkoly stanovené pro tento rok v rámci volebního programu na úseku 

výstavby a zvelebení, v oblasti politicko-organizátorské a kulturně výchovné, v oblasti rozvoje služeb, 

byly splněny. Všechny tyto úkoly vyplývaly z novely zákona o Národních výborech, které schválila 

vláda ČSSR.  



Aktivita většina poslanců, členů a aktivistů na schůzích veřejných, plenárních zasedáních, komisí byla 

velmi dobrá a rovněž i zajišťování plnění volebního programu NF. Problémy se vyskytly v komisi pro 

mládež a tělovýchovu a v komisi pro brannou výchovu. Náprava byla učiněna výměnou předsedů 

těchto komisí.  

 

217) 

Plenární zasedání MNV se svolávalo pravidelně a bylo přístupno všem občanům. V obci proběhlo 6 PZ 

s průměrnou účastí 70% poslanců, 4 veřejné schůze (z toho 2 na Borové), jarní podzimní Hovory 

s mládeží. PZ pravidelně na svých schůzích hodnotilo volební program NF, činnost jednotlivých komisí 

a orgánů NV jako je Místní hospodářství – zajišťování služeb pro občany, činnost JKS, MLK, poslanci a 

občané byli seznámeni s veškerými problémy života naší obce a jejich připomínky byly také řešeny a 

realizovány MNV, pokud to bylo v jeho pravomoci a byly dostupné finance. Z přehledu se pak čtenář 

doví, jaké práce byly zajišťovány a dokončeny. PZ také schválilo celoobecní závazek k 65. výročí VŘSR 

a politicko-organizační opatření ke všem významným událostem v obci.  

 

218) 

Dále pak významným výročím a oslavám jako byl Vítězný únor, osvobození obce Rudou armádou, 1. 

květen – svátek pracujících, apod. Rada MNV zasedala 1x za 3 týdny s průměrnou účastí 90% členů 

rady. Na svých schůzích projednala celoobecní závazek na rok 1982 v rámci volebního programu, 

činnost jednotlivých komisí, OV, projednala plány kulturně výchovné činnosti, MLK, DPMH a 

rozebírala dosažené výsledky.  

 

Schválila plán rozvoje tělesné výchovy do roku 1985 a zabývala se všemi denními otázkami našeho 

života a přispěla tak ke zvelebení naší již tak pěkné obce. Od 1. července 1982 byly u MNV zřízeny 

nové orgány pro zkvalitnění práce ve střediskových obcích.  

 

219) 

Do tohoto data pracovalo u MNV 9 komisí pléna národního výboru, 2 komise rady (JSBVO, SPOZ) a 3 

občanské výbory. Výkonnou funkci ve správním řízení měly komise pléna MNV, rada MNV a matriční 

úřad MNV. Od 1. července tohoto roku přešla výkonná pravomoc na hospodářsko-správní odbor 

MNV, na správní odbor pro projednávání přestupků a pro péči o rodinu a děti a dále pak na radu 

MNV. Byl také ustaven výbor lidové kontroly, který vyvíjel svou činnost podle zákona.  

 

Do 1. října 1982 samostatně pracovala komise výstavby a plánování, která vydávala povolení 

k drobným stavbám. Zřízením stavebního úřadu I. stolice jako součástí hospodářsko-správního 



odboru  MNV, přešla pravomoc na stavební úřad, jehož působnost byla rozšířena i na MNV 

Chuchelná a jeho integrované obce Strahovice a Bělá.  

 

220) 

Na PZ MNV byl zvolen předsedou hospodářsko-správního odboru a stavebního úřadu s. Valtr 

Hluchník, předsedou správní komise péče o rodinu a děti s. Ludmila Bočková, předsedou pro 

projednání všech přestupků s. Valtr Šimeček a předsedou lidové kontroly s. Karel Hříbek. Linie KSČ, 

rozpracovaná i do naší obce, je zárukou jednotného postupu, je důsledkem rostoucího zájmu 

obyvatel na naplňování všech plánů a předsevzetí. MNV – funkcionářský aktiv a správní zaměstnanci 

– jako brigáda socialistické práce s těmito předstupují před veřejnost. Smělé plány byly postupně 

uskutečňovány, jak vidíte na snímku výstavby nákupního střediska v roce 1978.  

 

221) 

Na úseku výstavby a územního plánování se stavební komise zaměřila na další úpravy, zvelebování, 

aby naše obec byla stále úhlednější. Komise dala souhlas k 14 drobným stavbám. Projednala 5 žádostí 

o opravu RD, 8 o stavbu skleníků, 8 o stavbu hospodářské budovy, 5 o stavbu žumpy, 8 o stavbu 

studny, 23 žádostí o oplocení, 1 o povolení zřízení ústředního topení. Postoupila ONV 14 žádostí o 

výstavbu RD, 18 žádostí o rekonstrukci a nadstavbu RD, 15 žádostí o územní rozhodnutí, 3 žádosti o 

demolici, 14 žádostí o kolaudaci.  

 

222) 

Byl sledován volební program NF, kde byla v akci „Z“ dokončena přístavba ZDŠ. V tomto roce bylo 

čerpáno 750 000 Kčs. Na technické vybavení RD, hlavně pak u řadových domků, bylo čerpáno 450 000 

Kčs na vsazování obrubníků, výkop vodovodního potrubí apod. Rozšířena byla elektrická síť na ulicích 

Nová a Jasanová. Zhruba byla vybudována silnice Na Lánech, vsazeny obrubníky na ulicích Nádražní a 

na ulici Ratibořská budován nový chodník. Zvláště se o tyto práce zasloužili důchodci, OV č. 3 a 

občané na ulici Nádražní. Tyto ulice dostaly pěkný vzhled a zajištěna je také bezpečnost chodců. 

Práce komise je náročná, zato velmi záslužná pro obec a všechny občany.  

 

223) 

Na úseku finančním bylo projednáno 47 podání týkajících se daně z příjmu od obyvatelstva a bylo 

vydáno 47 rozhodnutí. Tímto opatřením měli naši občané zajištěny služby při výstavbě nebo opravě 

RD nebo zajištěny jiné práce. 7 občanům byla prominuta domovní daň v souladu s platnými 

vyhláškami. Toto zvýhodnění platilo pro občany, kteří dokončili výstavbu svého RD. Pro zřízení 

tomboly na veřejných zábavách bylo vydáno 14 rozhodnutí. Komise se na svých pravidelných schůzích 



dále zabývala plněním akce „Z“ a vyjednala zvýšení dotace pro kotelnu v areálu ZDŠ ve výši 315 000 

Kčs, prováděla kontrolu čerpání rozpočtu MNV,  

 

224) 

inventarizaci majetku MNV včetně všech jeho organizací, kontrolu placení domovní daně, protože se 

vyskytly i takové případy, kdy musela být tato vymáhána, daní z příjmu obyvatelstva, pronájem 

obecních ovocných stromů. Komise plnila své úkoly dobře, protože i výsledky byly velmi dobré.  

 

Na úseku školství a kultury bylo vydáno 46 rozhodnutí k pořádání kulturně společenských akcí pro 

společenské organizace NF. Na úseku školském nebylo vydáno žádné rozhodnutí. Komise dále 

projednávala a zajišťovala všechny kulturně politické a společenské události v obci. Byly to oslavy 

MDŽ, 1. a 9. máj, osvobození naší obce, dětský den, VŘSR, zabývala se činností jednotlivých 

společenských organizací na úseku školském i kulturním, ať již to byly společenské organizace NF, 

ZDŠ, MŠ, MLK, kulturní středisko, kino.  

 

225) 

Komise se také zabývala celospolečenskými problémy jako je chování mládeže při zábavách a jiných 

akcích, mimoškolskou výchovou a vzděláváním a činila opatření k nápravě. Tato náročná práce jistě 

přinese své ovoce. Neustálým přáním všech členů komise bylo, aby se již započalo s výstavbou 

kulturního stánku, což by přispělo k dalšímu zkvalitnění celospolečenského života v naší obci. Krásná 

zařízení, nové domy, školy, MNV, pošta, nákupní středisko, MH, JZD, Juta, kanalizace, komunikace, 

elektrifikace – to vše ke chvále postaveno, ale na kulturu ještě nevyšlo. Projednávala se však 

rekonstrukce stávajícího kinosálu a v příštím roce se začne s generální přestavbou.  

 

226) 

Komise místního hospodářství, bytová a dopravy ve své činnosti napomáhala odstranit nedostatky ve 

stavu vozovek, chodníků, nepovolených skládek. Byly projednány připomínky k jízdním řádům ČSD a 

ČSAD a žádosti o zřízení skládek na veřejném prostranství po dobu výstavby nebo opravy RD. Komise 

vydala 3 rozhodnutí o přidělení bytu a 1 rozhodnutí o zrušení užívání bytu. Dále bylo vydáno 5 

rozhodnutí o změně prodejní doby.  

 

V naší obci bylo ve státní správě 51 budov, ve správě MNV 18 budov, z toho 3 obytné. Komise také 

dala podněty pro činnost a hospodaření DPMH, zabývala se stavem zásobování obce, štěrkovnou, 

koupalištěm, jehož příprava k zahájení sezony stála 60 000 Kčs.  



227) 

Na úseku sociálním a zdravotním bylo projednáno 120 návrhů na přiznání jednorázových příspěvků 

pro potřebné občany, byly schváleny a vyplaceny příspěvky ve výši 4 400,-, 11 občanům pohřebné ve 

výši 11 000,- a 3 rodinám poskytnut příspěvek na výživu a péči o děti ve výši 3 000 Kčs. Komise 

spolupracovala s komisí pro mládež, zdravotním střediskem, kde byla zajišťována veškerá zdravotní 

péče pro občany. V místním zdravotním středisku oproti minulému roku změny nenastaly. Komise 

zpracovávala návrhy a opatření k ochraně životního prostředí a dodržování hygieny. Spolu s ostatními 

propagovala zdravotnickou prevenci, aby naši občané nezapomněli pečovat o své zdraví.  

 

228) 

Komise ochrany veřejného pořádku projednala 33 přestupků a uložila také peněžité sankce, aby se 

tak zvyšoval výchovný efekt na nekázeň a narušování společenského soužití jednotlivých občanů. 

Spolupráce se dobře vyvíjela s pomocníky VB, kde členové měli za úkol provádět v dopravní a požární 

bezpečnosti, v dodržování pořádku na tanečních zábavách, uzavírací doby. Tato vysoce výchovná 

činnost se velmi kladně odráží v životě našich občanů. Je jim zajišťován klid, odpočinek po práci a 

dobré soužití se sousedy.  

 

Komise pro obchod a cestovní ruch projednávala s instruktory prodejen zásobování jednotlivých 

úseků, odstranění nedostatků. Komise hodnotila velmi kladně čistotu a estetický vzhled nákupního 

střediska.  

 

229) 

Vedoucí jednotlivých úseků včas a v dostatečném množství zajišťují objednávky zboží. Také 

zásobování jednotlivými druhy sortimentu se na všech prodejnách zlepšilo. Dostatečný výběr byl 

v potravinách, průmyslovém zboží, textilu a obuvi, což dokazovaly zvýšené tržby. Komise 

spolupracovala s dohlížecími výbory a doporučila a projednala opravu pohostinství na Borové.  

 

Na úseku zemědělském komise sledovala a zabývala se postupem prací v JZD Budovatel a JHR a 

plněním dodávek zemědělských produktů. Kontrolovala využití zemědělské půdy a vyčlenila těžko 

přístupné plochy pro společenské organizace a drobné chovatele. Organizovala brigádu u vchodu do 

závodu Juta, zabývala se ochranou životního prostředí, odstraňováním tzv. divokých skládek.  

 

230) 

Poslanci pravidelně navštěvovali schůze komise. Práci jednotlivých komisí a OV lze vysoce 

vyzvednout. Činnost těchto byla řízena vypracovanými plány a pravidelnými schůzemi, takže aktivita 



poslanců i neposlanců se tím zvyšovala. Záleželo také však na vedení jednotlivých komisí, protože u 

všech tato aktivita nebyla zaznamenána a také záleželo na přístupu a odpovědnosti jednotlivých 

poslanců a aktivistů. V současné době však s porovnáním s minulými léty vysoce stoupla 

angažovanost poslanců, funkcionářského aktivu a jednotlivých občanů. Je třeba tuto využít a dobře 

usměrňovat. Práce se však dařila. Jak se změnila tvář naší vesnice – to, co bylo před několika 

desítkami let, se nedá s dneškem srovnávat.  

 

231, 232) 

Hospodaření MNV za rok 1982 

příjmy  

plán    1 830 000,- 

zvýšení    1 465 970,- 

celkem    3 295 970,- 

 

výdaje 

původní   1 830 000,- 

zvýšené    1 465 970,- 

celkem plán   3 295 970,- 

skutečnost  

příjmy celkem   3 054 906,- 

z toho vlastní   1 102 529,- 

převod z FRR   106 470,- 

mimořádné dotace ONV 370 200,- 

na TVRD   500 254,- 

na akci „Z“   930 400,- 

výkup pozemků a investice 45 052,- 

výdaje celkem   3 010 564,- 

na běžné vydání  1 501 854,- 

výkup pozemků   5 807,- 

odvod ze štěrku  4 245,- 

investice   35 000,- 

příspěvky organizacím  15 000,- 

TVRD    500 254,- 

akce „Z“   945 418,- 

přepočet rozpočtu  2 880,- 



Hospodaření národního výboru bylo za tento rok aktivní. Zůstatek do konce roku činil 44 000 Kčs. 

 

233) 

Sbor pro občanské záležitosti nadále plně rozvíjel svou činnost, aby důstojně doprovázel našeho 

člověka po celý svůj život. Současný počet obyvatel naší vsi je 3 989. Sbor čítal 13 členů, ve kterém 

byly zastoupeny všechny úseky. OV konaly 3 aktivy za účasti 28 členů a poslanců MNV. Závody 

uskutečnily 1 aktiv a 27 akcí, JZD 1 aktiv a 23 akcí – blahopřání, návštěvy, apod. V minulém roce se 

narodilo 60 dětí a na MNV jich bylo 57 uvítáno. Bylo uskutečněno na tuto počest 6 akcí a účastnilo se 

204 rodičů a občanů. Svatebních obřadů bylo 24 a všichni novomanželé položili kytičku k památníku.  

 

234) 

SPOZ uskutečnil besedu se snoubenci za účasti 22 osob. Smutečních občansko-církevních pohřbů bylo 

29, církevních 6, mimo okres 1, sbor odeslal 35 kondolenčních listin. Za rok 1982 zemřelo 35 občanů.  

 

Jaké byly slavnosti pro mládež?  

vítání prvňáčků  78 žáků  436 účastníků 

vydání OP  17  48 účastníků 

pionýrský slib 2x 133  254 

beseda s branci 3x 94  125 

další akce 1x  98 

 

Pro důchodce sbor provedl 2 besedy a účastnilo se 160 občanů, 2 jubilejní svatby za účast 29 občanů. 

V místním rozhlase se hrálo na přání pro 7 jubilantů. Rozpočet na činnost SPOZ byl 7 500,- a 

vyčerpáno bylo 6 978 Kčs. Tato krásná činnost sboru a dalších složek vešla do života a dnes jako by to 

byla samozřejmost.  

 

235) 

Místní lidová knihovna. Vedoucí a celý aktiv knihovny zaměřil kulturně výchovnou činnost na 

významná výročí roku – 40. výročí vzniku 1. čs. jednotky v Buzuluku, 40. výročí lidické tragédie, 1. a 9. 

květen, 65. výročí VŘSR a Měsíc československo-sovětského přátelství, Slovenské národní povstání, 

MDD, MDŽ, Únorové události. K jednotlivým výročím MLK instalovala nástěnky, výstavky knih, 

pořádala besedy a soutěže. Proběhly a byly uspořádány také celoobecní slavnosti, veřejná zasedání a 

schůze, na kterých bylo těchto událostí vzpomenuto v slavnostních projevech a kulturních 

programech. Vedoucí MLK s. R. Řehořová zorganizovala dále tyto besedy a soutěže: Kjinová – „Čtvrtá 

překážka“, Priležajevová – „Leninův život“, „Za vládu Sovětů“, „Úspěchy sovětské kosmonautiky“.  



236) 

53 čtenářů se zúčastnilo literární a výtvarné soutěže. K 100. výročí narození I. Olbrachta, M. 

Majerové, R. Těsnohlídka proběhly výstavky a besedy (Nikola Šuhaj loupežník, Robinsonka, Bruno). 

K 120. výročí úmrtí B. Němcové, J. Jabůrkové a k 100. výročí M. Majerové ve spolupráci s ČSŽ bylo 

uspořádáno literárně hudební pásmo „Ženy bojovnice“, které se setkalo s velkým ohlasem. V rámci 

oslav mezinárodního roku „Úcta ke stáří“ bylo ve spolupráci s JKS a dohlížecím výborem Jednota 

uspořádáno pro důchodce zábavné odpoledne. Také proběhla výtvarná soutěž žáků ZDŠ. Pro žáky ZŠ 

a MŠ vystoupila populární dvojice Jů a Hele. V soutěži „Každý žák čtenářem“ pro 5. ročník ZŠ se 

umístila ZŠ na 5. místě v okrese.  

 

237) 

Ve spolupráci s ČSŽ zajistila MLK dvě maňásková představení, dvě knihovnické lekce a umožnila 2 

návštěvy knihovny žákům MŠ. Celkem bylo instalováno 25 nástěnek, provedeny 4 rozhlasové relace, 

24 besed, 5 soutěží, 38 výstavek knih a 14 knihovnických lekcí. Srovnáme-li počátky a i další léta 

knihovnické práce s dnešní bohatou činností lidové knihovny, tak dnes skutečně jdeme za čtenářem, 

za občanem, aby se vzdělával a kulturně bavil.  

 

Ještě několik čísel: 

stav knižního fondu   12 407 svazků 

na 1 obyvatele    3,06 

z toho naučná pro dospělé  3 384 

půjčeno     5 354 

krásná pro dospělé   4 592   

půjčeno    10 266 

naučná pro mládež   772  

půjčeno    4 858 

krásná pro mládež   3 659 

půjčeno    14 166 

Knihovna odebírala 41 druhů časopisů, o které byl značný zájem mezi 945 registrovanými čtenáři. 

 

238) 

Jednotné kulturní středisko v tomto roce zaměřilo svou činnost také na netradiční formy. Byly 

uspořádány vzdělávací akce pro mládež, k manželství, odpovědnému rodičovství, kdy účastníci 

aktivně spolupracovali s přednášejícími. Byly to soutěže, besedy, tribuny otázek a odpovědí. 

Uskutečnilo se 5 cyklů přednášek s účastí 585 občanů. Zvláště zdařilé akce byly Hovory s mládeží, 



zaměřené k současnému životu a plnění volebního programu NF. Byly zpestřené taneční zábavou, 

soutěžemi a promítáním filmu. Ve spolupráci se společenskými organizacemi bylo uskutečněno 38 

přednášek a besed s účastí 433 občanů. Jmenujme alespoň některá témata - životní prostředí, 

světonázorová výchova, zdravotnická výchova.  

 

239) 

V průběhu roku bylo pořádáno 46 tanečních zábav, večírků, karnevalů s účastí 10 975 návštěvníků. 

Pořadateli byly společenské organizace NF. JKS zajistilo 38 akcí s účastí 4 425 účastníků. V obci 

vystupovali profesionální umělci – skupina Michala Davida, Rezka, byly zábavné večery, diskotéky, 

zájezdy do divadla v Opavě, zájezdy a besedy pro důchodce a děti. Celkem 81 těchto akcí s 8 260 

návštěvníky. Zaznamenáváme neustálý kvantitativní, ale i kvalitativní růst této výchovné, politické a 

kulturní činnosti. JKS, všechny společenské organizace NF, pracovníci a funkcionáři NV měli zájem na 

tom, aby se této činnosti účastnil co největší počet občanů, aby ta velká snaha nevyšla naprázdno. 

Záměry a cíle i v této oblasti se podařilo plnit.  

 

240) 

Na úseku zájmové umělecké činnosti si nadále dobře vedl mládežnický dechový soubor pod vedením 

s. Lokaje. Vystupoval na oslavách 1. máje, na setkání s důchodci, na oslavách VŘSR. Vystupoval také 

v okolních obcích, v Opavě, Jistebníku a Novém Jičíně, vedl si dobře na krajské přehlídce dechových 

souborů v Pavlovicích. Soubor netradičního folkloru „Rozkvět“ pod vedením s. Glinze zpestřoval akce 

JKS a zábavné večery JKS, SSM. Recitační kroužek s. Dřevjané vystupoval na zasedáních MNV a 

veřejných schůzích. JKS bylo zřizovatelem tanečního hudebního souboru Dynamic a beatového 

kroužku Capitol. V kurzu hudební výchovy byli vyučováni 3 žáci hře na kytaru. Při JKS pracovala 

11členná rada, která se scházela 1x za měsíc.  

 

241) 

Kulturně společenské akce, veřejné schůze, oslavy se konaly v nevyhovujícím kinosále. Nemohlo být 

vyhověno všem požadavkům. Konečně je plánována přestavba, která má trvat 3 roky.  

 

Místní kino národního výboru se tímto dočká také nového sálu a moderních přístrojů a dalšího 

zařízení; tím se i podstatně zvýší návštěvnost a bude tak plněno poslání tohoto zařízení ještě ve větší 

míře. V tomto roce byla vybrána filmová představení ke všem významným politickým a kulturním 

výročím. Bylo promítáno pro žáky ZŠ a MŠ. Malou účast zaznamenal na představeních Klub přátel 

sovětského filmu z řad dospělých. Návštěvníků za rok 1982 21 000, tržba splněna na 54 000 Kčs.  



242) 

Školství. Ve školním roce 1981/1982 byly plněny směrnice ministerstva školství – pokračovat v novém 

pojetí československé výchovně vzdělávací soustavě, která 1. září 1982 dospěla do 7. ročníku. 

Zaváděním nového pojetí se zkvalitnila výuka a výchova žáků. Také činnost škol byla zaměřena na 

mravní výchovu a jednotlivá kulturní a politická výročí roku.  

 

Na základní škole byl ředitelem s. Vilém Novák a do funkce zástupce ředitele školy byl jmenován s. 

Josef Neuwirth. Dosavadní zástupce Ladislav Böhm byl ustanoven ředitelem na ZŠ v Sudicích. V 1. – 4. 

ročníku vyučovalo 10 pedagogů, v 5. – 8. ročníku 12. a ve školní družině 2 vychovatelky – celkem 24 

pedagogických pracovníků.  

 

243, 244) 

Přehledná tabulka o počtu žáků a prospěchu 

třída počet žáků (chlapci+dívky) třídní učitel  průměrný prospěch 

1. A 24 (11 + 13)  B. Složil – důchodce 1,74 

1. B 27 (14 + 13)  M. Březovská  1,44 

1. C 26 (14 + 12)  M. Pyšíková  1,44 

2. A 27 (12 + 15)  D. Vodičková  1,88 

2. B 26 (17 + 9)   E. Seidlová  1,52 

2. C 26 (12 + 14)  J. Hutyrová  1,73 

3. A 36 (18 + 18)  F. Kolarčíková  2,07 

3. B 34 (18 + 16)  H. Jägrová  1,69 

4. A 31 (16 + 15)  M. Sobková  1,97 

4. B 29 (16 + 13)  B. Jurášková  1,93 

celkem 286 (148 + 138)  10 tříd   1,74 

5. A 33 (15 + 18)  D. Tielová  2,14 

5. B 32 (14 + 18)  R. Šimečková  2,12 

6. A 27 (13 + 14)  J. Drozd   1,98 

7. A 28 (14 + 14)  E. Tomíčková  2,16 

7. B 27 (14 + 13)  L. Neuwirthová  1,99 

8. A 24 (14 + 10)  J. Labuda  1,94 

8. B 24 (13 + 11)  V. Očenášek  2,08 

celkem 221 (110 + 111)  8 tříd   2,06 

celkem 507 (258 + 249)  18 tříd   1,90 



Dále na škole působila V. Zemanová, V. Güntherová, Vlasta Kolarčíková – vedoucí vychovatelka školní 

družiny a D. Kociánová, vychovatelka. Důležitým činitelem ve formování ke vztahu socialistické 

společnosti byla PO SSM. Na škole bylo organizováno 395 pionýrů a jisker, rozděleni byli do 15 oddílů. 

Byl uskutečněn slavnostní slib pionýrů, dvě skupinová shromáždění, branný závod O partyzánský 

samopal, karneval, besedy, radostné odpoledne, turnaje ve stolním tenisu 

 

245) 

Krojovaní pionýři reprezentovali ZŠ při oslavách osvobození naší vlasti Sovětskou armádou, při 

oslavách VŘSR, zúčastňovali se místních, okrskových a okresních soutěží. Na Fond solidarity odeslali 

300 Kčs. Jednotlivé oddíly plnily výchovný systém Plameny a Cesty. Skupinovou vedoucí byla s. 

učitelka Jarmila Hutyrová. Funkci výchovného poradce zastávala s. uč. Eliška Tomíčková. Hlavní úkoly 

výchovného poradenství byly zaměřeny na to, aby žáci byli orientováni podle svých schopností a 

v souladu s potřebami našeho národního hospodářství. Práce to nebyla jednoduchá, protože 

v současné době se ještě přání některých rodičů a žáků s těmito přáními rozcházela. Na ZŠ přijížděli 

náboroví pracovníci z 18 závodů a provedli 34 besed, exkurze do Sigmy Dolní Benešov a Juta Bolatice.  

 

246) 

Umístění žáků na střední školy 

SPŠ stavební v Opavě 2 chlapci   SPŠ stavební ve Val. Meziříčí 1 dívka 

SPŠ elektrotechnická v Rožnově 2 chlapci SPŠ elektrotechnická v Ostravě 1 chlapec 

SEŠ v Opavě 3 dívky    SEZŠ ve Frýdku-Místku 1 dívka 

gymnázium v Hlučíně 3 dívky   4letý UO s maturitou 1 chlapec 

 

Z celkového počtu 16 přihlášených na střední školy bylo přijato 14 žáků. Do prioritních oborů byli 

umístěni následovně:   

hornictví 4 chlapci    stavebnictví 6 chlapců 

doprava 6 chlapců    strojírenství 10 chlapců a 2 dívky 

zemědělství 1 chlapec a 1 dívka 

Nepodařilo se získat žáky do vojenských škol.  

 

247) 

Žáci školy byli vedeni k pomoci národnímu hospodářství sběrem odpadových surovin a nasbírali 

53 681 kg železa, 935 kg barevných kovů, 4 073 kg papíru, 1 524 kg textilu, 56 kg léčivých bylin.  



Školní družina měla 2 oddělení, celkem bylo přihlášeno 47 dětí. Úkoly celoročního plánu práce byly 

splněny. Činnost ŠD byla zaměřena na plnění výchovně vzdělávacích cílů, tělovýchovné a branné 

soutěže, výtvarnou, estetickou a jinou zájmovou práci. Zařízení sloužilo žákům, jejichž rodiče byli 

zaměstnaní. Kapacita není plně využívána. Pedagogičtí pracovníci školy podchycovali zájem žáků o 

mimoškolní činnosti. V pěveckém kroužku pracovalo 20 žáků, v přírodovědném 27, v tělovýchovném 

12, v branném 24.  

 

248) 

Lidovou školu umění navštěvovalo 18 žáků, kroužek SPO 52 žáků, Svazarm 75 žáků, ČSTV 85 a dalších 

77 žáků. Nositelé odznaku zdatnosti – BPPOV 60, DOZ 102, DZOZ 207, Sokolovský závod 53, Sportovní 

liga 323. Národopisný kroužek Borovanka pod vedením s. uč. Šimečkové vystupoval při všech 

důležitých událostech – na akademii při příležitosti VŘSR, na výročních schůzích KSČ, společenských 

organizací, na oslavách, při otevření přístavby ZŠ a i v jiných vesnicích. Na škole také pracoval Klub 

mladých čtenářů, Klub mladých přátel sovětského filmu. Velkou událostí tohoto školního roku bylo 

otevření předání do užívání objektu přístavby školy, kde jsou nové třídy, sborovna, ředitelna, cvičná 

kuchyně, kabinky.  

 

249) 

Toto otevření proběhlo v rámci oslav 37. výročí osvobození naší obce Sovětskou armádou za 

přítomnosti žáků, pedagogických pracovníků, zástupců MNV, ONV, VO KSČ.  

 

Na úseku veřejně prospěšné práce bylo odpracováno 3 335 hodin hlavně při úpravě okolí školy, 

veřejných prostranství, pomníku RA a příslušníků čs. jednotky. 42 žáků na škole prospělo 

s vyznamenáním, 40 žákům předána knižní odměna. U některých žáků se projevila i nekázeň. Důtka 

ředitele školy byla udělena 7 žákům a druhý stupeň z chování dostali 4 žáci za neplnění školních 

povinností, neomluvení zameškaných hodin, krádež třešní poškozování stromů. Škola a její úspěchy si 

vydobývají dobré jméno na veřejnosti a u všech rodičů.  

 

250) 

Mateřská škola při závodu Juta připravovala své žáky pro vstup na základní školu, věnovala zvýšenou 

pozornost jazykovému projevu a výslovnosti dětí a dalším výchovným aspektům, aby tak byla úroveň 

vědomostí žáků na patřičné úrovni. To vše bylo rodičům zdůrazňováno a s. učitelky pro ně 

připravovaly ukázky jejich práce. V MŠ byla ředitelkou s. Barová, s. učitelky M. Ratajová. I. Fichová, E. 

Hříbková, D. Benschová, E. Lyková, I. Nováková, J. Gaidečková. MŠ připravila veřejné vystoupení u 



příležitosti MDŽ, na akademii k VŘSR, při kladení věnců na počest osvobození. Žáci MŠ vystupovali při 

Vítání občánků do života, což se již stalo tradicí.   

 

251) 

Soudružka ředitelka, celý pedagogický sbor a správní zaměstnanci pečovali o prostředí a zařízení MŠ, 

o prostranství v okolí. Ve spolupráci se SRPŠ kolektiv MŠ uspořádal směny NF pro zkrášlení 

pracovního prostředí.  

 

Mateřská škola JZD Budovatel na Borové měla 1 oddělení s 36 žáky. Poslání a úkoly se nadále 

zkvalitňovaly, aby žáci MŠ byli dobře připraveni pro vstup do ZŠ. Na veřejnosti vystupovali při 

významných oslavách na Borové, jako MDŽ, výroční schůze Jednoty, SPO, MDD. Ředitelka s. Porubová 

a s. Krejčiříková, učitelka, organizovaly ve spolupráci se SRPŠ úklid okolí prostranství a zahrady MŠ. 

Velkou pozornost MŠ věnovali vedoucí pracovníci JZD a o řádný chod MŠ se staraly i pracovnice MŠ s. 

Pašková a Hluchníková.  

 

252) 

Národní fronta. Ve společenských organizacích NF bylo zapojeno 2 800 členů. Činnost byla řízena 

místním výborem NF, jehož předsedou byl s. Tiele Emil. Zasedání pléna MV NF proběhlo 4x za účasti 

JZD, MNV, závodu Juta a z těchto vzešlo mnoho námětů a připomínek, které se postupně realizovaly. 

Činnost NF byla kladně hodnocena okresním výborem NF v Opavě. Společenské organizace NF 

vykazovaly za rok 1982 dobrou činnost. Během roku organizovaly oslavy výročí Února, MDŽ. Oslavy 1. 

máje proběhly za účasti 5 450 občanů, oslavy VŘSR a kladení věnců za účasti 1 150 občanů, dále 23 

výstavek, koncerty a další akce masově politického charakteru. Velkým pomocníkem bylo uzavírání 

dohod mezi NF a MNV.  

 

253) 

Největší společenskou organizací byla Tělovýchovná jednota Sokol. Počet členů byl 365, předseda Jiří 

Jirsák. V jednotě pracovaly tyto oddíly:  

odbíjená – počet členů 41, v okresním přeboru hrálo družstvo mužů i žen 

stolní tenis – 34 členů, 3 družstva se účastnila okresního přeboru 

šachy – v okresním přeboru hrálo 40 hráčů 

kopaná - registrováno 102 členů, I. mužstvo hrálo v soutěži I. B, II. mužstvo 2. třída, dorost I. A třída, 

hráči starší a mladší kopali v okresním přeboru 

turistika – 21 členů, organizovali Běh osvobození (trasa Albertovec-Bělá-Borová-Bolatice) v různých 

kategoriích včetně žen na počet osvobození obce 17. dubna 



254) 

Zúčastnili se dalších turistických akcí jako Jizerská 50, Kremnická 35, výstup na Rysy a propagovali 

sportovní a turistické akce, lyžování apod.  

 

Funkcionáři TJ Sokol nezapomínali na výchovnou a vzdělávací činnost svých členů, uspořádali besedy, 

zajistili účast na všech celoobecních oslavách a akcích. Na vlastním zařízení provedli opravu oplocení 

areálu, instalaci elektrického osvětlení hrací plochy, bylo odpracováno 1 300 brigádnických hodin. 

Největší zásluhu na tom měli členové výboru. V akci „Z“ při plnění volebního programu a 

v zemědělství při sklizni slámy a řepy bylo odpracováno 400 hodin. Oddíl kopané a odbíjené nadále 

udržují přátelskou družbu s oddíly z NDR – v Barendorfu a v Dessau.    

 

255) 

TJ uspořádal pro své členy a příznivce sportu společenský ples, sportovní slavnost a 3 karnevaly. 

Sportovní areál využívaly i další složky – ZŠ pro uspořádání dětského dne, SPO pro svou slavnost, SSM 

– sportovní odpoledne, karnevaly apod. Činnost byla řízena členy výboru velmi dobře, opírala se o 

perspektivní plán. Přáním všech bylo, aby do tělovýchovné a sportovní slavnosti se zapojilo co nejvíce 

mládeže.  

 

256) 

Český červený kříž měl 227 členů, předsedkyní byla Blahetková Zuzana. Vyvíjel pravidelnou aktivní 

činnost. Tento rok probíhal ve znamení mezinárodního roku Úcty ke stáří, aby tato všem a zvláště 

mladým vešla do povědomí. Byly uspořádány přednášky s filmem, lékaři. Besedy v měsíci 

československo-sovětského přátelství u samovaru, s přímým účastníkem zájezdu do SSSR a 

s promítáním diapozitivů. 8 členů bylo čestnými dárci krve, 10 členů zasloužilými dárci krve. Proběhlo 

školení zdravotníků dospělých i dorostu. Členové výboru se starali také o svěřený materiál, byli 

zapojeni i s ostatními členy do plnění volebního programu NF a při jednocení cukrovky. ČČK 

spolupracoval s komisí sociální, MLK, JKS a dalšími. Výbor pravidelně schůzoval, zajišťoval všechny 

akce a organizační záležitosti. Se svými členy byl v osobním kontaktu a proto činnost a zajištění akcí 

se dařilo.  

 

257) 

Svaz požární ochrany v Bolaticích měl 190 členů, předseda Slivka Alois. Výbor aktivizoval své členy a 

celou veřejnost k požární prevenci. V pohotovosti měl družstvo z mužů, ale i žákovská družstva, aby 

vychovával své nástupce. Tato družstva se zúčastnila soutěže v okrsku, navíc pak žákovská družstva 

celostátní soutěže Plamen. Uspořádána byla Požární slavnost na hřišti TJ Sokol, kde soutěžilo 14 



družstev i z okolních svazů. Dále se konaly 2 karnevaly, 2 zábavy – tradiční krmášová. V měsíci březnu 

byly uskutečněny preventivní prohlídky všech budov 1. – 3. kategorie. V rámci volebního programu 

odpracovali členové 1 200 hodin na přístavbě kotelny a požární zbrojnice a zařídili tak ústřední 

vytápění svého zařízení. V JZD pomáhali členové při sklizni slámy.  

 

258) 

Požární zbrojnice bylo využito k vlastní zájmové činnosti, ale i k veřejným účelům a konání svateb, 

oslav životních jubileí, akce pro BSP. SPO při závodu Juta a JZD plnil své úkoly při ochraně národního 

majetku. Pověření funkcionáři dbali na to, aby požární technika a připravenost členů byla na patřičné 

úrovni.  

 

Svaz požární ochrany na Borové byl jako jediná společenská organizace v této části. Vedoucí 

funkcionáři svazu si toho byli vědomi, proto se snažili a zabezpečovali bohatou kulturně politickou a 

společenskou činnost a také dobře plnili své požárnické povinnosti.  

 

259) 

Práce požárníků vycházela z plánu činnosti a socialistických závazků, které byly splněny a překročeny. 

Členové odpracovali při ošetřování výzbroje, výstroje a techniky, při údržbě 1 000 hodin, v akci „Z“ při 

výsadbě květin 50 hodin, v ideově-výchovné činnosti zorganizovali 3 přednášky, odevzdali 1 385 kg 

železného šrotu a získali 1 dárce krve. Důkladnými preventivními prohlídkami zamezili nežádoucím 

požárům. Byl prováděn výcvik zásahového družstva, mladí požárníci se zúčastnili jarního kola hry 

„Plamen“, pionýři se umístili na 3. a 4. místě v branném závodě v Sudicích, v místě na branném 

závodě startovalo 57 účastníků.  

 

260) 

V kulturní činnosti výbor SPO zajišťoval – nadílka Dědy Mráze pro 47 dětí, požárnický ples, maškarní 

rej pro děti, požárnickou slavnost, 3 noční karnevaly (jak říkali členové „na posílení pokladny“), zájezd 

do divadla v Opavě (opereta „U Bílého koníčka“), večírek pro aktivní členy za odměnu, taneční zábava 

v místním hostinci. Pěknou tradicí byly návštěvy s malým dárkem u příležitosti životních jubileí. Na 

požární zbrojnici na Borové se konaly tyto akce – oslava 50 let 2x, schůzka mládeže 3x, zlatá svatba 

1x, oslava 70 let 1x, svatba 6x, soutěž ve stolním tenise 1x, školení občanů o CO 1x, večírky BSP 2x, 

večírek pro členy SPO 1x, členské schůze SPO 2x. Přáním celého výboru bylo, aby rostli všestranně 

dobří sportovci a dobří občané naší republiky.  



261) 

Český svaz zahrádkářů se ve své činnosti zaměřil na uspokojování svých členů zájmovou činností a 

veřejnou osvětou na ostatní občany. Předsedou byl s. Kocur Richard, členů 178. Na vlastním zařízení 

bylo provedeno vyčištění studny u Domu zahrádkářů, osazování a průklesty zeleně podél komunikací 

v obci. Členové se zúčastnili brigád při plnění volebního programu, na investiční výstavbě kotelny u 

ZŠ, v JZD Budovatel na sklizni slámy. Celkem bylo na těchto akcích odpracováno 836 hodin, 

vymoštováno bylo 329 tun ovoce a odpracováno 517 hodin, při zvelebování zahrádek 4 492 hodin. Do 

výkupu bylo odevzdáno: 660 kg angreštu, 568 kg červeného rybízu, 598 kg černého rybízu, 1 498 kg 

rynglí, 3 122 kg třešní, 16 473 kg jablek, 1 216 kg medu. Celkem ovoce a bobulovin 22 919 kg.  

 

262) 

To byla záslužná aktivita našich občanů, aby přebytky ovoce nepřišly nazmar. I tak se projevuje 

důvěra a uvědomělost občanů k našemu zřízení. Pro členy byly zajištěny hybridní okurky a cibule 

sazečka. V kulturní činnosti uspořádali členové přednášky, ples, společenský večírek. ZO navázala 

družební styk se ZO Luběla u Liptovského Mikuláše, kam byl uspořádán zájezd. Velmi kvalitní a 

záslužná činnost zahrádkářů byla vždy oceňována širokou veřejností. Vždyť třeba na moštování se 

tvořily fronty i zájemců z okolních vesnic.  

 

263) 

Svazarm Juta čítal v roce 1982 132 členů, předsedu zastával s. Sněhota Josef. Základní organizace se 

ve své činnosti zaměřila na rozvoj zájmové činnosti a aktivní funkcionáři měli hodně starostí se 

zajišťováním všech akcí, soutěží, závodů apod. Kroužek střelecký měl 1 klub, 24 členů, vedoucím byl 

Herbert Balarin a 2 oddíly (chlapci 12 + děvčat 10), vedoucími Mrkva Bruno a Jirsák Jiří. Hi-Fi klub měl 

6 členů – vedoucí Rataj R. Modelářský oddíl 12 členů, vedoucí Mazal Josef. Kynologický klub 23 členů, 

vedoucí kamarád Jiří. Masově branných sportů  - vedoucí klubu Sněhota J., vedoucí oddílu Juková 

Dana. Svazarm a komise JSBVO řídila činnost branců ve všeobecném výcviku, vedoucím 1. ročníku byl 

Oskar Fojtík, kde byli i branci z Chuchelné.  

 

264) 

2. ročník Sněhota Josef a docházeli branci Kobeřic, Rohova, Třebomi, Sudic, Strahovic i Bělé. ZO 

uspořádala místní soutěže a vyslala své zástupce do okrskových i okresních soutěží – Sokolovský 

závod branné zdatnosti, Partyzánský samopal, Dukelský závod, vždy s účastí několika stovek žáků. 

Střelecká liga proběhla od 1. 4. do 1. 7., kde byl zapojen 1 oddíl a 1 klub. V klubu kynologie proběhly 2 

zkoušky služebních plemen. Svazarm spolupracoval i s t ostatními společenskými organizacemi a 

zajišťoval střelnici, vystoupení modelářů, kynologů při slavnostech a oslavách v obci. Členové se 



podíleli na odpracování stovek hodin na svém svazarmovském areálu a také na plnění volebního 

programu NF.  

 

265) 

Český svaz žen vyvíjel svou činnost tak, aby podchytil aktivitu a zájem žen v naší obci. Byla to činnost 

velmi různorodá a tak byla uspokojena široká základna žen. V politicko-výchovné práci byly ve 

spolupráci s JKS a MLK zajištěny přednášky „Vše pro zdraví ženy“, „Sauna“, „Kosmetika“, besedy ve 

spolupráci s dohlížecím výborem na téma Úcta ke stáří, u samovaru s účastníky vlaku družby do SSSR. 

Výbor zakoupil pro své členky předplatné do divadel v Opavě a Ostravě. Zájezdy se uskutečnily 

k památníku Ostravské operace do Hrabyně a Kravař. Členka s. Adamcová Krista se umístila v soutěži 

„Miliony holubiček“ na 1. místě a postoupila do krajského kola recitační soutěže. Další členka 

Bočková Lydie se umístila na předním místě v okrese.  

 

266) 

Výbor dále pro své členky a ostatní ženy uspořádal kurz studené kuchyně pod vedením s. Burianové, 

Bočkové, Krejčiříkové; kurz drhání pod vedení s. Stuchlíkové Ruth; pravidelné cvičení žen ve školní 

tělocvičně pod vedením Hany Zajíčkové – cvičit chodilo 20 žen; pro děti MŠ loutkové divadlo. 

Každoročně členky prováděly burzu odívaní, zajímavou a nanejvýš užitečnou akci, o kterou měli 

občané velký zájem. Výtěžek letošní burzy byl věnován na Fond míru. Předsedkyní byla Obrusníková 

Uršula. Pochvalu za aktivní činnost obdržely Burianová Marie a Řehořová Růžena.  

 

267) 

Organizace Socialistického svazu mládeže pracovaly v závodě Juta, JZD a ve vesnici. Vesnická 

organizace měla přes 20 členů, předsedu zastával Valtr Rataj. Zdárně se rozvíjela klubová činnost, 

zábavné večery, poslechové diskotéky, besedy např. Boj proti alkoholismu a kouření.  Velmi dobře 

proběhly Hovory s mládeží, kde byly soutěže, tanec a jiná zábava. Také mládež uspořádala ples 

mladých, maškarní ples, 3 zábavy, zajistila představení skupiny Rozkvět, Vítání jara, turistiku na kole 

do arboreta u Opavy, zájezd od divadla v Ostravě, na jižní Moravu. Mládežníci také pomohli při svozu 

slámy, úklidu prostranství a tzv. staré školy, zajistili pravidelné cvičení ve školní tělocvičně, pionýrské 

vedoucí a pro pionýry zábavné odpoledne, družbu navázali s SSM Bohuslavice a pořádali sportovní a 

společenské soutěže. Tato pestrá činnost by však měla být pro širší okruh mladých lidí.  

 

268) 

V závodě Juta byl předsedou s. Friedhelm Dastík, organizováno bylo 28 členů. Pořádány byly besedy, 

přednášky k výročí Února, VŘSR, ples mladých, Hovory s mládeží, sportovní akce – turnaje v kopané, 



odbíjené košíkové. Organizace převzala za 1. místo standartu podnikového ředitele a podnikového 

výboru ROH. Členové odpracovali přes 2 000 brigádnických hodin.  

 

Myslivecké sdružení při JZD Budovatel mělo sídlo v Dolním Benešově a 69 členů z Bolatic, Dolního 

Benešova, Bohuslavic a Zábřehu. Organizace prováděla honitbu a také ochranu přírody na výměře 

2 691 ha, z toho 137 ha vody, 155 ha ostatních ploch, 43 ha lesa, 2 356 ha zemědělské půdy. V roce 

1981 byla odborem zemědělství v Opavě schválena bažantnice na výměře 805 ha, která se rozkládá 

od Křemének z Bolatic až po rybník Přehyně v Dolním Benešově.  

 

269) 

V roce 1982 se do honitby vypustilo 1 450 bažantích kuřat, z kterých bylo odloveno 330 bažantích 

kohoutů, dále uloveno 320 zajíců, 270 divokých kachen, 21 ks srnčí zvěře. Myslivecké sdružení 

uzavřelo dohodu s JZD na výpomoc polním pracím a bylo odpracováno 1 500 brigádnických hodin, 

vyjednoceno 6 ha cukrovky, sklizena sláma z 35 ha. Při výsadbě stromků v pískovně v Závadě 

odpracovali členové 300 hodin, 5 000 hodin bylo věnováno vlastní myslivecké práci, uspořádány byly 

2 plesy, MDŽ, myslivecké odpoledne. Člen MS s. Andreas vedl kroužek přátel přírody a myslivosti. 

Velkou iniciativu při zajišťování všech úkolů projevovali s. Mura, Jiří Burian a Bohumil Složil.  

 

270) 

Český svaz včelařů byl zapojen do socialistické soutěže, kde členové dosáhli velmi dobrých výsledků. 

V dodávce medu se ZO umístila na 2. místě v okrese. Největších úspěchů bylo dosaženo v soutěži o 

nejvyšší přísun včelstev k zemědělským porostům. V celostátní soutěži se umístila na 4. místě, v rámci 

okresu na 1. místě a obdržela odměnu 2 200 Kčs. Členové si svépomocí vystavili 16 kočovných vozů. 

Předsedou byl s. Vitásek Adolf. Členové kočovali dle uzavřené dohody s JZD Budovatel v Bolaticích a 

Státním statkem Hlučín. Zasloužili se o zvýšení ha výnosů zemědělských plodin. Na přísunech se 

podílelo 15 včelařů. 

 

271) 

 K porostu řepky přisunulo 15 kočovníku 283 včelstev, k porostu hořčice 8 kočovníků se 135 včelstvy, 

k porostu bobu 8 kočovníků s 155 včelstvy, k porostu jetele 14 kočovníků s 292 včelstvy. Bylo dodáno 

2 500 kg medu. ZO měla 46 členů s počtem 577 včelstev. Neorganizovaných včelařů bylo 5. Tato 

náročná, ale i krásná práce přinesla mnoho užitku a spokojených občanů, kteří v tomto oboru mají 

svého koníčka.  



Český svaz invalidů čítal 34 členů, předseda s. Vaga Bedřich. Organizace uspořádala 2 přednášky a 2 

besedy pro své členy. Odpracovali 300 hodin v akci „Z“, odevzdali 150 kg ovoce, králičí kůže. Výbor 

ČSI byl nápomocen všem, kteří potřebovali radu nebo pomoc.  

 

272) 

Český svaz chovatelů poštovních holubů sdružoval 18 členů a předsedou byl Hluchník Gerhard. 

Členové byli i z Dolního Benešova, Zábřehu a Chuchelné. ZO byla hodnocena jako nejlepší v okrese a 

1. místo získal Zajíček R. V ZO byl na 1. místě Zajíček R., Vinárek na 2. místě a Konečný na 3. místě. 

Závody poštovních holubů se konaly z Prahy, Aše, NDR – Schwerinu. Okresní výstava se konala na 

hřišti TJ v Bolaticích. Členové si také upravovali svou klubovou místnost na ulici Svobody, odpracovali 

740 hodin a na pomoc zemědělství v JZD 240 hodin. Pro své členy zajišťuje výbor besedy.  

 

273) 

Svaz československo-sovětského přátelství, jehož předsedou byl s. Šoltys Gerhard, v tomto roce 

aktivizoval své členy a širokou veřejnost k mírové politice SSSR. Zvláště bylo vyzvednuto 65. výročí 

VŘSR, k tomuto byly promítány filmy, uskutečněny besedy, hlavně pak besedy u samovaru 

s účastníky vlaku Družby. Také nebylo opomenuto na vysílání v místním rozhlase. U příležitosti 65. 

výročí VŘSR bylo uskutečněno slavnostní zasedání MNV, všech společenských organizací pod záštitou 

VO KSČ, přednesen slavnostní referát s kulturním vystoupením a poté byl lampionový průvod a 

položení věnců k památníku RA.  

 

V závodě Juta rovněž pracovala organizace SČSP, jejímž předsedou byl s. Vitásek Emil. Společenské 

organizace NF byly zárukou dobré práce, vždyť ony vytvářely základnu pro společenský život v naší 

obci.  

 

274) 

Juta, závod 10, podnikové ředitelství Dvůr Králové. Vedoucím závodu byl s. Tiele Emil. Plánované 

úkoly ve výrobě za rok 1982 závod splnil. Úsilím pracovníků splnil závod i povýšené úkoly. Na tomto 

plnění se podílela i dobrá organizace práce. Požadavky odběratelů byly velké, takže v některých 

sortimentech, jako horolezecká lana, lana 8 – 15 mm, manipulační pásy, řemeny titan, nemohly být 

uspokojeny. Závod doporučuje další zakoupení pletacích strojů na horolana, šicí stroje.  

 

Jaký je přehled plnění jednotlivých provozů 

provazárna plán 69 387 000,- skutečnost 67 126 000,- 

konfekce 44 290 000,-  47 461 000,- 



tkalcovna 12 891 000,-  12 931 000,- 

Závod vyráběl pytle, šňůry, lana, provaznické zboží, řemeny. Zboží vyrobil za 127 829 000 Kčs, pro 

export za 137 000 Kčs. Úkoly byly splněny na 10,28%.  

 

275) 

Velkým pomocníkem pro zajištění plnění plánu výroby bylo i ROH, v něm bylo organizováno 380 

pracovníků a předsedkyní byla s. Slivková Adelhaida. Členové v akci „Odboráři svým závodům a 

republice“ odpracovali 15 194 brigádnických hodin, z toho 9 103 zdarma. 18 kolektivů soutěžilo 

v BSP, 17 získalo bronzový odznak a 3 kolektivy stříbrný odznak. Všechny kolektivy byly zapojeny do 

vnitrozávodní soutěže BSP. 1. místo získal kolektiv s. Běláka Rudolfa, 2. místo kolektiv s. Vránové 

z konfekce a 3. místo kolektiv s. Smolkové rovněž z konfekce. Pracujícím závodu byla poskytována 

možnost kulturního vyžití, lázně, rekreace. Byl organizován 4denní zájezd do NDR, 3denní do 

Maďarska, 4denní do Prahy, do Luhačovic pro důchodce. bylo vyřízeno 11 lázeňských poukazů, do 

pionýrského tábora posláno 51 dětí.  

 

276) 

Pionýrský tábor byl v Medlově u Žďáru nad Sázavou. Za rok 1982 byla vyhlášena jako „Nejlepší 

pracovník n. p. Juta“ Vavřínková Marie a odznak „Nejlepší zaměstnanec“ odevzdán Šimečkové 

Charlotě a Michalíkové Libuši.  

 

V závodě dále veškerou činnost řídila ZO KSČ, společenské organizace SSM, SPO, ČČK, SČSP. O těch je 

psáno pod Národní frontou. Závod Juta získal dobré jméno. Vyráběl kvalitní zboží, po kterém byla 

velká poptávka i ze zahraničí. Také vzhled závodu, zařízení se za posledních 10 let podstatně změnily. 

Velkým přínosem byli i pracující závodu, kteří jsou vesměs z naší obce, a o dobré jméno jim šlo.  

 

277) 

Drobné provozovny místního hospodářství. 6. plenární zasedání ÚV KSČ uložilo nadále rozšiřovat a 

rozvíjet další potřebné služby pro občany. Naše DP toto usnesení plnily. Zajišťovaly služby občanům 

v 15 profesích. Nově byla zřízena provozovna malířství-natěračství a plně dáno do provozu stolařství. 

Vedoucím byl s. Rataj. Provozy MH se v nové budově neustále modernizovaly, zaměstnanci měli 

dobré prostředí, prostě MNV i vedoucí se snažili o to, aby pracovali jako v dobrém závodě. Jakých 

výsledků bylo dosaženo, viz tabulka. Celkový podíl tržeb od obyvatelstva činil 68,7% z celkových 

tržeb, a to bylo 2 352 449 Kčs. 



278) 

autodoprava   572 255,- zisk 109 094,-   (koupena T138)  

výstavba  299 645,- zisk 71 261,-  127% 

zámečnictví  338 364,- zisk 77 355,-  154% 

Koupaliště – sauna byly v provozu od 25. 5. do 27. 8. – 90 dnů. Návštěvnost koupaliště 37 256 

občanů, sauna 2 142.  

koupaliště  65 191,-   

sauna   12 852,- 

hrobnictví  5 690,-  ztráta 1 321,- 

štěrkovna  141 416,- zisk 54 360,- 

holičství  71 196,- zisk 251,- 

pohostinství  1 031 631,- zisk 172 066,- 

cukrárna   316 117,- zisk 25 166,- 

koupaliště – bufet 471 766,- zisk 51 000,- 

sklenářství  72 210,- zisk 18 669,- 

propan-butan  8 590,-  zisk 6 190,- 

topenáři  125 798,- zisk 16 200,- 

stolařství  35 087,- ztráta 14 806,-  (nákup strojů) 

krejčovství  23 007,- ztráta 3 910,- 

Takový rozvoj a pokrok může zaznamenat jen dnešní rozvinutá socialistická společnost.  

 

279) 

Jednotné zemědělské družstvo Budovatel pokračovalo v úspěšném zajišťování zemědělské výroby. 

Dnes, s odstupem doby, můžeme posoudit jak velký je to komplex, jak velká je to výroba, jak 

obrovský je to závod. Vedení, plány, organizace – to musí být na místě, aby tak náročné úkoly byly 

plněny a byla zajišťována výživa národa. Hlavní úkol naší zemědělské politiky byl soběstačnost.  

V rostlinné výrobě dosáhli družstevníci dobrých výsledků. Vyrobili 7 488 tun obilovin – plán splněn na 

105%, překročení o 58 tun.  

 

Jaké byly výnosy?  

ozimá pšenice 4,24 t/ha  ječmen jarní 4,01 t/ha 

ječmen ozimý 5,10 t/ha  oves  4,34 t/ha 

Průměr činil 4,23 tun na 1 hektar.  



280) 

Na nejlepších honech bylo dosaženo i výnosu 5,5 t z hektaru a u slabších 3,21 t/ha. Do 15. 10. bylo 

zaseto 1 136 ha ozimé pšenice. Naše JZD pěstovalo také luštěniny, na 40 ha bob (výnos 1,22 t/ha), 

pelušku na 30 ha (1,03 t/ha), hrách na 10 ha (1,36 t/ha). Počáteční výroba byla ještě drahá, výnosy 

taky nebyly na patřičné úrovni. Brambory byly pěstovány na výměře 50 ha a bylo sklizeno 637,5 t, 

výnos 12,75 t/ha byl velmi nízký, proto se brambory u nás vůbec nebudou pěstovat. Výnos u řepky 

byl 2,7 t/ha a vyrobeno bylo 608,3 tun. Úspěšně bylo vypěstováno semeno jetele na ploše 40 ha a 

sklizeno 210 q osiva, což bylo 4q čistého osiva z ha. Cukrovka se pěstovala na 361 ha a výnos byl 

42,73 t/ha.  

 

281) 

Pro potřebu živočišné výroby bylo vyprodukováno celkem 67 054 t objemových krmiv, z toho 1 130 t 

sena, 14 844 l siláže 2 503 tun senáže, 26 430 tun zeleného krmení. Celkem bylo v rostlinné výrobě 

vyprodukováno za 29 641 000 Kčs, to je 7 910 Kčs na 1 ha, tzn., že ekonomický celek obhospodařoval 

okolo 3 700 ha zemědělské půdy.  

 

Výsledky živočišné výroby nebyly na takové úrovni jako v minulých letech. Byly zaznamenány nižší 

přírůstky u prasat a skotu, nízký odchov selat. Výroba masa byla splněna na 94,6%, vyrobeno 5 278 q 

masa, přírůstek 0,619 kg. V Bolaticích plnění na 94,2%, dodáno 709 q. Výroba vepřového masa ve 4 

střediscích – plnění na 86%, dodáno 1 467 q, 0,416 kg denní přírůstek. Bolatice dodáno 159 q, tj. 89%.  

 

282) 

Mléka bylo vyrobeno 5 172 000 l a denní dojivost činila 9,33 l. Na 1 ha bylo vyrobeno 1 138 l mléka. 

Ve velkokapacitním kravíně v Bolaticích dojivost na 1 krávu a 1 den 9,48 l, za rok to bylo 3 460 l. 

Vedle v kravíně byla dojivost 8,42 l, za rok 3 073 l. Selat se narodilo 2 287 ks a odchováno bylo 2 177 

ks. Prasnic bylo 127, průměr na 1 prasnici byl 17,16 selat. Na Borové byl průměr 18,22 na 1 prasnici, 

celkem tam bylo 30 prasnic. V roce 1982 bylo dodáno 6 309 q masa a nakonec plán splněn na 

100,9%. V chovu skotu se prováděla kooperace se dvěma zemědělskými podniky – JZD Francova 

Lhota a UKT Markvartovice, státní statek Hlučín. Byl to počátek a prozatím nepřinesl výrazný 

prospěch v odchovu skotu. V přidružené výrobě se všechny plánované ukazatele podařilo splnit. 

Výroba zajišťovala výstavbu a údržbu našeho JZD, ale i dalších.  

 

283) 

Pracovalo se v SZCHD Rohov, v sádrovcovém dole v Kobeřicích, masném průmyslu v Martinově, 

Olšanských papírnách Opava, v Teplotechně Ostrava a dalším zákazníkům, jako školám, Národním 



výborům apod. Na vlastním zařízení PV postavila víceúčelovou kůlnu na Moravci a granulační linku 

v Bolaticích. Na investiční výstavbě JZD prostavěno 4 456 000 Kčs a v údržbě za 1 261 000 Kčs, od 

ostatních podniků za 2 251 000 Kčs.  

 

Ekonomický rozbor hospodaření 

tržby a výnosy   82 060 000,- 103% 

zisk    6 418 000,- 136% 

hrubá zemědělská produkce 62 614 000,- 

rostlinná výroba  29 652 000,- 105,9% 

živočišná výroba  32 962 000,- 96,1% 

Počet pracovníků byl 684, průměrná mzda 2 073 Kčs. 

 

284) 

Jaké bylo rozdělení výsledků 

odvody do státního rozpočtu 1 261 000,- 

dotace do fondu výstavby 1 550 000,- 

dotace do FKSP   905 000,- 

dotace do fondu odměn 2 654 000,- 

dotace do bytové výstavby 104 000,- 

dotace do fondu rezerv  223 000,- 

 

Družstvo žilo nejen prací, ale dbalo i na kulturně politické vyžití členů. Uzavřené závazky na počest 65. 

výročí VŘSR a 60. výročí vzniku SSSR byly splněny. 320 družstevníků bylo zapojeno a soutěžilo ve 20 

kolektivech BSP a 46 členů bylo nositeli bronzových medailí a 10 členů nositeli stříbrných odznaků. Na 

rozvoj socialistické soutěže byla čerpána částka 80 000 Kčs.   

 

285) 

V oblasti péče o pracující bylo vynaloženo nemalé úsilí, aby všichni členové byli uspokojeni. Pořádány 

byly oslavy MDŽ, výroční schůze, plesy, zábavy, zájezdy tuzemské i zahraniční, podporována byla 

rekreace a lázeňská péče. Byly přiznány peněžité částky novomanželům 20 000,- pro 10 pracovníků, 

pro 3 pracovníky stabilizační v částce 6 000 Kčs, náborový pro 5 pracovníků v částce 12 000 Kčs, 

nástupní pro 5 pracovníků 8 000 Kčs. V roce 1982 ukončilo učební obor 5 učňů, 12 pracovníků si 

zvyšovalo kvalifikaci na přípravu dojiček. V tomto roce bylo přijato 25 nových pracovníků a členský 

poměr zrušilo 12 pracovníků. V současné době zaznamenáváme velkou změnu oproti minulým 



rokům. Hospodaří se ve velkých celcích, změnila se organizace práce, jsou vyšší hospodářské výsledky 

a také vyšší výdělky a vymoženosti družstevníků.  

 

286) 

Jednotně hospodařící rolníci, záhumenkáři a drobní držitelé půdy. V naší obci bylo 51 záhumenkářů 

na 51 ha 3 a 43 m2, 781 JHR do 0,50 ha na 70 ha 92 a 85 m2 a 47 JHR nad 0,50 ha na 44 ha 4 a 34 m2. 

Tři zemědělské závody nad 2 ha. Bylo povoleno 265 domácích zabíjaček.  

Kolik měli hospodářského zvířectva 

drůbež   3 310 ks  husy  51 ks 

kuřata na chov  324   kachny  64 

na výkrm  44    krůty  5 

slepice   2 749   kozy   24 

kohouti   73   ovce a berani 48 

skot   84   býčci  14 

koně a hříbata  5   jalovice  9 

prasata   133   z toho prasnic 2 

býci   2    krávy  26 

 

287) 

Co dodali JHR: 58 741 l mléka, na 1 krávu za 1 rok 2 259 l, na 1 den 6,38 l (srovnej s JZD!), vajec 

10 593 ks, z části Borová 3 922 ks, hovězího dobytka 25 ks o váze 13 750 kg masa, na chov 6 ks, 34 ks 

selat, 29 ks vepřů odprodáno. Na jatky byly dodány 3 prasnice, 1 kůň, 15 ovcí, 3 berani, 6 ovcí a 6 

jehňat. Trvale u JHR pracovalo 12 osob, z toho 10 žen a 5 z nich byly 60 – 64 let staré.  

 

Úsek zemědělský na MNV zajišťoval pro občany nákup 1 360 ks housat, krmivo pro housata na 

smlouvu, pronajato 152 ks třešní, na nichž byla úroda bohatá. V obci bylo přihlášeno 124 držitelů psů, 

kterým bylo provedeno očkování proti vzteklině. Půda a uživatelé půdy se oproti roku 1980, kde je 

toto uvedeno, nezměnili.  

 

288) 

Na úseku služeb pro obyvatelstvo působila v naší obci tato zařízení – Lidové spotřební družstvo 

Jednota, poštovní úřad, Česká státní spořitelna, Čistírny a prádelny, Květena, Sběrna pro opravu bot a 

elektrospotřebičů, Uhelné sklady. I když některá tato zařízení ještě neměla vhodnou místnost pro 

svůj provoz, účel plnila, aby občané nemuseli za těmito jezdit do města, jak tomu bývalo před 

několika lety. Tyto podniky nabízely služby občanům, proto jezdily za nimi. A nyní o nich.  



LSD Jednota zajišťovala prodej potravin (tržba 13 434 000,-), masa (tržba 5 656 000,-), průmyslové 

zboží, textil, papír, drogerie (tržba 11 522 000,-), stavebniny, kovomat (tržba 2 020 000,-), zelenina 

(tržba 749 000,-), pohostinství ulice Hlučínská (762 000,-), pohostinství Ratibořská (607 000,-), na 

Borové ve smíšené prodejně (2 743 000,-), pohostinství Borová (415 000,-). Celkem to činilo 

37 933 000 Kčs.  

 

289) 

Pro zajímavost uvádím, že masa bylo prodáno 84 425 kg, uzenin 60 172 kg, drůbeže 24 453 kg, sádla 

6 187 kg, masových konzerv 6 387 ks, 2 964 q chleba, 206 540 l mléka, 1 280 000 ks pečiva, 3 000 kg 

kávy, lihovin za 2 115 000 Kčs, vína za 1 813 000 Kčs (71 420 l), cukru 503 q, mouky 430 q, 

nealkoholických nápojů za 415 000 Kčs, piva 204 000 l za 704 000 Kčs, v průmyslu, elektru a drogerii 

bylo prodáno za 4 019 000 Kčs, textil za 3 753 000 Kčs, obuvi za 1 674 000 Kčs, oděvů za 1 301 000 

Kčs, papír a hračky za 695 000 Kčs. Z tohoto přehledu je patrné, jak rostla životní úroveň občanů.  

 

290) 

V České státní spořitelně bylo poskytnuto 43 doplňkových a účelových půjček v hodnotě 565 860 Kčs, 

9 hotovostních v hodnotě 550 000 Kčs, 43 půjček mladým manželům v hodnotě 829 500 Kčs. 

Sporožirových účtů bylo založeno 413 se zůstatkem vkladu 589 417 Kčs. Vkladních knížek bylo 3 133 

se zůstatkem 26 329 145 Kčs, z toho bylo 479 knížek pro prémiové spoření mladých, kteří měli 

našetřeno 4 138 000 Kčs. Od 1. listopadu bylo zahájeno prémiové spoření k důchodu: bylo založeno 

11 knížek s částkou 5 315 Kčs. Počet podnikově spořících bylo 1 079 s průměrnou úložkou 300 Kčs. 

Spořitelna byla umístěna v budově zámku. Vedoucí pobočky s. Musiolová A. vyhověla každému přání.  

 

291) 

Na naší poště bylo v tomto roce podáno 3 122 doporučených zásilek, 5 583 doporučených zásilek, 

dodaných a doručených balíků bylo 3 674, cenných psaní 1 937, doručených dopisů 221 992 kusů. 

Sázenek Sportky, Sazky, Matesa bylo 14 150. Vyplacených výher bylo 1 191. Dále bylo podáno 446 

telegramů, doporučených dopisů 848, přijato 19 300 peněžních poukázek v hodnotě 24 milionů a 

vyplaceno 12 378 za 8 milionů korun. Průměrně bylo měsíčně vypláceno 680 důchodů za 770 000 Kčs, 

celkem za rok 15 milionů 400 tisíc. Za noviny a časopisy byla odvedena částka 170 000 Kčs. Denní 

odběr tisku takto:    

Rudé právo 171 Mladá fronta  67 Nová Svoboda  367  

Sport  6 Lidová demokracie 7 Zemědělské noviny 63  

Č. televize 441 Práce   51 



292) 

Dále se odebíraly Katolické noviny, Hospodářské noviny, Mladý svět, Naše rodina, Svět socialismu, 

Život strany, Nová mysl, Tvorba, Tribuna, Šachy, Družba, ABC. Tisk a časopisy, rovněž i týdenní a 

měsíční jízdenky ČSAD prodávala ve stánku na AN Bravanská A. Roční obrat 260 000 Kčs.  

 

V prodejně Květena občané dostali koupit květiny hrnkové, řezané, semena, hnojiva, pohřební vazbu. 

Za rok 1982 bylo tohoto sortimentu prodáno za 154 000 Kčs. Prodejna je umístěna v bývalé staré 

škole na ulici Svobody ve sklepní místnosti.  

 

Rovněž v této budově byla Sběrna čistíren a prádelen Opavan – vedoucí Karla Němcová. Zajišťovalo 

se čištění, barvení, praní prádla, kožených svršků, koberců, montérek, deštníků, oprva košil a 

scelování. Vyčistilo a opravilo se za 77 400 Kčs. 

 

293) 

Uhelné sklady na nádraží zásobovaly palivem 11 okolních vesnic. Zásobování se předem plánovalo. 

Každá domácnost nahlásila druh a počet i termín. Objednávky byly všechny vyřízeny. Černého uhlí 

bylo dodáno 32 681 q (1 015 objednávek), kalů 361 358 q (3 988 obj.), koksu 16 889 q (930), hnědého 

uhlí 62 229 q (2 556), briket 5 975 q, dřeva 4 491 q. Rozvoz prováděly uhelné sklady, kaly přímo z dolů 

pomáhalo rozvážet DPMH, JZD i ČSAD.  

 

Doprava ČSAD se za poslední desetiletí značně rozšířila. Byly rozšířeny spoje na Ostravu, mnoho 

autobusů mělo konečnou stanici na Borové. Nové spoje byly zřízeny Opava – Borová, Opava – 

Chuchelná a zpět. Vyhověno tak bylo našim občanům, hlavně pracujícím, aby nemuseli daleko na 

nádraží.  

 

294) 

Počasí roku bylo velmi příznivé, zvláště přálo zemědělcům. V první polovině zimních měsíců byla i 

dostatečná sněhová pokrývka, květen chladný s dostatkem vláhy. Léto se vydařilo, teplota vyskočila 

na 30 i přes 30°C a podzim byl teplý.  

 

Průměrná nejvyšší teplota v měsíci: 

leden  ráno -4°C odpoledne 10°C (31. a 5.) 

únor  -12 (6.)  7 (11.) 

březen  5 (4.)  20 (28.) 

duben  6 (8.)   20 (3.) 



květen  6 (28.)  26 (30.) 

červen  16 (6.)  32 (5.) 

červenec 18 (13.)  30 (3.) 

srpen  22 (6.)  30 (6.) 

září  12 (7.)  28 (7.) 

říjen  13 (5.)  23 (5.) 

 

295) 

Polní práce byly zahájeny 10. 3., kosení pšenice započalo 25. 7., počátek setby ozimé pšenice 13. 9.  

Pšenice ozimá  42,5 q  ječmen ozimý 51 q  ječmen jarní  40q  

oves  43,1 q  cukrovka 427 q 

 

ovocné stromy  květ   zralost 

třešeň   26. 4.   12. 7.  

višeň   28. 4.   8. 7. 

hruška   4. 5.   9. 9. 

jabloň   6. 5.  14. 9.  

rybíz   25. 4.  4. 7. 

ořech vlašský  10. 5.  25. 9. 

ptáci   přílet  odlet 

jiřička   26. 3.   21. 9.  

skřivan   12. 3.   3. 10. 

špaček   5. 3.   30. 9. 

 

první květy 

sněženky 23. 3. sasanka  4. 4. lípa 24. 6. 

šeřík  17. 5. konvalinka 19. 5. 

 

296) 

Závěr. Posedmatřicáté jsme oslavili Den vítězství nad fašismem ve druhé světové válce. 9. květen 

1945 přinesl jen konec jedné hrůzné války, neznamenal však definitivní konec fašismu. Boj proti jeho 

kořenům neustále pokračuje. Horečné zbrojení USA nebezpečně zvyšuje hrozbu válečné katastrofy. 

Současná situace je však charakteristická nebývalým rozmachem mírového a protiválečného hnutí. 

Úsilí o sociální pokrok je organicky spjato a vzájemně podmíněno bojem za mír a uvolnění 

mezinárodního napětí. K udržení míru můžeme přispět my všichni -  poctivou prací, podporou mírové 



politiky naší strany a vlády a opravdovými projevy přátelství k Sovětskému svazu. Ochrana míru se 

dnes stala věcí celého lidstva.  

Zapsal Ludvík Krejčiřík, kronikář.   Za MNV Šoltys.  



297) 

1983 

298) 
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299) 

Vstup do roku 1983 poznamenala událost dalekosáhlého následku – výsledky zasedání členských 

zemí Varšavské smlouvy, která se konala v lednu v Praze. Z jeho jednání vyšla deklarace na odvrácení 

termonukleární katastrofy, na upevnění mezinárodní bezpečnosti a na spolehlivou stabilizaci 

mírových poměrů ve světě. Sovětský svaz dělal vše pro to, aby v mezinárodních záležitostech zvítězil 

rozum. Na druhé straně však usilovala vláda USA a pakt NATO o prosazení raket v západní Evropě a 

všechny mírové návrhy socialistických zemí byly Spojenými státy zamítnuty. Americký imperialismus 

vystupňoval snahu získat převahu nad světem socialismu a silami pokroku. Ženevské rozhovory 



zástupců USA a SSSR byly rozbity rozmístěním jaderných zbraní v NSR, Británii a Itálii. Socialistické 

státy musely učinit ochranná obranná opatření, která zajistí naši bezpečnost.  

 

300) 

Rok 1983 se svými rozpornými aspekty také potvrdil to, kdo nese za zhoršování mezinárodní situace 

podíl. Mírové, protiraketové hnutí ve světě nabylo v historii nevídaného rozmachu. Světové 

shromáždění za mír a život, proti jaderné válce v červnu v Praze to potvrdilo, rovněž tak i mohutné 

demonstrace v NSR, Itálii, Británii i USA. Politika zemí socialistického společenství si i v bouřlivých 

událostech roku 1983 zachovala pevný kurz na mírové soužití a řešení. Tato orientace byla potvrzena 

i na 9. zasedání ÚV KSČ. Americké politice se ani nepodařilo zavést madridskou schůzku do slepé 

uličky, kde 35 zemí se vyslovilo pro další jednání ve Stockholmu. Také VS OSN schválilo rezoluci 

odsuzující jadernou válku jako zločin proti lidstvu. Spojí-li se všechny tyto síly, mír bude zachován.  

 

301) 

Revoluční odkaz Vítězného února 1948. V dějinách všech národů a států se vyskytují historické 

události, jež jsou zdrojem poučení a politické moudrosti. K takovým nesporně patří konstituování 

samostatného slovanského státu, doba husitská, národní obrození, vznik Československé republiky a 

především Vítězný únor, jenž se stal počátkem nejnovějších československých dějin. Jeho nesmírný 

dějinný význam charakterizoval generální tajemník ÚV KSČ soudruh Gustáv Husák a tato slova si 

můžete přečíst v příloze.  

 

Uplynulých 35 let přesvědčivě prokázalo historický význam únorového vítězství dělnické třídy a 

pracujícího lidu jako počátku socialistické epochy v dějinách našich národů a československé 

státnosti. Inspirátorkou a organizátorkou Vítězného února byla Komunistická strana Československa, 

která i v naší obci dovedla spojit politické zájmy dělníků se zájmy všech občanů, vybudovala pevnou 

Národní frontu; aby se tak uskutečňoval akční a volební program a program výstavby socialismu 

přijatý na IX. sjezdu KSČ v roce 1949.  

 

302) 

V únoru 1948, kdy buržoazie vyvolala vládní krizi, komunisté v obci rozhodně vystoupili proti reakci, 

která sem tam vystrkovala své růžky. V závodech byly založeny Lidové milice, které měly politický vliv 

na klidný průběh únorových událostí. Do čela MNV byli zvoleni komunisté, kteří převzali vývoj obce a 

dovedli realizovat program socialistické výstavby. Byly vytvořeny rozhodující politické a společenské 

předpoklady k provedení revolučních přeměn. Cíl byl stanoven vysoko. Bylo i hodně překážek, ale ty 

byly překonány. Součástí revolučního odkazu Února byla kolektivizace.  



303) 

Co hodin, dnů, nocí a let rvalo, než někteří rolníci pochopili združstevňování. A dnes? Za usilovné 

práce dospěli zde v Bolaticích na úseku socializace zemědělství ke koncentraci zemědělské výroby. 

Sloučením jednotlivých JZD z okolních obcí vznikl moderní zemědělský podnik – JZD Budovatel, 

hospodařící na ploše 3 835 ha zemědělské půdy. V letech 1974 – 1977 byl postaven velkokapacitní 

kravín, ve kterém je v současné době 807 krav. V JZD pracuje 607 pracovníků a růst životní úrovně se 

projevuje ve stále se lepšícím zabezpečení sociálních podmínek. V naší obci vyrostl průmyslový 

podnik Juta, který je jediným výrobcem specializovaných výrobků, jako jsou bezpečností pásy, lodní 

lana apod. V tomto roce pracovalo v závodě 360 zaměstnanců. Vyrobili zboží za 120 milionů korun.  

 

304) 

Místní národní výbor spolu se společenskými organizacemi Národní fronty pravidelně vyhlašuje na 

pětileté období volební program Národní fronty. Jednotlivé stavby byly zařazovány do akce „Z“, aby 

se tak na nich podíleli i naši občané a společenské organizace NF. Co bylo vybudováno a v jaké 

hodnotě: 

sedmnáctitřídní základní škola  4 094 276,- 

další přístavba ZŠ   1 893 000,- 

požární zbrojnice na Borové  399 050,- 

autobusová čekárna na Opavské 101 520,- 

totéž na Ratibořské a Borové  7 700,- 

garáže a Drobné provozovny  163 378,- 

MH – administrativní budova  726 000,- 

budova MNV     4 513 000,- 

dílny MH    243 000,- 

šatny TJ Sokol    153 000,- 

nákupní středisko   4 990 000,- 

sklad SPO    466 000,- 

centrální kotelna u ZŠ   1 947 000,- 

autobusová čekárna   9 750,- 

 

305) 

Dále byla vybudována nová MŠ v Bolaticích, předána Jutě, rekonstruovaná MŠ z národní školy na 

Borové a stará škola na školní jídelnu a kuchyni JZD – zařízení předána JZD Budovatel, zelenina 

s cukrárnou předána Jednotě. MNV dále vybudoval koupaliště se saunou, pohostinstvím a pěkným 

areálem v hodnotě 1 266 462 Kčs. Vyřešeny a vybudovány byly nové komunikace, kanalizace a hráze, 



aby obec při nenadálých lijácích nebyla zatopována; chodníky, studny, mosty, veřejné osvětlení, to 

vše v mnohamilionových nákladech.  

 

Pod vedením naší KSČ skutečně vyrostly nové Bolatice. Výrazně stoupla úroveň kulturně 

společenského života a výsledky pracovního úsilí občanů. V obci vyrostly nové ulice s rodinnými 

domky, ale i řada panelových domů s družstevními byty. Rozrůstá se řadová výstavba rodinných 

domků.  

 

306) 

Dnes je každý občan hrdý na to, že se podařilo realizovat toto dílo, tento velký program výstavby a to 

proto, že náš lid dokázal zvítězit v socialistické revoluci.  

 

Historický a politický význam Února spočívá v tom, že v roce 1948 končila epocha kapitalismu u nás a 

veškerá politická moc přešla do rukou vládnoucí dělnické třídy a KSČ převzala odpovědnost za vývoj 

naší země. Únor 1948 je mistrným dílem pracujícího lidu Československa, dělnické třídy, naší strany, 

jejího ústředního výboru a osobně Klementa Gottwalda, který byl tehdy předsedou vlády a po Únoru 

1948 prvním dělnickým prezidentem.  

 

307) 

Vesnická organizace KSČ sehrála vedoucí úlohu v prosazování aktuálních potřeb našich občanů, 

v propagování leninských principů v řízení ve všech oblastech našeho společenského života. Řešila 

také otázky vztahů lidí v řízení, kriticky hodnotila práci jednotlivých členů, poslanců, funkcionářů 

MNV a společenských organizací NF. Koordinovala spolupráci MNV s JZD a závodem Juta a dalšími 

organizacemi a zařízeními v obci.   

 

Výbor i členské schůze věnovaly patřičnou pozornost všem připomínkám členů strany i ostatních 

občanů. Pravidelně byl vyhodnocován volební program NF, plnění úkolů na úseku zemědělství, 

školství, kultury, zásobování, kde došlo k významným posunům vpřed. Výbor VO KSČ politicky a 

organizačně zajišťoval významné akce jako oslavy 35. výročí Února, MDŽ, májové oslavy, SNP, VŘSR, 

veřejné schůze strany.  

 

308) 

Místní národní výbor. Hlavním úkolem bylo zabezpečit uskutečnění 6. zasedání ÚV KSČ, které 

stanovilo dlouhodobý program dalšího zdokonalování jeho práce. Proto v plánech NV a na zasedáních 

jednotlivých orgánů NV se rozebíral a přehodnocoval komplexní rozvoj územního plánu, 



uspokojování potřeb obyvatel především v poskytovaných službách, úroveň vyřizování záležitostí 

občanů, kvalita práce jednotlivých orgánů. Zkvalitnila se práce jednotlivých poslanců, komisí a aktivu 

NV. Zvýraznila se jejich aktivní účast na přípravě plenárních zasedání a důsledné plnění jejich 

usnesení. Národní výbor neustále působil na to, aby se zvyšovala účinnost politické práce, aby občané 

rozvíjeli pracovní a společenskou aktivitu.  

 

309) 

MNV pořádal veřejná zasedání s účastí poslanců a zástupců vyšších orgánů a za účasti občanů veřejné 

schůze, besedy s mládeží, Národní směny, oslavy k 35. výročí Vítězného února, MDŽ, Májové oslavy, 

VŘSR a další společenské akce. Naši občané se zavázali k odpracování mnoha tisíců hodin při úpravě 

veřejného prostranství v okolí svých rodinných domků, veřejného prostranství v okolí státních budov, 

památníků a zeleně, při údržbě chodníků a budování nových. Tyto závazky byly splněny. 

 

Plenární zasedání NV na svých jednáních projednávalo práci na všech úsecích života obce, 

přednesené zprávy a opatření z jednotlivých komisí NV, z výkonu státní správy a správního řízení byly 

konkrétní, podnětné a kritické. Pravidelně byl vyhodnocován volební program NF, činnost 

jednotlivých poslanců, občanských výborů a komisí. Plenární zasedání se sešlo 6x s průměrnou účastí 

85% poslanců.  

 

310) 

Rada MNV pravidelně schůzovala dle plánu práce a sešla se 17x s průměrnou účastí 90% členů rady, 

neúčast byla omluvena. Rada důsledně plnila své poslání a řídila práci všech komisí, vyhodnocovala 

činnost a hospodaření všech institucí MNV. Zaměřila se na prohlubování politicko-výchovné práce, ať 

již jde o zajišťování všech významných výročí roku a oslav, tak i na organizování veřejných schůzí, 

směn NF a Hovorů s mládeží.  

 

Rada MNV dbala na to, aby výkon státní správy byl na patřičné úrovni v mezích zákona a sloužil našim 

občanům. Důležitým úkolem byla také koordinace vzájemné činnosti a postupu NV, společenských a 

zájmových organizací, podpora činnosti komisí a aktivů. Tato velice bohatá činnost zasluhuje uznání 

funkcionářům a poslancům. Jak pracovaly komise: 

 

311) 

Komise školská a kulturní se scházela pravidelně 1x měsíčně. Řídila se plánem práce, který byl 

zpracován dle podmínek a potřeb obce. Účast poslanců byla 65% a aktivistů 70%. V jednotlivých 

měsících komise projednala plán kulturně výchovné činnost (JPKVČ), hodnotila činnost mimoškolního 



vzdělávání (MŠVV) a Sboru pro občanské záležitosti. Komise provedla rozbor kulturně výchovné 

činnosti za rok 1982. Celkem se uskutečnilo 221 kulturně společenských akcí za účasti 22 940 občanů. 

Tradicí se staly oslavy MDŽ a plesová sezóna. Akce byly hodnoceny kladně i po stránce pořadatelské. 

Také místní kino bylo hodnoceno kladně. S dosaženými výsledky ve výchovně vzdělávací práci 

informoval komis ředitel ZŠ s. Novák a za MŠ Juta s. ředitelka Barová. Dále komise provedla rozbor 

práce MLK, JKS, vyhodnocovala akce celoobecního rázu i jednotlivých společenských organizací. Práce 

komise byla náročná, úkoly řešeny zodpovědně.  

 

312) 

Komise výstavby a činnost stavebního úřadu. Zabývala se veškerou stavební činností v obci, údržbou 

veškerého zařízení, ochranou životního prostředí, takže náplň práce byla bohatá a všichni členové 

komise byli využiti. Komise projednávala a dala ke schválení stavebnímu úřadu povolení na výstavbu 

rodinných domků celkem 5, z toho 3 na řadovou výstavbu. Pro zajímavost byla provedena pro 

Borovou výstavba 4 RD, Chuchelná 3, Strahovice 1, Bělá žádný. Tyto obce spadaly pod náš stavební 

úřad. Nástavby, stavební úpravy, kde vznikla bytová jednotka – Bolatice 12, Borová 2, Chuchelná 3, 

Strahovice 3, Bělá 3. Kde nevznikla bytová jednotka – Bolatice 6, Borová 2, Chuchelná 1, Strahovice 1, 

Bělá 1.  

 

313) 

Povoleno hospodářských budov demolic RD demolic ostatních drobné stavby 

Bolatice 7   1  5   35 

Borová  2   1  1   7 

Chuchelná 1   1  1   - 

Strahovice 1   1  -   - 

Bělá  1   -  -   - 

  studny   změny  garáže 

Bolatice 9   2  5 

Borová  -   2  - 

Chuchelná -   2  - 

Strahovice -   -  1 

Bělá  -   1  - 

Celkem vydáno 130 povolení. Kolaudace byla provedena v 94 případech a zkolaudováno bylo 28 

novostaveb, 13 přístaveb, 5 garáží, 4 hospodářské budovy, v novostavbách vzniklo 52 bytových 

jednotek.  Ke spokojenosti občanů stavební úřad splnil své poslání.  



314) 

Komise místního hospodářství, bytová a dopravy naplňovala své poslání v roce 1983 zabezpečováním 

služeb, dopravy, bezpečnosti, ochranou životního prostředí. Zpracovala pořadník uchazečů o byty, 

sledovala kvalitu bytového fondu a využití nebytových fondů ve správě MNV. Prováděla rozbory 

hospodaření Drobných provozoven a nastínila další směry vývoje služeb pro občany. Kontrolovala 

stav vozovek, kanalizace a provoz koupaliště. Vyřídila připomínky občanů k jízdním řádům ČSD a 

ČSAD. Budoucím problémem, o kterém se často hovoří, je skládka domovních odpadů. Vytápění 

rodinných domků je kaly a z toho je hodně popela. Skládka ve štěrkovně se rychle zaváží. Členové 

komise pravidelně schůzovali 1x měsíčně s dobrou účastí poslanců a aktivistů.  

 

315) 

Komise finanční se ve své práci zaměřila na hospodárnost se svěřeným majetkem a finančními 

prostředky. Proto dohlížela na provádění inventarizace na všech úsecích, vyhodnocovala hospodaření 

NV a sestavovala návrh na tvorbu nového rozpočtu. V průběhu roku byla práce zaměřena na 

provádění kontrol hospodaření jednotlivých zařízení MNV a sledování čerpání příjmů jednotlivých 

kapitol rozpočtu jako placení domovní daně, zemědělské, placení poplatků ze psů apod. Komise se 

scházela 1x za měsíc.  

 

Úsek ochrany veřejného pořádku. Na tomto širokém poli veřejného života pracovala komise ochrany 

veřejného pořádku (OVP) a správní komise pro projednávání přestupků (PPP). Obě komise měly po 9 

členech. Komise OVP svolávala na jednání své členy 1x za měsíc, komise PPP 1x za dva měsíce dle 

došlých přestupků. Komise se svou činností snažily přestupkům proti socialistickému soužití 

předcházet. Přesto však byli jedinci, se kterými muselo být zahájeno jednání, a přestupky se musely 

řešit. V roce 1983 bylo celkem projednáno 24 přestupků – proti socialistickému soužití 18, na úseku 

zemědělském 2 a 4 nebyly vyřízeny. 

 

316) 

Jaké druhy se vyskytly na úseku socialistického soužití: majetkové 2, slovní napadení 2, fyzické 

napadení 3, formy nepřístojného chování 11. Celkem 18, a z nich pod vlivem alkoholu 6. Stavebních 

přestupků bylo 30. Napomenuti byli 4 občané, pokut bylo uloženo 11 za 1 750 Kčs, se stavebními 

přestupky 5 700 Kčs. V 5 případech bylo řízení zastaveno. Význam správní komise vzrostl. Úloha 

střediskového Národního výboru, jakým Bolatice byly, napomáhá občanům v řešení všech situací.  

Na úseku sociálním pracovala komise sociální a komise péče o rodinu a děti. Komise sociální 

v posuzování potřebných osob pro peněžitou podporu pečlivě posuzuje jednotlivé případy, aby 

vyplacená částka byla na správném místě. V naší obci bylo 705 důchodců, kteří měsíčně pobírali 



825 347 Kčs, průměrný důchod byl 1 170,70 Kčs. Těm, kteří měli nízký důchod, vyplatil NV 65 000 Kčs, 

bylo to pro 163 občanů. Naše sociální zabezpečené také pamatuje na důchodce postižené cukrovkou, 

TBC a na členy JZD. Příspěvky z ONV a JZD pro 69 důchodců činily 15 800 Kčs.   

 

317) 

Sociální komise se také postarala o pečovatelskou službu pro 6 osamělých občanů. V tomto roce žily 

v Domově důchodců 2 občanky. Na výživu rodiny a dětí přispěl NV 3 000 Kčs. Také pozůstalým byla 

poskytnuta částka 26 000 Kčs. 6 důchodců bylo vybráno na výběrovou rekreaci. Z tohoto výčtu 

můžeme posoudit, jakou důležitost měla komise sociální a jak je rozsáhlá péče našeho socialistického 

zřízení pro starší a přestárlé občany. Je to projev vysoké socialistické morálky, kterou kapitalistický 

systém nikdy nemůže uskutečnit.   

 

Komise péče o rodinu a děti pracovala od července 1982 dle novelizace zákona o NV samostatně 

s rozšířenou pravomocí. Měla 5 členů. Záležitosti byly projednávány 1x za měsíc. Komise shromáždila 

nové poznatky -  sociální případy, rodiny nekompletní, rodiny alkoholiků, rodiny s nemocnými rodiči a 

o ostatních dětech, které žily v nepříznivých výchovných vlivech.  

 

318) 

V těchto rodinách členové průběžně konali návštěvy. Jednalo se o 4 rodiny. Opatření byla 

projednávána i se ZŠ. Komise sledovala chování mládeže na veřejnosti a na kulturních a 

společenských akcích. Zapojuje osamělé ženy a matky do veřejné práce. Doporučila ke schválení 

finanční výpomoc potřebným rodinám, ženatým studentům apod. Svou působnost rozšířila na 

spolupráci s okresním soudem v Opavě, s ČČK, sociální komisí, s dětským lékařem, učiteli a 

vychovateli.  

 

Komise mládeže a tělovýchovy sledovala rozvoj tělovýchovy a sportu, hlavně sportovní vyžití 

mládeže. Dle plánu práce se komise scházela 1x měsíčně. Zpracovala společný program rozvoje 

tělesné výchovy na léta 1983 – 1985. Komisi se podařilo zaktivizovat mladé, ale i starší občany, 

hlavně ve společenských organizacích NF, k pořádání sportovních a turistických akcí, o co především 

šlo, aby posloužilo k utužování zdraví a správnému využité volného času. Vyjmenujme si některé akce 

a uveďme pořadatele: 

 

319) 

Na počest 35. výročí Vítězného února turnaj ve stolním tenise – pořadatel VO SSM a účast 5 družstev 

VO SSM, ZO SSM Juta, TJ Sokol, turistický oddíl a oddíl kopané a Svazarm. Putovní pohár vybojoval TJ 



Sokol – kopaná. Na počest osvobození uspořádal oddíl turistiky TJ Bolatickou dvacítku, turnaj ve 

stolním tenise, Svazarm pak turnaj střelecký a PO SSM akci Partyzánský samopal. Hovory s mládeží 

proběhly s bohatým programem – filmy, diskotéka, takže na podzimních Hovorech, kde vystoupili i 

představitelé obce, bylo 200 mladých. Také naše obec se zapojila do soutěže měst a obcí v plnění 

odznaku zdatnosti. Nejúspěšněji si vedli žáci školy. Nezapomnělo se na uspořádání turnaje 

volejbalového a minikopané, pořádali organizace SSM Juta, JZD, VO. Oslavy dne dětí s velkou účastí a 

pěkným programem byly na hřišti TJ. Svazarm Juta uspořádal Dukelský závod branné všestrannosti, 

atletické soutěže, turnaj v odbíjené a minikopané. Opravdu výborné.  

 

320) 

Za povšimnutí také stojí uspořádání besedy s účastníkem Olympijských her v Moskvě s. Sýkorou. 

Pořádal oddíl turistiky TJ Sokol. Prostřednictvím komise pro mládež a tělovýchovu byly svazácké a 

sportovní organizace aktivní, jednotlivé závody a soutěže byly popularizovány a každý, kdo měl chuť 

udělat něco pro zdraví, mohl se účastnit. O tom vlastně bylo celé snažení lidí, kteří kolem toho dělali.  

 

Komise zemědělská na svých pravidelných zasedáních 1x měsíčně projednávala ochranu půdního 

fondu a využívání zemědělské půdy, rozšiřování zeleně v obci, výkup ovoce a sklizeň sena, vyvážení 

odpadků a popela na skládku. Seznamovala se s postupem polních prací a plněním dodávek 

z rostlinné i živočišné výroby u JZD a JHR. K jednotlivým problémům zaujímala stanoviska a opatření a 

dala k projednání radě nebo plenárnímu zasedání MNV. Závažné nedostatky nebyly shledány.  

 

321) 

Občanské výbory. V bolaticích pracovaly 2 OV a na Borové 1 OV. Svých úkolů se zhostily velmi dobře. 

V OV byli zastoupeni poslanci, zástupci složek NF a občané z jednotlivých obvodů. Jejich práce byla 

zaměřena na tyto úseky - uzavírání a plnění závazků občanů, zajišťování brigád, seznamování občanů 

s plánem a rozpočtem MNV, plnění volebního programu, na spolupráci se SPOZ a JKS, aby mohly být 

dobře zajišťovány návštěvy přestárlých občanů a jubilantů a kulturní a společenské akce.  Zvláště 

podnětné byly připomínky ke zlepšení životního prostředí, k údržbě vozovek a dalšího zařízení NV. 

Z těchto připomínek pak operativně NV mohl činit opatření.  

 

322) 

Místní lidová knihovna. Činnost knihovny byla zaměřena k významným výročím roku – 35. výročí 

Února, 40. výročí zakončení bitvy u Stalingradu, 5. výročí 1. letu čs. kosmonauta Vladimíra Remka, 80. 

výročí narození Julia Fučíka, 40. výročí násilné smrti Fučíka, 90. výročí narození Marie Pujmanové, 

100. výročí otevření Národního divadla v Praze. K těmto výročím MLK instalovala nástěnky, výstavky, 



proběhly besedy, soutěže a literární pásma – „Byl Únor v Čechách“, „V Únoru mi bylo 12“, život a dílo 

M. Pujmanové„Můj život s J. Fučíkem“, „Rok českého divadla“ a filmová představení „Král Šumavy“ a 

„Hořící sníh“. V 6. ročníku celookresní soutěže „Každý žák čtenářem MLK“ získaly Bolatice 1. místo. 

Knihovna uspořádala 37 výstavek, 19 nástěnek, 22 besed, 19 knihovnických lekcí a 2 exkurze.  

 

323) 

Knižní fond byl obměňován z Opavy 17 soubory o 533 svazcích, naučné literatury 141 svazků, krásné 

161, naučné pro mládež 80 a krásné 151 svazků.  

 

Stav knižního fondu 

naučná literatura pro dospělé   3 514 

krásná pro dospělé  4 725 

naučná pro mládež  846 

krásná pro mládež  3 773 

Celkem svazků   12 858 

počet svazků na 1 obyvatele 3,2 

% čtenářů z počtu obyvatel 25,6% 

počet výpůjček na 1 obyvatele 8,9 

počet výpůjček na čtenáře 34,8 

 

MLK odebírala 41 druhů časopisů a byly půjčeny 3 802krát. Výpůjčky činily 34 682 svazků. Celkem 

bylo 996 čtenářů. V roce 1983 obdržela knihovna čestné uznání ministerstva ČSR za úspěchy v 

budování knihovnictví v ČSR a za plnění úkolů v kulturně výchovné činnosti.  

 

324) 

Jednotné kulturní středisko ve své činnosti na rok 1983 vycházelo z plánu činnosti a z potřeb 

kulturního vyžití obyvatelstva. Nároky v této oblasti jsou stále větší a proto i úroveň pořádaných 

produkcí musí být lepší. Převážná většina kulturních vystoupení, ale i akce vzdělávací, společenské a 

zábavní byly pořádány k 35. výročí Února, k otázkám míru a bezpečnosti, ke světovému shromáždění 

za mír a proti jaderné válce.  

 

Velmi zdařilou akcí byl vzdělávací cyklus „Moderní žena“ a „Zítra mi bude 16“ – tento byl pro žáky ZŠ. 

Celkem JKS uskutečnilo 5 cyklů s účastí 211 návštěvníků. Ve spolupráci se SPOZ proběhla beseda se 

snoubenci, právníkem a gynekologem. K plnění volebního programu a využívání volného času JKS 

pořádal pro ZO a VO SSM večery otázek a odpovědí.  



325) 

Na úseku zájmové činnosti v JKS pracovaly 3 soubory lidové hudby – beatový soubor Capitol pod 

vedením Miroslava Balarina, mládežnický dechový soubor pod vedením s. Lokaje; vykazovaly velkou 

aktivitu. Dechový soubor vystupoval na vesnicích a ve městech celého našeho kraje. Byl úspěšný i ve 

všech soutěžích. Soubor Rozkvět pod vedením s. Glinze vystupoval na schůzích a plenárních 

zasedáních, svůj program zaměřil na interpretaci lidových písní. Spolu s ním vystupoval recitační 

kroužek pod vedením s. ing. Dřevjané.  

 

Prostřednictvím MR byly prováděny pravidelné rozhlasové relace k nejaktuálnějším výročím a 

událostem roku. JKS organizovalo zájezdy do divadla v Opavě pro důchodce, děti, mládež. V rámci 

osvobození obce slavnou Rudou armádou zazněl koncert PSS učitelů a k MČSP koncert PSS učitelek 

(pěvecké sdružení slezských učitelů a učitelek). V obci také byli profesionální zpěváci – skupina Turbo 

a Věra Špinarová.  

 

326) 

Netradiční formou byla získávána aktivita mládeže na místním koupališti. Byly soutěže na suchu i ve 

vodě, byla módní přehlídka, vystoupení kulturistů a potápěč. Všem se programy líbily. JKS 

nezapomnělo ani na výstavy: k 40. výročí bitvy „Stalingradská bitva“, kde si občané připomněli kruté 

dny 2. sv. války a historický zvrat v bojích mezi dvěma frontami, a „Děti, mír a umění“, kde naše 

mládež dokumentuje touhu po udržení světového míru, který je pro člověka to nejpodstatnější. I když 

pro uskutečňování hodnotné kulturně výchovné činnosti prozatím nejsou ty nejlepší podmínky, bylo 

využito všech možností, aby vytýčené úkoly a cíle byly splněny.  

 

327) 

Místní kino, doposud kino MNV, jehož vedoucím byl s. Šoltys Richard, produkovalo filmy v sále 

pohostinství MH (dříve u Dudů). Sál je i bezpečnostních důvodů nevyhovující, proto ONV uvolnil 

v posledním čtvrtletí 1983 finanční prostředky k zahájení přestavby. Bude to víceúčelový sál i pro 

další kulturní pořady.  

 

Kino MNV zařadilo do svého programu filmy k 35. výročí Února, 40. výročí stalingradské bitvy, 38. 

výročí osvobození naší vlasti a 66. výročí VŘSR. Pro žáky ZŠ byla zajištěna filmová představení v rámci 

akce „Kultura školám“.  



V roce 1983 plnilo kino plán následovně: 

   počet představení návštěvníků tržba 

plán   205   18 000  47 000,- 

skutečnost  205   17 421  47 451,- 

v %   100%   97%  101% 

 

328) 

SPOZ. Ve sboru pro občanské záležitosti pracovalo 13 členů. Sbor měl 3 oddávající a 3 smuteční 

řečníky. SPOZ nabývá stále většího významu a důležitosti mezi občany. Svou činností upoutává zájem 

občanů a také je ovlivňuje. Jakou činnost uskutečňoval – Vítání občánků – z 68 narozených bylo 

uvítáno 49. Svatební obřady – uzavřeno bylo 23 manželství, všichni novomanželé položili kytičku 

k památníku 1. čs. tankové jednotky. Smuteční obřady – naše obec se rozloučila s 34 občany, s 22 se 

rozloučil řečník SPOZ a předáno bylo 31 kondolenčních listů pozůstalým. Předávání občanských 

průkazů – v obřadní síni bylo předáno 13 občanských průkazů a 55 vysvědčení vycházejícím žákům ZŠ.  

 

329) 

Zlaté svatby byly oslaveny 4 – manželé Osvald a Berta Benešovi z ulice Nádražní, Josef a Žofie 

Mušálkovi z ulice Hlučínská, Emil a Josefa Paškovi z Padol, Karel a Dorota Sněhotovi z Opavské ulice. 

Životní jubilea – občanům od 75 let byly předány přání a malá pozornost. Bylo uskutečněno 47 

návštěv.  

 

Kulturně společenské akce – 137 důchodců navštívilo 2 besedy s kulturním programem, 2 zájezdy pro 

důchodce do Vrbna pod Pradědem a Karlovy Studánky.  

akce pro mládež  účast 

vítání prvňáčků do ZŠ  79  

ukončení MŠ   54 

pionýrské sliby   73 

beseda s branci   68 

Rozpočet pro SPOZ byl 7 148 Kčs. Předsedou byl s. Herudek.  

 

330) 

Činnost matričního úřadu za rok 1983. Matriční obvod zahrnuje obec Bolatice a místní část Borovou. 

Matrikářkou je od roku 1967 s. Zdeňka Běláková, pracovnice MNV. Obřadní síň byla vybudována 

v novém NV v roce 1978. Vyhovuje současným potřebám. Slavnostní obřady a slavnosti SPOZ se 

uskutečňují právě v obřadní síni. Matričních událostí bylo 44 – 23 manželství, 21 úmrtí. Vydáno bylo 



42 druhopisů matričních dokladů, 162 jiných potvrzení, 52 ověřených opisů, 2 rozhodnutí počeštění, 

5 matričních dokladů pro cizinu. Při slavnostních akcích byli zapojeni 2 hudebníci, 2 zpěvačky a 2 

recitátorky. Program při Vítání občánků zajišťovaly děti z MŠ Juta.  

 

331, 332, 333) 

Rozbor finančního hospodaření MNV za rok 1983 

Příjmy 

Daň zemědělská  20 408,- (z 57,70 ha od 293 poplatníků) 

Daň domovní    123 355,- (u 159 majitelů osvobozeno) 

Poplatek ze psů   9 293,-  (výše 50,-) 

Daň z příjmu obyvatelstva 7 188,-  (42 poplatníků) 

Správní poplatky  26 940,- 

Stavební místa   3 414,- 

Ostatní příjmy   17 626,- 

Příjmy z kultury   500,- 

Stravné ZŠ   304 330,- 

Školství    298 800,- 

Vodné     22 091,- 

MH    76 473,- 

DPMH    57 529,- 

OVP    1 250,- 

Hřbitovní místa   3 040,- 

Doprava   2 533,- 

DPMH    83 256,- 

Globální dotace   521 000,- 

Mimořádná dotace  523 000,- 

Příjmy za ovoce   39 931,- 

Celkem    3 375 675,- 

 

Výdaje 

SPOZ    7 148,- 

Vnitřní správa   23 612,- 

Vybavení oddělení MŠ  46 123,- 

Oprava kinosálu  228 839,- 

Obřadní síň   6 895,- 



Poslanci a jeho aktiv  35 510,- 

Správa NV   142 573,- 

Doplňková péče  94 000,- 

Veřejné osvětlení  105 757,- 

Odvoz odpadků   7 047,- 

Komunikace   3 017,- 

Zeleň    7 366,- 

Hřbitov    889,- 

DPMH    11 390,- 

Společenské organizace  10 500,- 

Štěrkovna   7 137,- 

Sdružené prostředky na stavbu AZ od LNH 500 000,- 

Vodovod, kanalizace na TVRD 1 107 748,- 

 

Akce „Z“ 

Centrální kotelna  

Hodnota díla   1 974 000,- 

Finanční náklad   1 382 000,- 

Úprava areálu ZŠ 

Hodnota díla   497 000,- 

Finanční náklad   348 000,- 

Výdaje celkem   3 281 999,- 

Údaje o obci za rok 1983 

Počet obyvatel celkem  4 043 

Z toho Borová   655 

Narozeno dětí   68 (28 chlapců, 40 dívek) 

Zemřelo   32 občanů (12 mužů, 20 žen) 

Přistěhováno    63 občanů 

Odstěhováno    39 

Počet domů Bolatice  780 (z toho ostatní budovy 33) 

Z toho Borová   158 (z toho ostatní budovy 3) 

Celkem domů   938 



334) 

Školství. Základní škola. V roce 35. výročí Vítězného února, kdy všechen lid slavil obrovský předěl 

v dějinách společnosti, také školství prodělalo převratné změny nejen ve výchovně vzdělávacím 

systému, ale také v budování a zařizování školních objektů. Naše děti se učí v nových, moderně 

vybavených budovách, pomůcky a učebnice dostávají zdarma, a mají obrovské možnosti uplatnění 

v dalším životě. To právě přinesl 25. únor – Den vítězství pracujícího lidu.  

 

V tomto školním roce nová čs. vzdělávací soustava dospěla do 7. ročníku, kde byla provedena analýza 

výsledků, a bylo konstatováno, že nové pojetí vyučování má své opodstatnění, protože připraví 

mládež pro novou dobu. V ZŠ bylo v tomto roce 563 žáků v 19 třídách. Vedení školy zůstalo beze 

změny.  

 

335, 336) 

Přehledná tabulka o škole 

Třídní učitel  počet žáků chlapci dívky Ø prospěch poznámka 

Hutyrová J.  1. A 26  15 11 1,8 

Jarošová P. 1. B 26  14 12 1,3  od 8. 5. Celtová E. 

Bočková J. 1. C 26  15 11 1,98 

Švidrnoch M. 2. A 25  13 12 1,71  od 1. 4. Stuchlíková 

Březovská M. 2. B 26  14 12 1,58 

Pyšíková M. 2. C 26  13 13 1,56 

Vodičková D. 3. A 26  11 15 1,81 

Seidlová E. 3. B 27  17 9 1,54 

Kozák L. 3. C 26  12 14 1,74 

Kolarčíková F. 4. A 36  18 18 2,05 

Jägrová H. 4. B 35  19 16 1,91 

1. – 4. ročník  11 tříd 304 žáků 160 144 1,73 

Zemanová V. 5. A 30  16 14 2,2 

Očenášek V. 5. B 29  16 13 2,33 

Tielová D. 6. A 33  15 18 2,03 

Šimečková R. 6. B 33  15 18 2,13 

Drozd J.  7. A 27  13 14 1,97 

Drozdová H. 7. B 25  13 12 2,12 

Tomíčková E. 8. A 28  14 14 2,13 

Neuwirthová L.  8. B 27  14 13 1,94 



5. – 8. ročník 8 tříd 232  116 116 2,1 

1. – 8.   19 536  276 260 1,91 

Bez třídnictví byli Návratová A., Labuda J., Güntherová V. (od 1. 5. Tošenovská V.), Kolarčíková Vlasta 

– vedoucí ŠD, Jurášková Božena - vychovatelka ŠD, Neuwirth J. – zástupce ředitele, Novák V. – ředitel 

školy.  

 

Jak byli žáci umístěni do života. Ve funkci výchovného poradce pro volbu povolání pracovala 

Tomíčková Eliška. Žáci byli orientováni na volbu povolání s potřebami naší společnosti. V tomto 

směru byla vedena spolupráce s podniky a rodiči.  

 

337) 

     Chlapci  děvčata 

SPŠ stavební Opava   -  - 

SPŠ strojní Opava   1  1 

SZTŠ Opava    1  - 

SEŠ Opava    -  4 

Gymnázium Hlučín   1  6 

Pedagogická škola Krnov  -  1 

 

Celkem bylo přijato 16 žáků, 3 žáci přijati nebyli.  

Do prioritních obor – hornictví 3 chlapci   stavebnictví 7 chlapců 

Zemědělství 1 chlapec  strojírenství 10 chlapců  doprava 1 chlapec 

 

Školní družinu navštěvovalo57 dětí ve 2 odděleních. V mimoškolní činnosti žáci nasbírali: 101 964 kg 

železa, 2 295 kg barevných kovů, 10 486 kg papíru, 853 kg textilu, 741 kg léčivých bylin.  

 

338) 

Kulturní akce. V rámci akce „Kultura školám“ shlédli žáci divadelní hru Princezna Pampeliška, 

literárně-hudební pásmo Dvě perly, Jů a Hele, Malované písničky, dále bylo uspořádáno 10 filmových 

představení, besedy MLK, s příslušníky ČSLa, s bývalým vězněm K. T. v Osvětimi. Některé třídy shlédly 

sovětský soubor a jeho vystoupení v Opavě. Školní výlety – pro 8. ročník to byl vlastivědný výlet do 

Prahy, pro 7. ročník Bouzov – Javoříčko, dále Babiččini údolí a jižní Morava.  



339) 

 V soutěži ZUČ soubor Borovanka získal 1. místo v okrese, na mezinárodním festivalu ve Strážnici bylo 

vystoupené poctou pro soubor.  

 

PO SSM. V pionýrské skupině pracovalo celkem 15 zájmově zaměřených skupin – dovedné ruce, 

sportovní, fotografický, praktická dívka, turistický, myslivecký, požárnický, stolní tenis, střelecký, klub 

mezinárodního přátelství. Činnost byla také zaměřena na plnění výchovného systému Plameny a 

Cesty, na spolupráci s BSP ze závodu Juta, JZD Budovatel a se Svazarmem. Činnost byla motivována 

heslem „Naše vzory jsou hrdinové práce a revolučních bojů“. Pionýrskými činy pionýři pozdravili 

významná výročí roku. V PO SSM bylo organizováno 416 žáků, tj. 78,2% všech žáků školy.  

 

340) 

Jaké významné akce PO SSM zorganizovala? Hnutí pionýrských smělých činů, Timurovské hnutí, akce 

Čistý les, 394 brigádnických hodin, pionýrská sportovní liga, Sokolovský závod, tenisové turnaje, O 

partyzánský samopal, z papírové středy činil výtěžek 960 Kčs, na Světové shromáždění za mír do 

Prahy odesláno 800 Kčs, Po stopách 1. čs. tankové brigády se účastnilo 100 pionýrů, letní pionýrský 

tábor byl v Leskovci u Březové. Skupinovou vedoucí byla s. Jarmila Hutyrová.  

 

SRPŠ při ZŠ mělo komisi výchovnou, technickou, stravovací, kulturní a revizní. Vlastní činnost se řídila 

celoročním plánem práce. Výbor SRPŠ je 17členný, aktiv třídních důvěrníků 19členný. V letošním roce 

byla organizována rodičovská akademie, kde přednášeli lektoři Socialistické akademie z Opavy. SRPŠ 

se aktivně zapojovalo do mimoškolní činnosti s dětmi.  

 

341) 

Žáci školy zameškali celkem 22 551 hodin, což činilo průměrně na jednoho žáka 42,76 hodin. Zostření 

ideologického boje v současném světě vyžadovalo od všech pedagogických pracovníků neustálé 

prohlubování ideové výchovy, rozvíjení vědeckého světového názoru a upevňování vlasteneckého a 

internacionálního uvědomění.  

 

Mateřská škola závodu Juta. MŠ měla 5 tříd se 165 dětmi zaměstnaných matek. Na MŠ působilo 10 

pedagogických pracovnic a 9 správních zaměstnankyň. Práce MŠ byla zaměřena na výchovně 

vzdělávací úkoly a také na přípravu kulturních vystoupení u příležitosti Vítání dětí do života, besedy 

s důchodci, MDŽ, akademie k VŘSR. 40 dětí předškolního věku navštěvovalo saunu, děti navštívily 

MLK, výstavky, akce v rámci Kultura školám. MŠ uspořádala radostné odpoledne a maškarní rej. 

V celém rozsahu výchovné práce se MŠ zaměřila na postavení mravní a citové výchovy.  



342) 

Mateřská škola JZD Budovatel na Borové měla 35 dětí, z toho předškolního věku 16. Na škole 

působily 2 pedagogické pracovnice a 2 provozní zaměstnankyně. V tomto roce byla provedena 

úprava schodiště do sklepa a byl zakoupen klavír. MŠ měla navázanou družbu s BSP JZD Budovatel. 

Byla uskutečněna prohlídka teletníku v JZD a vepřína na Moravci, radostné odpoledne, beseda s BSP 

na Křeménkách. MŠ spolupracuje s dohlížecím výborem Jednoty na Borové. Připravila kulturní 

vystoupení na členskou schůzi DV Jednoty. Úkoly ve výchovně vzdělávací práci byly splněny.  

 

343) 

Národní fronta. Ve společenských organizacích NF bylo zapojeno 2 800 členů. Činnost byla řízena MV 

NF, jehož předsedou byl s. Tiele Emil. Úkoly MV NF byly dle ročního plánu hodnoceny a plněny, 

vycházely ze společenských potřeb naší obce. Společenské organizace NF se podílely prostřednictvím 

svých členů na plnění volebního programu a na zajišťování všech veřejných událostí, oslav a výročí. 

Během roku organizovaly oslavy 35. výročí Února, MDŽ, oslavy Svátku práce a 38. Výročí osvobození 

naší vesnice Sovětskou armádou, oslavy VŘSR a Měsíce Československo-sovětského přátelství. Místní 

výbor Národní fronty vyhodnocoval činnost poslanců MNV, kteří byli zvoleni za jednotlivé opočenské 

organizace.  

 

344) 

Největší společenskou organizací byla TJ Sokol, čítala 357 členů – 251 mužů, 21 žen, 46 dorostu, 6 

dívek a 33 žáků. Předsedou TJ byl s. Jirsák Jiří. V TJ byly aktivní oddíly kopané, kde byl největší počet 

zapojených členů. Dorost hrál krajský přebor, 2 mužstva dospělých okresní přebor, stejně jako žactvo. 

Dále si vedly aktivně oddíly odbíjené mužů a žen, stolního tenisu a šachový a odbor turistiky. Činnost 

byla řízena samostatnými výbory jednotlivých oddílů. Oddíly byly zapojeny do pravidelných soutěží.  

 

Hlavní výbor byl 17členný. Tento zabezpečoval činnost všech oddílů, která byla bohatá. Majetek TJ 

Sokol představoval hodnotu za 607 000 Kčs. Na činnost získávala TJ prostředky z vlastní činnosti, 

z dotací MNV 8 000 Kčs, 80% z členských příspěvků, od ČVST 37 000 Kčs, za hráče od VOKD Poruba 

20 000 Kčs, od OV ČSTV 23 900,-, na údržbu 10 000 Kčs. 

 

345) 

Při údržbě sportovního zařízení členové odpracovali 1 050 hodin. Členové oddílu kopané provedli 

osvětlení stadionu. Na sportovním stadionu byly zajištěny oslavy 1. Máje, sportovní slavnost, 

karnevaly, při družebním styku s NDR večírek a karneval.  



Šachový oddíl pod vedením Gerharda Dihla pořádal 2 soutěže o místního přeborníka, v okresní 

soutěži byl oddíl na 10. místě z 12 družstev.   

 

Turistický oddíl měl a získával stále větší popularitu. Organizuje Bolatickou dvacítku a členové se 

zúčastňují turistických akcí po celé republice.  

 

Oddíl stolního tenisu měl 20 členů a zajistil si kvalifikace do krajského přeboru.  

 

TJ Sokol umožňovala sportovní, ale i kulturně společenské akce našim občanům. Na fotbal přicházelo 

i 250 diváků, sportovně se vyžít mohou mladí i starší v 5 oddílech.   

 

346) 

Český zahrádkářský svaz oslavil v letošním roce 25. výročí založení. Úkol, který si organizace dala, jistě 

splnila. Svým vlivem působila na občany, drobné pěstitele ovoce a zeleniny, aby rozšířili pěstování 

ovoce, zeleniny a květin, aby zahrady měly potřebný vkus. Výborná byla osvětová a vzdělávací 

činnost, která přinesla dobré výsledky. 

 

Ustavující schůze měla 28 členů, v současné doně 182 členů. Zakládajícím předsedou byl Bedřich Fus, 

v letočním roce je předsedou. Richard Kocur. Za dobu 25 let činnosti bylo vykonáno mnoho po 

stránce zájmové, kulturně výchovné a veřejně prospěšné. Tak např. bylo zorganizováno 85 

jednodenních až čtyřdenních zájezdů, 28 plesů, 52 společenských večírků a zábav. Provedeno bylo 

125 odborných přednášek a filmů, 13 výstavek ovoce, zeleniny a květin.  

 

347) 

Zajištěno bylo 10 550 ks ovocných stromků, 6 600 ks růží, 3 500 ks jahodových sazenic, 4 350 pytlů 

hnojiva, 340 q rašeliny, 1 330 ks hmyzolapek a tak bych mohl pokračovat ve dlouhém výčtu dále. 

V roce 1983 byl uspořádán ples, přátelský večírek, 2 přednášky, 1 taneční zábava a 2 soutěže. 

Členové provedli řezání javorů na ulici Ratibořské, Opavské a Svobody, občanům zajistili dle potřeby 

stromky, sazenice, semena apod. Moštárna na ulici Svobody byla izolována, neboť 80 let starý domek 

to potřeboval. Na opravě nejvíce hodin odpracoval s. Osvald Blokeš. ČSZ měl uzavřenou přátelskou 

družbu se SZS Lubela, okres Liptovský Mikuláš, která se postupně začíná rozvíjet. Za zmínku také stojí, 

že v moštárně se za sezónu zpracuje i 40 tun ovoce. Výbor přikročil také k tomu, aby měl jen aktivní 

členy, proto s pasivními členy provedl pohovory. Většina se zavázala v činnosti pokračovat.  



348) 

Svaz požární ochrany v Bolaticích se v letošním roce zamýšlel nad opatřením federálního sjezdu SPO a 

přijal konkrétní náměty pro zkvalitnění své práce. ZO měla 188 členů, z toho 19 žen a 169 mužů. Dále 

pracoval 1 kolektiv mladých požárníkův počtu 10 dětí. Předsedou byl Alois Slivka. Veškerou činnost 

řídil výbor, který se sešel 11x. Práce byla zaměřena na zajišťování prohlídkové činnosti. Bylo 

provedeno 720 prohlídek v obytných budovách. Požární zbrojnici navštívilo 280 žáků ZŠ v rámci 

Březen – měsíc požární ochrany. Příslušníci výjezdové požární skupiny zasahovali u tří požárů. Zvláště 

dobře si počínali v závodě Juta, kde účinným zásahem pomohli požár lokalizovat.  

 

Družstva SPO se zúčastnila 14 soutěží v rámci okresu, ale i mimo (Rýmařov, Hodonín), kde ze 70 

družstev obsadili 13. místo. Žákovské družstvo se zúčastnilo soutěže Plamen, v branném závodě 

obsadilo 1. místo.   

 

349) 

V oblasti kulturně výchovné práce pořádala ZO společenský ples, oslavu MDŽ, společenský večer, 

požárnickou slavnost, karneval, 2 taneční zábavy a zájezd do divadla. Požární zbrojnice zajišťovala 25 

akcí, jako schůze MV NF, VO KSČ, PZ MNV, JKS, svatby a oslavy životních jubileí. Na počet 35. výročí 

Února splnila ZO tyto závazky: údržba požární techniky 179 hodin, údržba požární zbrojnice 340 

hodin, zvelebení obce a akce „Z“ 87 hodin, pomoc zemědělství 168 hodin. Tato jedna z největších 

organizací v obci se aktivně podílela na utváření společenského života a na kulturní a výchovné práci.  

 

350) 

Svazarm při závodu Juta. Rok 1983 byl rokem 7. sjezdu Svazarmu, který vytýčil úkol napomáhat 

aktivní činností při upevňování bojové síly Čs. lidové armádě i branné výchově nejširších vrstev 

obyvatelstva, zejména mládeže. Svazarmovská příprava branců úspěšně proběhla i v tomto roce.  ZO 

vyvíjelo aktivní činnost v klubech. Jedním z nich byl střelecký, který zorganizoval střelecký den v rámci 

okresní střelecké ligy. Tyto dny se konaly několikrát v areálu Svazarmu na ulici Ratibořské. Další 

z klubů jsou modeláři. Mladí chlapci se pochlubili svými modely při oslavách 1. máje. Klub kynologie 

pořádal cvičení, soutěže a účastnil se soutěže okresního kola. Automotoklub teprve svou činnost 

rozvíjel. Uspořádal aktiv pro řidiče a závody malých motocyklů. Činnost však ztroskotala, protože se 

nepodařilo zajistit dílnu. 

 

351) 

Masové branné sporty a Hi-Fi  jsou kluby, o kterých se mnoho nevědělo, ale jejich činnost byla velmi 

dobrá a prospěšná. Ve spolupráci se ZŠ proběhly branné závody, pořádány byly soutěže. Klub Hi-Fi se 



zabýval ustavováním rádií, zesilovačů a rozvíjel tak technické poznatky mládeže. MNV činnost 

jednotlivých klubů podporoval.  

 

Stav členů ZO k 31. 12. byl 96 členů (motorismus 20, střelectví 36, radioamatéři 6, modelářství 6, 

kynologie 16, masově branné sporty 12). Mládeže do 15 let bylo 26, žen 5. 

 

V zájmové branné činnosti proběhla 1 akce s účastí 30 členů, ve škole 3 akce s účastí 720 žáků. Pro ZO 

byly uspořádány přednášky a besedy – 2 s účastí 50 členů a 2 pro mládež s účastí 360 žáků. Zásluhou 

obětavých funkcionářů ZO a aktivních členů se podařilo zajišťovat velmi pestrou činnost, která 

přispěla k tělesné zdatnosti, zábavě a poučení hlavně pro mladé lidi.   

 

352) 

Český červený kříž plnil své poslání velmi dobře a to jak po stránce společenské, veřejně prospěšné, 

tak po stránce odborné. Na počest 35. výročí Února členové odpracovali stovky hodin při plnění 

volebního programu v akci „Z“, ve směnách NF, při sklizni sena a jednocení cukrovky. ZO se může 

pochlubit 6 zasloužilými čestnými dárci krve a 5 vzornými. Členky ČČK se také zaměřily na sběr 

léčivých bylin. Nasbíraly 2,5 kg černého bezu, 10 kg makovic, 15 dkg divizny. V rámci zájmové a 

odborné činnosti provedla ZO 4 přednášky s praktickými ukázkami a diapozitivy, členové provedli 

mnoho desítek ošetření občanů, zajišťovali hlídky první pomoci při celoobecních akcích, branných 

závodech. Připravili družstvo dorostu pro soutěž a proškolením prošly 4 mladé členky. Členové 

výboru navštívili nejstarší občanku Ratajovou Aloisii a další nemocné ženy.  

 

353) 

ZO ČČK měla 231 členů, předsedkyní byla Blahetková Zuzana. Práce po d novým vedením se neustále 

zdokonalovala. Organizace také prodala 360 losů ČČK. Schůzovali ve staré škole, kde si opravili 

místnost. Rozvinutá byla také spolupráce s MLK, SPOZ a JKS v zajišťování účasti na kulturně výchovné 

a vzdělávací akce.  

 

Český svaz žen. V současné době sílil na celém světě zápas mírového protiválečného hnutí proti 

nebezpečí jaderné války. A právě členky ČSŽ, jako všechny ženy u nás i na celém světě, touží po 

mírovém životě pro nás a naše děti. Proto závěry Světového shromáždění byly podkladem pro 

masově politickou práci ČSŽ. Členky vyjádřily plnou podporu Světovému shromáždění za mír a život, 

proti jaderné válce.  



354) 

ČSŽ dosáhl pěkných výsledků při plnění volebního programu NF. Při přístavbě ZŠ odpracovaly členky 

58 hodin, pro zlepšení životních a pracovních podmínek 310 brigádnických hodin, při udržování 

zeleně a komunikací 160 hodin. Za poslední období bylo získáno 8 nových členek.  

 

Členky ČSŽ byly zastoupeny na všech úsecích našeho života. 2 členky byly jako vedoucí zájmových 

kroužků, 1 cvičitelka, 3 členky v komisi péče o rodinu, 5 pečovatelek, vedoucí divadelního a 

pěveckého kroužku v MŠ, 4 členky SPOZ. Byly uspořádány 3 besedy, zájezdy do divadla, společné 

návštěvy sauny, cvičení pro ženy. V recitační soutěži se 1 členka umístila na 1. místě v okrese. Na 

pomoc zemědělství ženy odpracovaly 505 hodin v jednocení cukrovky, u sena 25 hodin, u slámy 180 

hodin. Velký ohlas měly burzy dětského odívání a sportovních potřeb. Bylo odevzdáno 630 kg ovoce. 

ČSŽ mel 89 členek, vedoucí s. Obrusníková U., od prosince Jochimová Krista.  

 

355) 

Svaz požární ochrany na Borové také rozpracoval závěry 6. sjezdu požární ochrany do svých plánů 

činností. Prvořadá pozornost byla věnována předcházení požárů a výchově občanů k dodržování 

zásad požární ochrany. Činnost ZO byla bohatá pestrá. Při údržbě požární zbrojnice členové 

odpracovali 935 hodin, při údržbě výstroje a výzbroje 240 hodin, výbor uskutečnil 2 přednášky a získal 

2 dárce krve. Preventivní prohlídky rodinných a veřejných budov proběhly v měsíci březnu. Družstva 

PO se zúčastňovala okrskových i okresních soutěží a získala 4 poháry za umístění. Během roku 1983 

vznikly 2 požáry v lese z nedbalosti návštěvníka a druhý vinou dětí. Tyto byly lokalizovány SPO 

Bolatice a SPO Borová. Mladí požárníci v požární soutěži Plamen skončili na 3. místě, děvčata na 23., 

v okrese na 2. - 4. místě, v podzimním kole 1. místo. Za svou činnost byli vyznamenáni na Hradci 

plaketou ÚV SSM. 

 

356) 

SPO na Borové organizoval v této části veškerou kulturně výchovnou činnost. Byl uspořádán ples 

mladých, společenské večírky, soutěž ve stolním tenise, 3 noční karnevaly, požárnická slavnost, 

večírek se zabijačkou za odměnu pro členy SPO, dále byla uspořádána soutěž ve střelbě z malorážky, 

branný závod pro děti a mládež. Výborná byla spolupráce s OV č. 1 na Borové.  

 

Organizace čítala 99 členů, jejím předsedou byl Günther Hluchník. Co bylo zajištěno v PZ na Borové: 

10x výborová schůze, 1x večírek požárníků, 1x členská schůze, 5x schůzka mládeže, 1x veřejná schůze 

občanů, 9x nácvik na hru Plamen, 1x okrskový aktiv, 7x svatební hostina, 2x rada MNV a stavební 



komise, 4x oslavy životních jubileí, 2x školení CO, 2x večírek BSP Dolní Benešov, 1x beseda o plotech, 

1x večírek se zabíjačkou, 1x soutěž ve stolním tenise, 5x příprava večírků a karnevalů.   

 

357) 

Myslivecké sdružení při JZD Budovatel pokračovalo ve své činnosti systematicky, uvážlivě se 

zaměřením na ochranu přírody, zvyšování stavu zvířectva a usměrňovaný lov. Předsedou byl s. ing. 

Jaromír Kašing, počet členů 71. Výměr honitby zůstal nezměněn – 2 691 ha. V roce 1983 se vypustilo 

do honitby 1 200 bažantích kuřat, uloveno bylo 260 zajíců, 270 divokých kachen, 24 ks srnčí zvěře, 

360 bažantích kohoutů, celkem uloveno 800 kg zvěřiny. Při výpomoci na polních pracích JZD 

odpracovali členové 1 520 brigádnických hodin, vyjednotili 5 ha cukrovky, sklidili slámu z 50 ha. 5 000 

hodin bylo věnováno vlastní myslivecké práci při chování bažantů, vysazování a údržbě zeleně, 

zařízení. V kulturně výchovné práci byl veden kroužek mladých přátel přírody a myslivosti, 

uspořádány 2 plesy, myslivecké odpoledne a osvěta byla šířena pravidelným obměňováním vývěsní 

skříňky a nástěnných tabulí u příležitosti společenských událostí.  

 

358) 

Český svaz včelařů pokračoval v úspěšné činnosti i v letošním roce. Umístil se na 1. místě v okrese. 

Členové se nadále zaměřili na přísun včelstva k porostům řepky, hořčice, bobu a jetele. Celkem bylo 

17 kočovníků s 290 včelstvy. Dodáno bylo 2 850 kg medu. ZO měl 48 členů s 572 včelstvy a předsedou 

byl Vitásek Adolf.  Členové se zasloužili o zvyšování rostlinné výroby, ovoce a podíleli se na dodávce 

medu pro spotřebitele i farmaceutický průmysl.  

 

Český svaz invalidů zajišťoval pomoc, radu, informace svým členům, zvláště tělesně postiženým. 

Uskutečnil členskou schůzi s přednáškou a besedu. V akci „Z“ odpracovali členové 100 brigádnických 

hodin a podíleli se na sběru odpadových surovin, ovoce a králičích kožek. Předsedou byl s. Vaga 

Bedřich.  

 

359) 

Český svaz chovatelů poštovních holubů byl organizován jako v minulém roce v počtu 21 členů. 

Funkci předsedy zastával Gerhard Hluchník. Členové se v tomto roce zúčastnili 16 závodů. 

Nejúspěšnějšími byli s. Zajíček a s. Nevřela. Závody se konaly z Prahy, Aše, Schwerinu – NDR, Goblenu 

– NSR. Účastnili se oblastní výstavy v Karavařích, kde získali 4 ceny. OVS Opava reprezentovala 

holubice s. Floriána na celostátní výstavě v Bratislavě. Členové odpracovali 1 000 brigádnických hodin 

na vlastním zařízení, konali schůze, besedy a přípravy k závodům. Je vidět, že i u nás máme úspěšné 

chovatele holubů.  



Svaz československo-sovětského přátelství se v letošním roce zaměřil na propagaci mírové politiky, 

seznamování občanů se závěry Pražského mírového shromáždění, s mírovou politikou SSSR a 

socialistických zemí. Bylo toho třeba, neboť každý občan měl být seznámen s politikou hrozby, 

nátlaku a vyhrožování USA a na druhé straně ochotu jednat, dohodnout se na reálných podmínkách 

pro obě strany, úsilí SSSR za boj a zachování světového míru.  

 

360) 

To vše bylo splněno prostřednictvím besed, promítáním filmů, místním rozhlasem. K 66. výročí VŘSR 

bylo uskutečněno slavnostní shromáždění občanů, společenských organizací NF, ZŠ se slavnostním 

referátem, kulturním programem, lampionovým průvodem a ohňostrojem. Tak byl zdůrazněn 

význam VŘSR jako nové epochy světových dějin.  

 

Svaz socialistické mládeže. V obci pracovaly tři organizace – vesnická, předseda s. Rataj, závodu Juta, 

předseda Dastík F., a JZD Budovatel, předseda s. Zapletalová. Spolupráce všech tří byla na dobré 

úrovni. Organizovaly se soutěže ve stolním tenise, odbíjené, táboráky, Hovory s mládeží, směny NF, 

účast na pořadech MLK a JKS.  

 

361) 

V Jutě svazáci odpracovali 1 652 hodin a 2 členové byli zapojeni v soutěži Rudý karafiát. V JZD byli 

zapojeni v BSP. Ve vesnické organizaci pokračovali v rozvíjení klubové činnosti a tak organizovali 

zábavné večery, diskotéky, besedy pro mládež, pomáhali při sklizni slámy a úklidu prostor staré školy. 

Počet členů v jednotlivých organizacích byl přes 20. Většina mládeže je organizována v závodech a na 

školách. 

 

362) 

Juta Bolatice. V roce 1983 pracující závodu vyhlásili 334 závazků, 3 závazky sdružení, 23 kolektivních a 

1 celozávodní, a to na počet 35. výročí Února a u příležitosti konání mírového shromáždění v Praze. 

Do soutěže bylo zapojeno 95,7% všech pracovníků závodu. BSP, když to bylo zapotřebí, pracovaly i o 

sobotách a v prodloužených směnách. Např. v provozu konfekce udělali za 4. čtvrtletí o 114 000 ks 

pytlů více, což představuje 1 367 000 Kčs. Byly uplatňovány novátorské metody Bosova, Salkmara a 

Arzejevovové. V závodě bylo zapojeno 18 BSP. Jednotlivé kolektivy dosahovaly velmi pěkných 

výsledků, ale i pěknou mimopracovní činnost. K nejvýznamnějším patřil patronát nad dětmi 

z Dětského domova, družební činnost s BSP Sloko Bzenec, patronát nad Domovem důchodců, zdarma 

odpracováno 451 hodin. Pořádány byly společenské večírky s rodinnými příslušníky, účast na 

vystoupení střední skupiny sovětských vojsk v Opavě, opravy prádla pro MŠ apod.  



363) 

I další kolektivy věnovaly desítky hodin pro společné dílo; čest patří kolektivu, který pečoval o pomník 

padlých hrdinů. V závěru roku bylo na aktivu BSP uděleno 7 pracovníkům ocenění titulem Zasloužilý 

pracovník n. p. Juta a 18 pracovníkům byl udělen titul Vzorný pracovník závodu Juta n. p. Plnění 

celozávodního závazku v oblasti hospodářského plánu: 

 

plán roku 119 400 000,- skutečnost 119 718 305,- 

závazek  200 000,- plnění   100,10% 

 

Všechny výrobky byly vyrobeny v 1. jakostní třídě. Na materiálu bylo uspořeno 119 508 Kčs, plnění 

239%. Elektrické energie ušetřeno 45 900 kWh. Pohonných hmot uspořeno 1 488 litrů. Podáno bylo 

20 zlepšovacích návrhů, na zlepšení pracovního prostředí odpracováno 1 401 hodin, v akci „Z“ 7 736 

hodin, v zemědělství 1 134 hodin, z toho zdarma 815, n pomoc závodu 5 508, investiční výstavba 

1 362 hodin.  

 

364, 365) 

Drobné provozovny místního hospodářství při MNV. VI. plenární zasedání ÚV KSČ se zabývalo 

otázkou rozvoje služeb pro obyvatelstvo a byly vydány nové směrnice pro činnost MH, aby tyto 

v ještě větší míře sloužily občanům. V naší obci pracovaly tyto provozovny.  

autodoprava  482 697,-  zisk 140 270,- 

pohřební služba 17 383,-  zisk 950,- 

výstavba  316 846,-  zisk  67 564,- 

zámečnictví  262 895,-  zisk 48 137,- 

koupaliště-sauna 91 310,-  ztráta 3 446,- 

štěrkovna  164 338,-  zisk 93 507,- 

hrobnictví  6 547,-   ztráta 5 331,- 

holičství  77 338,-  zisk 2 885,- 

pohostinství  1 000 746,-  zisk 145 588,- 

cukrárna  341 248,-  zisk 24 349,- 

koupaliště-bufet 487 449,-  zisk 71 308,- 

sklenářství  89 995,-  zisk 18 895,- 

propan-butan  162 669,-  zisk 6 630,- 

topičská služba  138 050,-  zisk 7 705,- 

montážní práce  34 103,-  zisk 17 846,- 

stolařství  141 603,-  ztráta 12 381,- 



krejčovství  21 085,-  ztráta 4 102,- 

celkem   3 879 425,-  zisk 478 633,- 

 

Z činnosti lze vyzvednout práci zednické čety na rekonstrukci domku v prostoru ZŠ, výstavbě centrální 

kotelny ZŠ, údržbě Bílého potoka a úpravy místnosti pro spořitelnu.  

 

Koupaliště bylo v provozu od 22. 5. do 31. 8. – 102 dny. Návštěvnost činila 41 636 osob. Byla to 

největší návštěvnost od zahájení provozu. Tržba byla 71 695 Kčs. V sauně bylo 3 690 osob a tržba 

18 539 Kčs.  

 

Drobné provozovny postupně naplňovaly usnesení 6. pléna ÚV KSČ a stále hledají cestu ke zkvalitnění 

a rozšiřování. V roce 1983 to bylo 15 profesí a pro obyvatelstvo v 63% podle příjmů tržeb, což 

představovalo 2 440 000 Kčs. 

 

366) 

Jednotné zemědělské družstvo Budovatel v Bolaticích hospodařilo v jednotlivých střediscích jako 

v uplynulých létech. Rovněž i zemědělské plodiny byly pěstovány tam, kde je předpokládán největší 

výnos. Naše obec byla řízena v rostlinné výrobě střediskem Moravec a živočišná výroba VKK.  

 

Před 35 lety byla půda ještě rozdrobena, nerozorány meze. Potíže byly s dodávkami na státní plán. 

Produkce zemědělské výroby soukromých zemědělců byla nízká a ještě s výrobky spekulovali. Teprve 

socializace zemědělství a postupné zavádění mechanizace, nových metod, technologií přineslo velký 

rozmach zemědělství a plnění nejnáročnějších úkolů. Výnosy živočišná produkce rok od roku stoupá. 

Rok 1983 byl v rostlinné výrobě dalším rokem, kdy došlo ke zvýšení výroby y zlepšení její ekonomiky.  

 

367) 

Po klimatické stránce to byl rok suchý a teplý, s brzkým nástupem polních prací, ale také suchým 

podzimem. Toto počasí mělo vliv na nízké ztráty v době sklizně. Negativně se projevilo na zaschlých 

ozimech, hlavně na porostech řepky.  

 

Dobrých výsledků bylo dosaženo ve výrobě obilovin. Plán určoval JZD 7 610 tun, splněno 8 165 tun, 

středisko Moravec 2 773 tun, splněno 2 878 tun, průměrný ha výnos 4,48, celé JZD 4,74, splněno na 

107,3%. Hlavní význam mělo pěstování ozimé pšenice na 65% ploch. Mezi nejlepší se umístily odrůdy 

Salina, Regina, Slavia, Valo a Juno. Termín seté probíhal od 10. 9. do 30. 9. Velmi důležitým 



produktem RV byly pícniny. Plán určoval celkem 62 131 tun a splněno bylo 63 923 tun, 1 617 tun 

sena, 3 683 tun senáže, 12 963 litrů siláže.  

 

Řepka se pěstovala ve střediscích Píšť a Bohuslavice. Plán byl stanoven na 660 tun, splněn na 963,7 

tun, plnění na 146%. Výnos cukrovky byl dosažen 34,3 tun z ha, pokles výnosu způsobilo sucho, 

cukernatost se zvýšila na 16,23%.  

 

368) 

Středisko Moravec mělo plánovanou sklizeň 6 332 tun, splnilo 5 446 tun, celkem JZD plán 12 150 tun, 

splnilo 12 191 tun, tj. na 100,3%. Zvýšená pozornost byla věnována ochraně rostlin proti plevelům, 

škůdcům a chorobám. Chemická ochrana zvyšuje výnos min. o 5% a tzn. pěkné tuny obilovin. Na 

průmyslová hnojiva byla vynaložena částka 5 622 000 Kčs pro celé JZD. Chlévskou mrvou bylo 

pohnojeno 737 ha, zelené hnojení na 300 ha a vápnění provedeno na 1 203 ha. Další perspektiva je 

v budování dvorských hnojišť. V roce 1983 bylo odvodněno 62 ha.  

 

Živočišná výroba byla zaměřena na výrobu mléka a hovězího masa. VKK Bolatice měl 807 krav 

s průměrnou dojivostí 9,84 l, vyrobeno bylo 2 899 000 l mléka a plán splněn na 105,4%. JZD celkem 

1 546 krav, dojivost 9,96, celkem 5 618 000 l mléka, splněno na 107%. Na 1 ha zemědělské půdy byla 

výroba mléka 1 518 litrů.  

 

369) 

Ve výrobě hovězího masa bylo plnění VKK Bolatice plán 464 t, skutečnost 516 t = 111,2%. Celkem JZD 

plán 5 210 t, skutečnost 4 907 = 94,2%. Výroba vepřového masa byla splněna překročena, středisko 

Moravec plán 620 t, skutečnost 661 t = 106,6%, celé JZD plán 1 763 t, skutečnost 2 067t = 117,2%. U 

jatečního skotu byl výkup splněn na 111,7%, u prasat na 97,3%, telat 72%, drůbeže 160%, celkem u 

jatečního masa splněno na 108%.  

 

     plán    skutečnost 

hrubá zemědělská produkce   61 827 000,-  66 793 000,-  108% 

rostlinná výroba   29 652 000,-  32 449 000,-  1112,8% 

živočišná výroba   32 962 000,-  34 332 000,-  103,8% 

 

V JZD pracovalo celkem 607 pracovníků, včetně přidružené výroby, který zajišťovala výstavbu a 

údržbu vlastního zařízení, údržbu a výstavbu školám ekonomického celku, národnímu výboru a pak 

zemědělským a jiným podnikům.  



370) 

V rámci stabilizace pracovních sil byly poskytnuty příspěvky náborové, novomanželské a nástupní ve 

výši 32 450 Kčs. V oblasti pracovní iniciativy a socialistického soutěžení byla přidělena částka 80 000 

Kčs. Rozvíjelo se hnutí a soutěže BSP, družební činnost, zlepšovatelské a vynálezecké hnutí, 

mezistředisková soutěž O putovní standartu a vyhodnocování nejlepších pracovníků.  

 

V politickovýchovné a kulturní oblasti JZD zajistilo pro své členy zájezdy tuzemské a zahraniční, 

zájezdy do divadel, oslavy MDŽ, slavnostní schůze. Za dobu družstevního hospodaření došlo 

k podstatným změnám ve prospěch nás všech – celé naší socialistické společnosti. Hlavním úkolem 

bylo a je zajistit soběstačnost ve výživě národa.  

 

371) 

Na úseku zemědělském v obci dále hospodařili jednotně hospodařící rolníci, záhumenkáři a drobní 

držitelé půdy. V současné době se rozšířilo chování domácího zvířectva, protože náš stát tuto snahu 

podporuje. Tak např. krmivo na smlouvu dostane ten, kdo chová býky a husy a zaváže se ke státní 

dodávce. Výrazně se to projevilo i na dostatku masa v obchodech. V naší obci bylo 830 drobných 

držitelů půdy, 3 zemědělské závody nad 2 ha, obhospodařovali 131 ha zemědělské půdy. Drůbeže 

bylo kolem 3 560 ks, ovcí a beranů 52, skotu 90, býčků 18, krav 31, prasat 153, koňů a hříbat 6 ks. JHR 

vykazovali podstatně menší výrobu než JZD, např. průměrná dojivost na 1 krávu u JZD 9,96l a u JHR 

6,8 l.  

 

Úsek zemědělský na MNV zajistil nákup housat na smlouvu, pronajímal obecní třešně, projednával 

zemědělské otázky s JHR. Spolupracoval se zemědělskou komisí při MNV, kde se řešily všechny otázky 

problémy zemědělského rázu.  

 

372) 

Na úseku služeb obyvatelstva kromě DPMH při MNV nejbohatší síť v obci mělo Lidové spotřební 

družstvo Jednota. Obchody umístěné v nákupním středisku, zelenina, stavebniny, obchod na Borové 

a 3 pohostinství zajišťovaly vše pro spokojenost občanů. Připomínky byly k nákupnímu středisku – 

prodejně potravin, kde byly v samoobsluze čekací prostory, nedostatek vozíků. Po dohodě MNV a LSD 

Jednota se začala opravovat bývalá prodejna Tepu a Narpy na prodejnu se základním zbožím.  



Jaké byly v roce 1983 tržby: 

prodejna  sortiment  plán v tisících Kčs skutečnost  

Musiolová I.  potraviny  13 475   13 479 

Kurka Al.  maso   5 840   6 346 

Volný P.  průmysl  11 746   11 875 

Blokeš B.  stavebniny  2 041   1 960 

Miketová   zelenina  770   897 

Kalinovská   pohostinství  610   623 

373) 

Vltavská  pohostinství  750   771 

Teuer P. Borová smíšené  2 853   2 950 

Stříbný Borová  pohostinství  414   392 

celkem      38 499   39 293 

 

Další prodejna v Bolaticích byla Květena. Sortiment zboží zůstal beze změny, vedoucím byl s. Kamrád. 

Za květiny, semena, pohřební věnce, řezané květiny a hnojiva byla tržba 161 000 Kčs. Prodejna byla 

nadále v upravených sklepních prostorách staré školy, proto se uvažuje o vhodnější místnosti. V téže 

budově byla Čistírna a prádelna, sběrna, která patřila Opavanu. Vedoucí byla s. Dudová, roz. 

Mrkvová. Vyčistilo se za 80 000 Kčs za rok. Uhelné sklady na nádraží dobře zásobovaly občany u nás a 

také v dalších 11 okolních vesnicích. Topiva bylo dostatek, kaly měly hodnotnější kvalitu. Těmito 

vytápí se většina RD. Prodalo se jich okol 40 000 tun, hnědé uhlí 6 000 tun.  

 

374) 

V pobočce České státní spořitelny bylo uzavřeno 59 účelových a doplňkových půjček v hodnotě 

599 950 Kčs, 77 hotovostních půjček ve výši 499 950,- a 41 novomanželských půjček ve výši 806 955 

Kčs. Celkem bylo 177 půjček ve výši 1 906 855 Kčs. Ve spořitelně bylo vedeno 466 sporožirových účtů 

se zůstatkem 818 906 Kčs, dále bylo 1 153 výherních vkladních knížek se zůstatkem 6 416 711 Kčs a 

2 059 úrokových vkladních knížek se zůstatkem 21 986 078 Kčs. Občané tedy měli ušetřeno přes 29 

milionů korun, což svědčí o vysoké životní úrovni.  

 

Pošta byla umístěna v nových prostorách vedle NS a MNV a má i moderní telefonní ústřednu, kde je 

nová automatika, takže na poště již nejsou spojovatelky.  



375) 

Pošta měla průměrný měsíční obrat 8 – 9 milionů, což i dovedné ruce pokladní musely být hbité a 

přesné. Podaných balíků měla pošta kolem 5 000, doručených zásilek 223 403 ks, podaných sázenek 

15 767, vyplacených výher 1 402, podaných telegramů 387, dodaných 954, přijatých peněžních 

poukázek 19 290, vyplacených poukázek 5 904, důchodů se vyplatí měsíčně 690, inkaso se vybralo 

měsíčně od 1 200 platitelů, telefonních hovorů bylo 2 297, dodaných 5 584, dodaných bonů 5 352. Za 

250 tisíc bylo prodáno novin a časopisů. Stále zlepšených služeb, které poskytovala pošta a poštovní 

novinová služba, využívali v plné míře naši občané. Otevřená telefonní automatická buňka, která je 

umístěna vedle pošty, prozatím poškozena nebyla.  

 

PNS stánek byl také v autobusové čekárně, kde byly prodávány týdenní i měsíční jízdenky na autobus. 

Roční obrat byl 250 000 Kčs. 

 

376) 

Počasí roku. Rok 1983 byl velmi suchý, byl zaznamenán pokles spodní vody. Jaké byly průměrné 

teploty?  

měsíc  ranní odpolední nejvyšší   nejnižší 

leden  0,8 6  -8 (5.)  11 (29.)  

únor  -4,4 +2  -16 (16.) 13 (28.) 

březen  3 9,2  -6 (13.)  15 (16. a 31.) 

duben  7 16  0 (4.)  25 (21. a 28.) 

květen  11,6 20,4  3 (3.)  30 (16.) 

červen  11,9 23  5 (8.)  31 (9.) 

červenec 15 27  11 (19.)  31 (1. a 9.) 

srpen  12,7 24  9 (5.)  34 (1.) 

září  9,5 19  2 (26.)  28 (2.) 

říjen  4,7 14  -2 (2.)  21 (5.) 

listopad 0,1 3,3  -8 (15.)  15 (9.) 

prosinec 1 2,6  -17 (3.)  11 (25.) 

 

377) 

jasno polojasno zataženo pršelo 

leden  3 10  14  4 

únor  5 6  14  3 

březen  6 9  9  7 



duben  11 6  3  10 

květen  13 7  6  5 

červen  15 4  5  6 

červenec 17 6  2  2 

srpen  17 5  7  2 

září  12 8  5  5 

říjen  13 4  9  5 

listopad 10 9  8  4 

prosinec 12 7  6  6 

 

Sněhová pokrývka sešla 25. 1., 4. a 26. 2. Půda rozmrzla 10. 3. Počátek jarních prací 24. 3., žně 20. 7. 

Ukončení žní 30. 7. Počátek setby ozimů byl 24. 9.  

 

Přílet a odlet ptáků – jiřička 15. 3., 17. 9., skřivan 28. 2., 24. 9., vlaštovka 25. 4., 15. 9., špaček 7. 3., 8. 

10.  

 

Sněženky rozkvetly již 24 února, šeřík 2. května.  

 

378) 

Závěr. Žili jsme ve složité době, kdy imperialismus útočí proti všem silám pokroku, pokračuje v tažení 

proti komunismu. Tím víc potřebujeme lidskou dobrotu, opravdové štěstí. Musíme posilovat svou 

paměť o historii. O lidech, kteří bojovali a umírali ve jménu dnešního našeho života. Nezapomínejme 

na ty, kdo svým nadšením a obrovitou prací formovali budoucnost a naši současnost.  

 

Chceme vidět spokojené a rozzářené tváře našich dětí a uvěřit, že je čeká jen dobré. Kvůli nim, pro 

jejich dnešek i budoucnost, potřebují toho nejvzácnějšího daru, kterým je mír. Mír v každé myšlence, 

která plodí čin a chce tak pohnout světem.  

Zapsal Ludvík Krejčiřík, kronikář.  Za MNV Šoltys. 


